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PREFACE to Volume 31


Volume 1 of this work introduced the Falklands Saga project, briefly described the geography and wildlife of the Falkland Islands, and took the story from the beginning of the islands’ recorded history through the First Falklands Crisis to the middle of the fateful year 1831.

Volume 2 carried on from there, and covered the Second Falklands Crisis and further developments till 1855, by which time it had become indisputably established that the islands were British territory.

Volume 3 first tracks back a few years to 1852, and chapter 17 recounts Louis Vernet’s extraordinary visit to Europe from 1852 to 1858 in his obsessive drive to obtain compensation for his losses in the Falklands. Then, after that self-contained interlude, the story returns to the Falklands, and chapter 18 continues from the end of vol. 2, describing developments inside and outside the islands, including the extension of settlement to West Falkland and several offlying islands, and the overwhelming evidence of Argentina’s consent to Britain’s possession of the Falklands. The remaining chapters recount the story of the islands in the rest of the 19th century and most of the 20th, covering the First and Second World Wars, including two of the three epic evacuations of children from Stanley to other places within the islands when danger threatened (the third evacuation is in vol. 4, chapter 27). The story continues with the steady stagnation in the Falklands’ economy after the Second World War, and recounts the first three “amateur Argentine invasions” in 1964, 1966 and 1968, the doomed attempts by Britain to come to an agreement with Argentina over the islands, and also, by way of background, the six Argentine military coups in the 20th century. This volume ends with the beginning of the Third Falklands Crisis, the Falklands War of April-June 1982.2

Volume 4 (forthcoming) will recount the Falklands War itself and developments since the War, up to the present day.

Volume 5 (forthcoming) will contain a cumulative index to all volumes, a cumulative bibliography to all volumes, and a cumulative list of errata and corrigenda.

I remain deeply indebted to all those whose assistance I acknowledged in the Foreword to Volume 1 of this work; in addition, several more people have rendered valuable assistance with this third volume: Richard Stevens; Teena Ormond of the Falkland Islands Museum and National Trust; Zoe James of the Community Library in Stanley; Tansy Bishop, the former Falkland Islands National Archivist; and Mensun and Graham Bound. I am most grateful to them all.

Naturally as the story approaches the present day, and the Falkland Islanders themselves enter more and more into the picture as their country develops and diversifies, sources of information begin to multiply, including books (especially on the Falklands War), journals, especially the Falkland Islands Journal (FIJ) and the islands’ newspaper Penguin News, many articles, and above all the internet, and choices have to be made over what to include, to keep the size of Volumes 3 and 4 within manageable proportions. My choice of aspects to cover may not coincide with choices some readers would make; if they feel there are important aspects I have not covered, they should write books themselves. I look forward to reading them.

A note on the second (Standard, print-on-demand) edition

This second edition has been thoroughly revised and updated, and contains a number of corrections, additions and improvements. The most significant changes concern William Smyley, especially in vol. 1, section 11.56, and vol. 3, section 17.10. In all cases of difference between the first and second editions, the second edition naturally corrects and supersedes the first edition. Volume 5 will contain a cumulative list of corrections for all four volumes.

Graham Pascoe

January 2024





	
1 The General Preface in Volume 1 includes a Foreword, an Introduction and Acknowledgements for all volumes.

	

	
2 The Library Edition of volume 3 of this work contains 509,128 words and 2,786 footnotes; this second (Standard) Edition contains 509,952 words and 2,787 footnotes.

	




	


CHAPTER SEVENTEEN


Louis Vernet’s six-year visit to Europe, 1852-8; international recognition, I; Britain pays compensation (but Vernet does not)


17.1 Vernet in Buenos Aires; he tries to maintain his connections with the Falklands

This chapter represents a departure from the chronological principle followed in most of this work, since it covers Louis Vernet’s six-year sojourn in Europe, and many things happened in the Falklands during that time, which are described up to the mid-1850s in volume 2, chapter 16. This “overlap” chapter 17 runs from 1852 to 1858 with Vernet in Europe, and chapter 18 then returns to the islands and takes up the story from the early 1850s at the end of chapter 16.

For over twenty years after his voluntary departure from the Falklands in November 1831 (vol. 2, section 12.28), Louis Vernet remained in Buenos Aires, earning his living as a businessman and even branching out into the scientific field – in 1842 he was awarded a patent for a treatment to protect stored hides against damage from “polilla” [“moth”], which brought him a comfortable income.1

He never lost his proprietorial interest in the islands he had helped to populate, and for several years corresponded with Henry Smith and others, giving them the benefit of his experience (which, however, became less and less relevant as time passed), and attempting to maintain his connection with the Falklands, which continued after a fashion till as late as August 1839 (vol. 2, section 14.109), eight years after he had left the islands. He remained for a while in contact with William Langdon, to whom he had sold land where Fitzroy now stands, and with George Whitington, who had taken on Langdon’s grant (vol. 2, section 14.38) and who arranged for some ancestors of many of today’s islanders to settle at Port Louis (the Watson family, section 14.111).

In early 1836 Vernet made an ill-advised arrangement with the Uruguayan General Juan Antonio Lavalleja, hoping to reestablish his interests, but Britain refused to allow him to proceed (section 14.86). In 1837 he tried to come to an arrangement with Samuel Fisher Lafone, which produced no result for Vernet, but Lafone’s interest later brought yet more ancestors of today’s islanders (those descended from the Llamosa family, section 15.31).

After the fall of the Rosas dictatorship in 1852, he took advantage of the new freedom and travelled to Europe in an attempt to obtain compensation for his losses sustained in the Falklands, and also to promote his “polilla” treatment.

It is hard to see how he can realistically have expected significant compensation. His endeavours in the Falklands had been epic and heroic, and he had undoubtedly suffered great losses, but those losses were in large measure the result of sheer bad luck – his associates in the 1824 expedition were incompetent, he was obstructed by the war between Brazil and Argentina, several of his ships were wrecked, and his establishment was in the long run not financially viable (vol. 2, section 12.29). He wanted compensation from Britain, and in the end he did receive some, though it naturally did not cover his losses since they had not been Britain’s fault and it was unreasonable to expect Britain to pay for them.

But he was not a reasonable man; he possessed boundless determination and an iron will, and was not one to give up for any reason whatever. By the early 1850s he was a fairly old man by the standards of the day (he turned sixty on 6 March 1851), he was running a successful business, he was comfortably off, and many people in his situation would have been satisfied with what they had and would not have made an attempt to reverse the results of history. But his unbending desire for full compensation gave him no rest, so he embarked on a journey halfway round the world to Europe, and spent the best part of six years there, only to have to return to Argentina in the end with very meagre results from his efforts.

He wrote no journal or detailed account of his travels, so the dates of his journeys are not precisely known, but his movements can be partly reconstructed from documents. As was his wont, he collected a large file of correspondence, including the originals of letters to him and keeping-copies of his own letters to various recipients, and his series of “Memorials” to the British government. The documentation fills most of several large folders in the Archivo General de la Nación (AGN), the Argentine national archives in Buenos Aires;2 the documents are in chaotic order, with little pretence at chronological sequence, with many gaps but also some extraneous material, and the coverage is patchy – there is less on the years 1854 and 1857 than on other years. This account is an attempt to disentangle the broad outline of Vernet’s trip to Europe; there remain imponderabilities owing to the lacunous and disorderly nature of the evidence. The collection would supply ample material for doctoral dissertations, not only on such historical topics as the relations between Britain and Argentina but also on psychology and psychiatry, investigating the workings of an idée fixe – an all-consuming obsession.

17.2 In Buenos Aires: preparations for the journey to Europe; Vernet in London, I

Vernet began the preparations for his long journey by assembling a collection of documents relating to his activities in the Falklands. He had copies made of some of them and extensively annotated others, preparing the arguments he intended to use in his claim for compensation from Britain and also for obtaining support from other quarters. Among the documents he took with him were: the letter dictated by the illiterate capataz Juan Simon to Ventura Pasos at Port Louis;3 several letters from William Smyley;4 a letter of 1835 from Henry Smith;5 the draft of a contract with Samuel Fisher Lafone of April 1837;6 his own “Memoirs on the Falkland Islands”, to which he added many comments in lead pencil (vol. 1, section 11.13, and vol. 2, sections 14.39, 14.93); and a statement of his financial accounts, which he had had authenticated by the US and British consuls in Buenos Aires. As well as the original of his “Memoirs” he took what he calls the “borrador” (“rough copy”, presumably of his “Memoirs”), part of which he burnt in London on 24 April 1855 “to get rid of superfluous papers” (section 17.8 and vol. 1, section 11.13).

It seems that he originally planned to travel in the early 1840s – he had his accounts authenticated at the US consulate in Buenos Aires in 1842 – but in the event it was another ten years before he set off, and he did not have his accounts authenticated at the British consulate till 1851.7 As explained in vol. 1, sections 11.29 and 11.37, consular authentication does not confirm  the truth of the contents of a document, but only certifies that it is valid where it was issued and that it is authentic, for example by confirming that the signatures are genuine.

On his journey he was accompanied by his youngest son Federico Alejandro, a teenager, leaving his wife María Sáez de Vernet, in her early 50s (she was born on 19 November 1800) and five of their six children, in their 20s and early 30s, behind in Buenos Aires. It is not recorded whether María begged to travel with them and he refused, or he urged her to join them but she refused; at all events her absence reduced the expense of the trip, and she might have found it much more trying than Louis, with his iron constitution. They no doubt corresponded with each other during the six years he was away, but surprisingly he did not preserve their private letters, and they never met again since she died on 25 March 1858 while he was still in London, whereupon he abandoned his trip and returned to Argentina (sections 17.14, 17.15).

On 3 February 1852 the Rosas dictatorship collapsed after the Battle of Caseros (vol. 2, section 16.29), and Vernet clearly left Buenos Aires straight away, since a voyage to Europe took some six weeks and he was in London by March 1852. He initially took lodgings at 25 Montague Street, Russell Square, where on 17 March he wrote an apparently threatening letter to Alexander Ross Lafone, initiating his attempt to obtain compensation from his brother Samuel Fisher Lafone. Federico Vernet travelled on to Liverpool and handed the letter to Alexander Lafone personally, who replied in an unmistakeably threatening tone:8

Liverpool March 20th 1852.

Luis Vernet Esquire, / 25 Montague Street, / Russell Square, / London.

Sir,  Your letter of the 17th instant was handed to me by your Son which shall be laid before my Brother Mr Samuel Fisher Lafone of Montevideo; in the meantime allow me to recommend you, not to make any charge respecting my Brother’s character which might compel me to resort to very unpleasant means for redress. / I am, / Sir, / Your Obedient Servant, / A.R.Lafone

What those “means of redress” were, Vernet never found out – he abandoned his attempt to obtain compensation from Lafone and his contacts with the brothers petered out completely.

While in London Vernet moved several times to different lodgings – his letters are written from half a dozen different addresses. His first move was to 22 Gloucester Place, Marylebone, near Regent’s Park, whence he wrote several letters now in the AGN. One of the earliest is dated 14 April 1852, to General Sir Richard Burke, former Governor of New South Wales, appealing for help in contacting the British government, and saying his attending to his patent for a preservative for hides against worm had required his presence in Buenos Aires and was the cause of his deferring his proposed trip to Europe. He says his patent preservative has furnished him with “ample means to come to London to attend personally to my claims”, and explains that he is “asking a compensation for the value of my private property taken possession of on one of the Falkland Islands”.9 No reply from Sir Richard Burke seems to have survived.

On 7 May 1852 he finally presented his “Memorial” to Lord Palmerston.10 He heads it several times “1st Memorial”, but he had addressed a Memorial (quite differently worded) to Lord Palmerston 16 years earlier in 1836 (see footnote), so this was actually his second Memorial to Palmerston, who cannot have been enthused by it. It was no less elaborate and turgid than the first – it begins: “That, your Memorialist was born at Hamburg and has carried on business as a merchant at Buenos Ayres11 and as Founder of a Colony on the Falkland Islands, for many years last past” [sic], and continues with a potted (and inaccurate) history of the Falklands, stating that in 1764 cattle were taken to the islands by “the French Admiral Bougainville”, that “the then existing Government of Buenos Ayres took possession of the Islands in 1767, and purchased said Cattle (and all the buildings) of Bougainville” [sic], and that “in 1820 the Government of Buenos Ayres, which had become a Republic, took again possession of them” [all sic].12

Perhaps in an attempt to “butter up” the British government, his 2nd Memorial contains unambiguous statements of his preference for British sovereignty. He mentions that in 1829 he gave the British Consul-General in Buenos Aires, Woodbine Parish, translations of the Buenos Aires grant under which he acted in the Falklands (vol. 1, sections 11.15, 11.41), and that he:13

… stated to that Gentleman, the your Memorialists’s exact position and the Title under which he held the Eastern Island, and represented to him that if the Islands should ever come under the British Flag, (in which case your Memorialist felt assured that his rights as the first Settler, would be fully acknowledged,) [fol. 2 verso] he would be most happy to render his best services towards the colonization of them and the general prosperity of the Islands, as a British possession.

That after this frank avowal of your Memorialist, he confidently relied on British protection in any case of necessity14 […]

That in June 1829… your Memorialist was offered the appointment of Governor of these Islands by the Buenos Ayrean Government, and finding, that notwithstanding his frank avowal of preferring to be under the British Flag, made a year and a half previously to Sir Woodbine Parish, no change of Flag had then been made, your Memorialist accepted the said appointment with the view of affording at least some protection to his rising Colony, and not with reference to any political question.

To the British government, of course, his protestations of preference for British sovereignty must have sounded unconvincing – he had clearly not been compelled to accept the post of governor offered by Buenos Aires, so he had voluntarily accepted a position under the aegis of a foreign government in what the British government regarded as British territory.

Vernet goes on to say that:15

… in 1831 there existed a contented and prosperous Colony, as a valuable [fol. 3 recto] Nucleus to a future more extensive Colonisation of all the Falkland Islands. That the prosperity of this settlement was a fact of public notoriety in those regions…

However, he was looking back through rose-tinted spectacles – he was remembering the brief time in 1831 when all seemed to be going well (vol. 2, section 12.23), but in reality his settlement was never financially viable (12.29). If he had made different financial arrangements such as paying the gauchos less, or employing fewer gauchos in the first place, he might perhaps have succeeded, but as it was, his enterprise was doomed from the start.

Vernet continues with an inaccurate account of the Lexington raid: he says that the commander of the Lexington “plundered and destroyed the Colony”, though in fact the Lexington had neither plundered nor destroyed the settlement (vol. 2, sections 12.35, 12.37). He says that in September 1832 he was asked by the Buenos Aires government to return to the islands as governor, but declined, “having been informed that Sir Woodbine Parish had then claimed these Islands for the British Government”, which was again untrue – Britain had claimed the islands for many years, and Parish had no part in making such a claim.

However, his description of the visit of HMS Clio is noteworthy – he says Captain Onslow “ordered away the Buenos Ayres Authorities and Garrison, and a few days after departed again from the Islands, leaving your Memorialist in the full posssession and enjoyment of all his property, as a private individual, without any reserve, and leaving no other person in the Islands, excepting those who were in your Memorialists’s employ”.16 As far as it goes, that statement is true – Onslow did indeed order the Buenos Aires garrison and authorities (such as they were) to leave, and the only people who remained were the gauchos and a few settlers (vol. 2, sections 13.4, 13.54). And he was indeed left as “a private individual”, with no claim to official authority.

After a brief account of the Port Louis murders of August 1833 and the arrival of Lieutenant Henry Smith, he mentions his correspondence with Smith in 1835 and the statements of accounts Smith sent him (vol. 2, section 14.85). He goes on to say that after Lieutenant Smith had reestablished “your Memorialist’s affairs on the Island”, nothing was lacking but “a small pecuniary aid”. He mentions his attempt to engage General Lavalleja in the cattle business (vol. 2, section 14.86), but glosses over the real reason why he abandoned it – he says the British minister in Buenos Aires, Hamilton, had raised objections, “probably from being unacquainted with the usage of those of those countries, where all persons of every class high and low engage in cattle business”. That was not the reason at all; the reason was that the British government refused to allow such a controversial figure as Lavalleja to become active in a British territory.

He then proceeds to complain about Samuel Fisher Lafone, who had:17

… taken possession of your Memorialists’s Land, Cattle, Corrals, and horses, and has imported fresh horses and erected additional buildings, and carries on the business of catching the wild Cattle as your Memorialist did heretofore: having in fact, and without the permission or even the knowledge of your Memorialist, and without making him any compensation whatever, stepped into his place.

That was of course Vernet’s central error – to assume that the land and cattle belonged to him. That was not accepted anywhere outside Argentina (and even in Argentina, the validity of his concession was retrospectively revoked by the Argentine Congress in 1882, see section 18.57).

Finally, Vernet comes to the point of his petition to Lord Palmerston:18

… that your Lordship will be pleased to direct that the value of your Memorialist’s Lands and Property, which have been granted to Mr. Lafone, and sold by him to the Falkland Islands Company, may be paid to your Memorialist, and that the residue of your Memorialist’s Property with its rights and privileges may be restored to him, or that your Lordship will be pleased to grant such redress [fol. 7 verso] to your Memorialist as under the circumstances, may be reasonable and just.

And that was exactly what Lord Palmerston was pleased to grant: he granted Vernet such redress as was reasonable and just – but it only encompassed the use of Vernet’s trained horses. In the British government’s view Vernet possessed no lands in the Falklands and no property except the horses, so that is what he was compensated for. First, though, he hammered away at his campaign for compensation, exhausting any possible financial benefit in the process. 

On 29 July 1852 he wrote from 22 Gloucester Place to the London financiers Messrs Ricketts & Boutcher with instructions for using his preservative liquid, and offering more if they should need it.19 He had clearly taken some with him to London, but the quantities he was offering would surely have been sent from Buenos Aires. They replied on 22 September enclosing a cheque for ₤12 for 1 hogshead of the liquid, “which we have shipt to our friends in Batavia”.20 Vernet’s business was becoming a worldwide enterprise.

He also contacted the Falkland Islands Company (FIC), attempting to induce the company’s directors to intervene in his dispute with Samuel Fisher Lafone (for which see vol. 2, section 14.92), but he was rebuffed. He wrote to the company directors on 3 August 1852 asking for their support, and again on 5 August saying he was unable to attend a meeting of the directors at their London premises on the same day (though it is unclear whether they had invited him or not).21 But after the directors’ meeting, Thomas Havers, Secretary of the FIC, wrote on 4 August, in answer to Vernet’s letter of 3 August, to say on behalf of the Directors of the Company that “it is not in their power to interfere between you and M.r Lafone any more than they could do so between you and H. M. Government.”22 That was unsurprising – Vernet’s contract with Lafone had never been formalised; no money had changed hands, so Lafone owed Vernet nothing, and Lafone’s business in the Falklands had failed (vol. 2, sections 15.31, 15.35). It was partly in order to salvage something from the resulting chaos that the FIC had been founded, so it was hardly likely that the company would give any support to someone claiming to “own” the land, the houses, and the cattle. In its own view the company had taken those things over from Lafone (who, however, did not own them, any more than did Vernet). Once again, Vernet’s expectations were totally unrealistic.

He wrote to several people connected with the Falklands, including Bartholomew James Sulivan (for whom see vol. 2, section 12.34), and Henry Smith, whose replies are in his papers in the AGN, some of them only in copies in Vernet’s own hand.23 Some of them invited him to dinner, for example Sulivan, who wrote on 12 August 1852, inviting him to dinner in Guildford the next day by the 10 o’clock train from Waterloo.24 

On 8 October 1852 Frederick Elliot of the Colonial Office replied to Vernet, addressed to him at no. 1, Finsbury Circus (his second London address), simply informing him that both his Memorials had been referred to the Governor of the Falklands for comment.25

Vernet also wrote to George Whitington, who replied in his characteristically slapdash way on 14 October 1852 with a scribbled letter addressed to “Louis Vernet Esqre &c &c &c.”, inviting him for a meeting.26 Vernet copied out much of his correspondence with Henry Smith, in what he calls his “3rd Memorial”, beginning on 3 November 1852.27 He seems not to have met any central figures in the British government in 1852, but perhaps he did not try, and instead first attempted to collect support from other quarters. His next port of call was Paris, where he arrived around the New Year 1852/3 (section 17.4).

17.3 George Lambert’s demand for compensation from Vernet

Vernet was not the only one wanting compensation. George Lambert, the British member of the “Belleville men” (vol. 1, sections 11.52, 11.54, 11.68), who in 1852 was living in London, in Bermondsey, where many seamen lived, evidently found out that Vernet was in London and decided to try to obtain redress for the confiscation of his property by Vernet in two encounters with Vernet’s men back in 1830 and 1831. He wrote to the Foreign Secretary, the Earl of Malmesbury,28 perhaps imagining that the British government could obtain from Vernet the compensation he desired. Extracts from Lambert’s letter referring to the two confiscations were quoted in vol. 1, section 11.68 and vol. 2, section 12.7; here is the full text:29

No. 50 New Weston Street, Long lane,

Bermondsey London July 5. 1852

During the occupation of the Falkland Islands by the Argentine Republic Louis Vernet was the Governor, residing at Port Louis in Berkeley Sound being as I understand in breach of the Agreement whereby England and Spain evacuated the islands – At this time I had the misfortune to be there, having been left at the Western end of the islands with a boat’s crew for the purpose of catching Seals, whilst our Vessel proceeded to Terra del Fuego, where she was totally lost leaving us in a measure dependent on hunting for a maintenance. – At lenghth [sic] we were compelled to run in our open whaleboat a distance of nearly 200 miles30 to the colony under his direction, to endeavour to purchase provision – No sooner had we reached there, than we were surrounded by his soldiers,31 made prisoners & placed in confinement for having taken seals among the islands, & here I would remark that about 6 months previously the said Vernet had chartered the British Brig Unicorn, Captain J. Lowe,32 commander, & sent her among the islands under charge of his Lieutenant, Brisbane when we were invited on board, she hoisting British colours & whilst on board were declared prisoners, our boat hoisted on deck & we were only released on paying him seal skins equivalent to £80.– for which he gave us a [fol. 403bis] written permission to take seals for 12 months – we had no other alternative than this or being carried away as prisoners – After being subjected to many sufferings & privations and imprisoned 6 weeks we were at lenghth [sic] released – all our property the hard earnings of years of toil & endurance was confiscated or rather taken by said Vernet, my portion of which amounted in whalebone and seal skins to about £300. in value.

Shortly after this Mr Vernet left the Islands taking what property he could with him, among which was what he had forced from us & leaving his Lieutenant in charge – The United States Sloop of War Lexington Capt Duncan then lying at Monte Video was despatched thither on a rumour reaching the American Consul that some U.S. Vessels had been detained by Mr Vernet – On his [sic, i.e. Duncan’s] arrival at Port Louis – the Sloop broke up the colony & carried away those remaining there as Prisoners – Since that time I have been abroad & never in a suitable position to obtain redress for the imprisonment & loss & I now most respectfully claim it thro’ H.B.M. Government, as a British subject; my father Quarter 33 Master Luke Lambert having at the time of his decease in Chatham borne a commission over 20 years in the 14th foot & 7th Fusiliers – submitting myself to your Lordships counsel in the matter. I am your Lordship’s Obt Servt. / George Lambert To the Rt. Honl / The Earl of Malmesbury / Foreign Office London

The use of British colours by the Unicorn is unremarkable on the one hand – she was a British ship with a British sailing-master (William Low) and Brisbane himself was British – but on the other hand she was apparently at that time sailing on charter to Vernet, “policing” the islands to enforce Vernet’s monopoly “awarded” by Buenos Aires, so the use of Argentine colours would have been more consistent – and more honest. The Unicorn is not recorded at all in PLSR, so she did not go to Port Louis, and in 1832 she was in the Falklands under Montevidean colours (vol. 2, section 12.67). Lambert’s figure of £300 for the value of his property is unconvincingly high, but he was no doubt chancing his arm and would have been happy with much less. No reply to his letter survives, and he seems to have received no compensation at all from Vernet.

17.4 Vernet in Paris, I, 1853

From London Vernet went to Paris, evidently in the last few days of 1852 or the first days of 1853. Among the documents he took with him was a letter from Samuel Fisher Lafone written from Montevideo in June 1852.34 He replied to it from Paris on 6 January 1853, in a letter written in his best copperplate hand, reproaching Lafone for “withdrawing” from their agreement, and considering himself entitled to half of £10,000 from the sale of Lafone’s Falklands assets to the Falkland Islands Company (FIC).35 Lafone himself, however, denied that the agreement had ever been finalised, and though finely-written copies of the contract survive in Vernet’s papers (vol. 2, section 14.92), none bears a signature. In his letter Vernet proposes to submit his claim to arbitration by the FIC – but not to those directors who had already declined to intervene in his affairs (section 17.2)! One wonders whom he could have had in mind – any people in the FIC who were in a position to arbitrate on the matter would have been other directors, or in close contact with the directors, who would certainly have conferred among themselves. That was yet another case of Vernet’s being unrealistic. He concludes by saying he will transmit this letter to Lafone’s brother, “open, for his Government”, i.e. the British government.36

Some of the documents Vernet took with him suggest that he intended to try to obtain an audience with Emperor Napoleon III37 – in Episodio Ocurrido there is a partial, undated Spanish translation of a reply to Vernet from one “Señor Bonin”, saying that Vernet’s letter to H. M. the Emperor should be very short, if possible only one page.38 Good advice certainly (Vernet’s letters tended to be interminable), but the attribution of the letter is mysterious – Eduard Wilhelm Ludwig von Bonin (1793-1865) was Prussian Minister of War, 1852-4 and 1858-9; it is hard to see how he can have fitted in here. It seems Vernet did not obtain an audience with Napoleon III, and he must soon have gone to Hamburg, since he was already there in late January 1853.

17.5 Vernet in Hamburg, 185339

From Paris Vernet travelled, presumably by train, to his birthplace, Hamburg (see vol. 1, section 11.12). At that time it was an independent country; the Hanseatic cities Hamburg, Bremen and Lübeck jointly maintained a consulate in London to represent the interests of the citizens of all three cities. He hoped to obtain the support of the Hamburg authorities in his pursuit of compensation, so in London he had visited the Argentine ambassador Manuel Moreno40 and requested a letter of introduction to the Hanseatic consul-general in London, Dr. James Colquhoun,41 which Moreno duly provided:42

A / Monsr le Chevalier / de Colquhoun / &c &c &c / Sept 25/52 / 3 Hare Court Temple

My dear Sir

I have the honor to introduce to your acquaintance the bearer of this note a respectable old resident of Bs As and native of Hamburg who wishes to have an interview with the worthy representative of that State at this court upon some affairs connected with that country and therefore have to request that you will be so kind as to grant to Monsr Luis Vernet the interview he desires. I have the honor to remain My dear Sir / y. most O. S. Manl de Moreno

[On outside:]

Copia de Carta de Recomendacion x al Consul Hamburguez – Londres 25 Sep. 1852

        x del ministro Moreno

That letter had the desired effect – in Hamburg Vernet was received by representatives of the Hamburg Senate – but his plea for help was rebuffed.

Vernet arrived in Hamburg at the latest in January 1853.43 He had lost his Hamburg citizenship as a result of changes to the Hamburg citizenship laws passed on 27 February 1843;44 he therefore required a „fremdenpolizeilicher Berechtigungsschein“ [“aliens-branch entitlement certificate”], which was issued on 4 June 1853, valid for four months; he was several months late in applying for it. He and his son Federico Alejandro, called in Hamburg Friedrich Alexander (whose age is variously given as 8 and 15 years), stayed at the house of Louis’s youngest brother Gustav (Gustave Adolphe) at Neustädter Neustraße no. 5, and Friedrich Alexander was sent to a private boarding school run by Dr. Adolph Ferdinand Edler. As was (and still is) normal in Germany, they registered their addresses with the authorities, though several months late.45

Vernet found Hamburg greatly changed since he was last there – most of the city centre had been destroyed in the Great Fire of Hamburg on 5-8 May 1842, which had burnt over 1,000 houses and had killed 51 people and made over 20,000 homeless, though fortunately the city’s archives survived. Over the succeeding decade the city centre was largely rebuilt in a new Classical style.

On 18 February 1853 Vernet submitted a „Supplik“, a supplication or plea for assistance, to the Hamburg Senate, containing his account, at twenty years’ remove, of the state of his affairs in the Falklands. It is written in German, in the hand of a copyist; its elaborately obsequious tone and formal language were de rigueur in official correspondence in Germany at that time, though the elevated style lapses occasionally and the German is slightly faulty in places (English translation of full text in Appendix A.37). It is addressed to “Magnifici, High and Most Wise, Most Worshipful Gentlemen”,46 and after a detailed, though somewhat inaccurate, history of his establishment in the Falklands, it concludes with a plea for diplomatic assistance:47

I most humbly submit a plea that your Magnificences’ Most High and Wise Worships may be graciously pleased to direct the Hamburg Consul-General to the Royal British Government and the Hamburg Consul-General to the United States of North America to intercede on my behalf with the aforesaid governments in the name of a Most Noble and Most Wise Senate, in any claim I may address to them in this matter, and to support the same as far as may be possible.

This supplication was discussed at the session of the Hamburg Senate on 4 March 1853. Unfortunately for Vernet, the members of the Hamburg Senate, however High and Wise they may have been, declined to offer him any support, and their clerk, Dr. Carl Hermann Merck, was directed “to inform the supplicant that while a formal official intercession of the Hamburg [diplomatic] representatives cannot take place, the latter are to be informed of his case in order to be of assistance to him with the authorities according to the progress of his claim.”48 In mid-March 1853 Merck accordingly sent a letter to that effect to the Hamburg consul-general in Baltimore (Maryland), a Herr Schumacher, concluding “Although the Senate is forced to conclude that the matter is not suitable for an official intervention, it is however convinced of the respectability of Herr Vernet and of the injustice which has been done to him, and considers it not impossible that an opportunity may present itself to you to be useful to him in a semi-official capacity in Washington regarding his claims”.49

On 16 March 1853 Merck also wrote to James Colquhoun, who replied with a confidential, unofficial letter on 24 March, enclosing a letter from his friend Lewis Hertslet of the British Foreign Office, stating that the Foreign Office had reached the conclusion that Vernet was not entitled to any compensation; his case was hopeless. In any case, a problem from the Hamburg point of view was Vernet’s precise status – was he claiming assistance as a citizen of Hamburg or as a citizen of the United Provinces of the Río de la Plata?

17.6 International recognition, I; Vernet leaves Hamburg

A significant development in the Falklands in the mid-19th century was that British sovereignty over the islands gradually came to be accepted by the international community, and was recognised by the appointment of consuls rather than mere commercial agents – the opening of a consulate presupposes recognition, since a government does not maintain a consulate in a place whose authorities it does not recognise (vol. 4, chapter 32). The beginning was made by the Senate of Hamburg, which on 30 May 1853 appointed John Pownall Dale, the Stanley manager of the Falkland Islands Company, as honorary consul for Hamburg in the Falklands. Dale had put himself forward for this post through Colquhoun, in a letter justifying his appointment in view of the “growing importance of the Falkland Islands for shipping” and of the need to “protect the important trading interests” of Hamburg. However, he never received an exequatur50 from the British government – the Blue Book for 1853 notes “There are no Consuls yet appointed and confirmed. The United States Government have appointed Captain William Horton Smyley to be Commercial Agent in this Colony.”51

The appointment of Dale as Consul for Hamburg was the first sign of foreign recognition of British sovereignty in the Falklands (William Smyley had been in his post since 1850, but only as United States commercial agent, which did not indicate recognition). In any case Dale resigned his office as Consul of Hamburg when he left the islands in September 1854, and informed the Senate that in his time as consul only a single ship under the Hamburg flag had called at the islands.52 From then on there began a steady increase in consular recognition until by the end of the 19th century there were five foreign consulates in the islands (sections 18.39, 18.41, 18.52, 20.19, 20.25; vol. 4, section 32.21).

That development caused some discomfiture to Louis Vernet, who was still in Hamburg hoping to win support for his own claims. He extended his Hamburg residence permit for a further three months on 10 October 1853, but no further, so Jürgen Sielemann considers it likely that he learnt of the Senate’s decision, and, realising he could expect no support since Hamburg accepted Britain’s possession of the Falklands, he left some time between October and December 1853 and returned to London.53

17.7 The Crimean War, 1853-6

Vernet’s second visit to Britain spanned the years of the war known as the Crimean War after its principal theatre of operations, though there was also fighting in what is now Romania and extensive naval actions in the Baltic and the Arctic Ocean. Russia was opposed by the Ottoman Empire, Britain, France and Sardinia, in a complex dispute over the treatment of Christians by Turkey. The war began on 16 October 1853; the new reformist Tsar Alexander II was keen to end the war as soon as he ascended the throne on 2 March 1855,54 and accepted the ending of the war by the Treaty of Paris on 30 March 1856, which confirmed a Russian defeat. The war became famous for the incompetence shown by the armies on both sides.

The war was the main preoccupation of the British government and public opinion while Vernet was in London – by comparison the Falkland Islands were a mere sideshow, and Louis Vernet’s affairs were very small beer indeed.

17.8 Vernet in London, II, 1853-8

Vernet arrived back in London some time in late 1853, and remained there for the next 4½ years. This time he took lodgings at 43 Southampton Row, Russell Square, near the British Museum. There is little documentation from the years 1854-5 in Vernet’s papers, though some notes added to some documents provide a little detail – in London on 24 April 1855 he burnt part of the “borrador” (“rough copy”, presumably of his “Memoirs”), “to get rid of superfluous papers” (vol. 1, section 11.13). None of the “borrador” has survived. It may well be that he destroyed other documents at this time, which would partly explain the patchiness of the documentation. On 25 April 1856 he added two notes in brown ink to his “2nd Memorial”, one saying “I have learned since, that Mr Dale, a Brother in Law of Mr Lafone, was then the British Consul at Montevideo:– London April 25 1856. L. V.”, and another note referring to the lawsuit between Lafone and the Falkland Islands Company.55

He left no stone unturned in his attempt to get money out of the British government. In early 1856 he wrote to his British agents James Hodgson and John Robinson of Hangman’s Green, West Derby, near Liverpool, with a list of questions, including some that strike one as a little strange, e.g. “Do you know that I sent Brisbane and two clerks Don Ventura Pasos Thomas Helsby with some gauchos to FI in March 1833 in the Rapid” – why was it important to ascertain whether they knew that or not? More pertinently, he also asked them for details of shipments from the Falklands; they replied patiently on 6 February 1856 that the third shipment from the Falklands was of 155 salted and 134 dried ox hides and 11 casks containing 807 dozen rabbit skins in the Rapid, Capt Ross, on 3 April 1833 (the date of loading at Port Louis).56 Those were exactly the figures recorded by William Dickson in the 1833 Port Louis log on 2 and 3 April 1833 (vol. 2, section 13.38 and Appendix A.32).

And he constantly kept up his correspondence with the British Government, making a point of emphasising his preference for British sovereignty57 – in a letter of 5 May 1856 he wrote to Lord Harrowby (Lord Privy Seal 1855-8):58

[fol. 1 verso] […] The voluminous papers which accompanied my previous Memorials, have fully substantiated the justice of my claims, and clearly shown that, far from having identified myself, as Mr Strachey seems to believe, with the Government of Buenos Ayres, I have on the contrary identified myself de facto with the British Government, evinced by the partiality I showed for it even many years previous to the Islands coming under the British Flag – by my declining to continue to act as Governor after the British claim to them was made known to me – by submitting myself immediately to its jurisdiction as soon as it took possession of the [fol. 2 recto] Islands – by having consented to my own agent William Dickson undertaking to keep the British Flag hoisted (which he did in virtue of special appointment from the British Officer who, acting in compliance with the orders from the British Government, had taken possession of the Islands – driven away the Buenos Ayrean Authorities and garrison, but left me in the full enjoyment of my property and affairs) – and finally by my having previous to my appointment as Governor and after I had ceased to act as such, offered repeatedly my services to the British Government towards the Colonization and general prosperity of the Falkland Islands under the British Flag, provided my individual rights to the property I held would always be respected.

And surely my having fulfilled with Zeal and fidelity the duties I owed to the Buenos Ayrean Government, during the short period that I was acting in its employ, as Governor of those Islands, can not prejudice my individual rights to private property previously acquired as first settler. Neither do I believe that my sincerity in prefering to be under the British Flag, would for a moment have been doubted, if my case had not been voluntarily or involuntarily misrepresented to the British Government, as the wish, to get my Colony under the British Flag, was in accordance with my own interests and those of my colonists, which required such change of flag; because situated as we were on the Highway of Nations, we could not expect permanent prosperity, unless placed under the sovereignty of a Government capable of protecting us against Filibustering59 or other aggressions.–

As to the grants of Land, wild Cattle, and privileges, these were originally obtained, not with the view to establish any claim to the Islands on the part of Buenos Ayres, but merely to secure the best protection I could for my new colony, from the [fol. 2, verso] Authorities for the time being, regardless who they might be…

It was largely thanks to Louis Vernet that Argentina acquired a basis for a claim to the Falklands, but his often-expressed preference for British sovereignty made him a poor proponent of the Argentine case.

17.10 Unsettled claims against Louis Vernet by Isaac Waldron and William Smyley, 1856

George Lambert was not the only one hoping for compensation from Louis Vernet. In March 1849 William Smyley and Isaac Waldron had submitted to the US legation in Buenos Aires a claim for compensation from Vernet for their losses caused by him in 1831-2 (vol. 2, section 16.20). Smyley remained in loose partnership with Waldron and also with Luis Piedra Buena, and all three lived in New York at times in the mid-1850s.60 As well as being an expert seaman Smyley had a strong entrepreneurial bent; he became quite wealthy and engaged in fields far removed from seafaring – such as the theatre. In the 1840s and 50s Waldron became involved in the theatrical world, and was the treasurer and later the manager of the Bowery Theatre in New York. With about 3,000 seats, it was the largest theatre in the United States, one of the largest in the world, and the first in New York to be lit with gas – perhaps unsurprisingly, it was burnt down four times. It seems Waldron ran into financial difficulties, and to help him out Smyley paid him $10,000 on 21 May 1855 for a one-sixteenth share in the theatre; at much the same time it seems that they reactivated their claim against Louis Vernet for his seizure of their property in the Falklands in 1830, attempting to induce the US government to press their claim. However, Smyley and Waldron soon fell out; they were involved in lawsuits, and sold their interest in the theatre in 1856. They also made no progress in their claim for compensation against Vernet, and in June 1856 the new US Minister in Buenos Aires, James Peden, wrote to Secretary of State William Marcy pointing out the difficulties of taking any action:61

James A. Peden, United States Minister Resident in Argentina, to William L. Marcy, Secretary of State of the United States





	No. 43

	BUENOS AIRES, June 2, 1856.  







SIR: In your Instructions No 3, dated 3d July 1854, I am referred to the existence of claims of Citizens of the United States against the Govt of Buenos Ayres, and to the existence of the evidence in their support… The proposition for a “Convention” which is suggested by your instructions, would avoid this difficulty, but if my view is correct, and there are only three claims—that of the Hope, the Pizarro, and the Waldron and Smiley – which are entitled to the interposition of the United States, then the amount would seem hardly sufficient to justify, such Convention, and still less so, if the prosecution of that of Waldron and Smiley, which also involves the Falkland Islands’ difficulty, and the claim of Vernet against the United States, is further suspended; of whatever, I may do in the cases of the Hope and the Pizarro, you shall be informed.

These two, are all that I shall give any attention to, until further instructed upon the report of all the claims herewith submitted to which your attention is respectfully solicited.62 / I am [etc.].

With his despatch, Peden enclosed a long memorandum, which ran as follows:63

Waldron & Smiley, for impressment of citizens and Seizure of vessels at Falkland Islands

The history of the impressment of citizens of the United States and the forcible arrest and detention of their property in the year 1832, by Lewis Vernet, then governor of the colony of the Falkland Islands, claimed by the Argentine Govermt, and the subsequent bombardment64 of the place of the Colonial Govermt, by the U. S. Ship “Lexington,” under the command of Captain Duncan.

The Govts of the Argentine Confederation and Great Britain, claimed the Falklands. The United States justified the acts of Captn Duncan, and denied Vernet’s authority at the Falklands.

The Argentine Govt justified those of Vernet, and in reply, the United States, through their chargé d’affaires here, Mr. Francis Baylies, admitted the claim of Great Britain to those Islands, which have continued in the possession of the latter Govt ever since.

There is in this Legation, the copy of a letter from Mr. Wm H. Seward, dated Washington Dec. 24, 1849, to the Sec’y of State of the U. S., transmitting copy of Memorial of Isaac P. Waldron, and Wm H. Smyley, to Hon. John M. Clayton, Sec’y of State, under date of 23d March of same year. This petition sets forth, the capture of property and imprisonment, and other harsh and illegal treatment of claimants by Vernet, supported by their affidavits before F. R. Lee, Commissioner of deeds, and certified by James Conner, Clerk of the city and county of New York.

The Memorial Claims $50,000, damages but shews no bill of particulars of the articles lost or confiscated.

Dispatch No 20, dated Washington, Dec. 27th 1849,65 addressed by Hon. John M. Clayton, Sec’y of State, to Wm H. Harris Esqre, chgé d’affrs. encloses to Mr. Harris the Memorial referred to, and the letter of Mr. Seward. Mr. Harris is directed to press this case for adjustment, and also of all the citizens of the U. S. who were injured by Vernet.

These three papers referred to, are all that relate to this claim by name, on file. The Records however, contain, together with the printed correspondence, an elaborate history of the whole Falkland islands’ difficulty, which it is presumed, is also in the Department. About the equity of this claim, taking the Memorial of the claimants for granted, there seems not to have been entertained a doubt, but a difficulty has always presented itself to me against its prosecution. Though the authority of Vernet at the Falklands was recognized by the Argentine Confederation, and his acts justified, and a reclamation made by that Govt against the United States (see correspondence between Hon. Danl Webster and Gen1 Alvear) yet that authority has always been denied by the U. States, and the title of the Confederation repudiated, and that of Great Britain asserted66 in bar of their claim, against the U. S. for the acts of Captain Duncan.

It appears that the Govt of the Confederation, then represented by Buenos Ayres, charged with foreign Relations, have recognized and justified the authority of Vernet, it is true, but yet, the whole transaction seems so inseparably dependent and connected, that the settlement of one difficulty would necessarily involve the discussion of the other, and the importance of having the whole matter not unnecessarily disturbed, seems to indicate that a compliance with Mr. Clayton’s Instructions to Mr. Harris, would at present, not be politic at least, and this view was entertained by Mr. Calhoun, Sec’y of State, in the year 1844.

In general Instructions No l, from Dept of State to Wm Brent jr, chargé d’affaires to Argentine Confederation Mr. Calhoun alluding to the question of the Falkland Islands, says – “the suspension of the question in reference to the Falkland Islands, involves of course a suspension of the claims of the citizens of the United States, growing out of the seizure of their sealing vessels there, if indeed any claim could be preferred against that Govt on their account, without implying that Vernet’s authority was lawful. The obligation to make amends for an improper exercise of jurisdiction would seem to be inseparable from the right of jurisdiction itself.”

You will see my embarassment in relation to this claim. To urge its allowance by the Govt, by a separate prosecution, would open afresh the discussions which are at rest. To submit it with other claims by a proposition for a Convention such as you have referred to, in Instructions No 3 to me, would involve the same difficulty, and I do not think the amount apparently due the United States by the Govt here, is sufficient to justify such a proposition.

It appears to me that it is one of those peculiar cases, which sometimes arise where the interests of individuals may be postponed to the paramount considerations of those of the Govt or else, that the abstention from its prosecution against this Govt, be taken into the general account of circumstances, which shift the responsibility of indemnification to the claimants over on the United States.

I have some reason to beleive, that a claim is, or will be made by Vernet’s representatives against the Govt of the United States, upon what grounds, I am at a loss to conjecture. If such claim should come to the knowledge of the Department, and there is a probability of maintaining it before Congress. The evidence upon which it may be predicated, and the authentication of such evidence, here, cannot be watched with too much scrutiny or suspicion!!

However, Peden’s view of the problems involved in the case is too limited – he presumes that any claim would be for abuse of jurisdiction and would thus presuppose that Vernet had possessed some kind of jurisdiction that he had abused. But a claim could have been based simply on theft of property – the United States Supreme Court had after all ruled in 1839 that Vernet had possessed no jurisdiction and been guilty of piracy (vol. 2, 12.19, 14.107). Peden was presumably ignorant of that ruling, since he does not mention it; it seems he did not pursue the matter and the claims of Smyley and Waldron (inflated though they were) failed by default. It is not even certain that Vernet even heard of them; at any rate he never paid any compensation.

17.11 The British government refuses to accept Vernet’s full claim

His own compensation claim fared (by comparison) rather better, though he came nowhere near obtaining what he fondly hoped was his due. The British government’s answer to his various “Memorials” and letters was contained in a detailed reply from Frederick Elliot of the Colonial Office, written on behalf of Colonial Secretary Henry Labouchere:67

Downing Street,  / 21st October 1856.

Sir, / I am directed by Mr Secretary Labouchere to inform you that he has had under his consideration the several Memorials submitted by you to this and the foreign department [fol. 1 verso] stating various claims upon Her Majesty’s Government, having reference to the position and property which you formerly possessed in the Falkland Islands, and that Her Majesty’s Government have to make you the following communication on the subject of the several descriptions of claims which you have advanced.

2. You have demanded in the first place that the lands and exclusive privileges which you held in the Falkland Islands under [fol. 2 recto] alleged grants from the Government of Buenos Ayres, prior to the British occupation, may be either restored to you, or their equivalent given you in money or in other grants from Her Majesty’s Government. This portion of your claims Her Majesty’s Government regard as destitute of foundation, and entirely reject. The British Government has never recognized or renewed the grants and privileges referred to, and there is no reason for its doing so now.

[fol. 2 verso] 3. You again claim relief on the ground of the capital sunk by you in forming a settlement, and in constructing buildings and enclosures, of which the British Government, you contend, has had the benefit. As regards the ground also, the Government of this country has at no time admitted any claim on your part, nor can it do so now. Your capital referred to was already lost, and the settlement left in a ruined and nearly deserted condition, [fol. 3 recto] (it having been twice broken up, first by external, and afterwards by internal violence) when a British authority was first placed upon the Islands. – So that although the British officers undoubtedly occupied some of the deserted erections in their then state (whatever it was) of better or worse repair, such erections having been formed, Her Majesty’s Government do not doubt, for the most part by yourself, – and this occupation of them for the public service [fol. 3 verso] continuing, as you observe, till the transfer of the place of Government to another place several years later, it cannot be said that any benefit was derived by Government in this way from your former outlay of Capital affording ground for public compensation.

4. In some parts of your memorials you seek to hold the British Government responsible for the losses, which you suffered by the unfortunate events of 1833, which intervened between the [fol. 4 recto] hoisting of the British flag and the establishment of a resident British authority. – Her Majesty’s Government cannot admit any such responsibility. Whatever you did to re-establish your settlement in 1832 (when you knew that the title of the Buenos Ayrean Government was denied by this Country) or to maintain it during 1833 (before British administration was actually established) was at your own risk.

5. You lastly claim compensation for the moveable [fol. 4 verso] property consisting chiefly of about 60 trained horses, which came into the possession of Lieutenant Smith, the first officer placed in charge of the Islands, in 1834, and for the proceeds of the cattle and and [sic] seal business, in hides, seal-skins, and money, for the period the business was carried on subsequently to that date, in your name, which was done for a time by Lieutenant Smith, until the proceeding was put a stop to by orders from superior authority. With reference to these remaining claims Her Majesty’s Government upon full consideration of the official documents before them and the [fol. 5 recto] various particulars which you have brought to their notice, especially in your more recent memorials, are prepared to admit your claim to compensation to the following extent. It appears that your right to be considered the owner of the horses referred to, and other moveable property which came into Lieutt Smith’s possession in 1834, was aknowledged by the British Government as soon as the circumstances were reported, but that difficulty arose in settling your claim on this head from various circumstances, – among others, from the existence of counter claims against you, which remained and still remain unsettled, – ‖ and the excessive value which you proposed to place upon your horses if retained for the use of Government.

‖ The retaining the horses, was accepting my price.68

[fol. 5 verso]  It further appears that certain instruction finally given by this department to the Naval authorities, in the year 1838, for the purpose of disposing of these claims as to moveable property, failed of taking effect, not, it appears, from any fault on your part, and that this failure of instructions has been that you have remained up to the present time without compensation for the horses and other articles of property appropriated to [fol. 6 recto] the public service under the circumstances above stated. Her Majesty’s Government, notwithstanding the more particular statements which you have latterly furnished, find it impossible at this distance of time to ascertain at all precisely the extent and value of the property which thus came into Lieutenant Smith’s possession in 1834, nor, considering your long silence on the subject vizt from 1839 to 1852, and all the circumstances of the case, do they [fol. 6 verso] feel bound to recognize any specific claims on your part to interest on account of the period of time which has elapsed since the appropriation was made; nor again do they see any occasion, if indeed it be practicable, to go into any account of the cattle and seal business for the time Lieutenant Smith carried it on, nominally on your behalf but really on account of Government. They consider however that your claim [fol. 7 recto] may be equitably settled by estimating the value of the horses, as they came into the possession of Lieutenant Smith (your own estimate of which value Her Majesty’s Government have at once to observe is totally inadmissible), and then making a liberal addition to such Estimate in consideration of the property besides the horses, and of the lapse of time referred to, the sum thus arrived at to be paid you by Her [fol. 7 verso] Majesty’s Government subject to a deduction for the purpose of discharging the counter-claims against you, which as already observed, still remain unsettled, and for which like the property itself any compensation to be paid for ought to be held liable.

6. Her Majesty’s Government upon this view of the subject have fixed the total compensation to be awarded to satisfy your claims, at the sum of Two thousand69 [fol. 8 recto] four hundred pounds. The sum to be deducted from this amount on account of the counter-claims referred to, Her Majesty’s Government, on consideration of such information as is before them, cannot fix at less than One thousand70 pounds: which sum will be placed at the disposal of the local Government of the Falkland Islands for the settlement of those counter-claims, in such manner as Her Majesty’s Government may think equitable. If this deduction should [fol. 8 verso] prove more than sufficient for the purpose, the balance will be paid you, without however any addition of interest on account of any delay which the arrangement may involve. If, on the contrary it should prove insufficient, the parties will be left to pursue any balance of claims against you, as they may think proper.

7 You will receive from the Commissioners of Her Majesty’s Treasury an order for the payment [fol. 9 recto] to you forthwith of the sum71 of One thousand four hundred pounds, being the remainder of the compensation awarded, in the event of your signifying to me, for the information of Mr Labouchere and their Lordships, your acceptance of the above proposal in discharge of all claims on your part whatever upon Her Majesty’s Government in respect of the Falkland Islands.

8. It will be at the same time necessary that you should name an [fol. 9 verso] agent in London to whom the balance, if any, from the deducted sum of One thousand pounds may be paid, in the event of your absence from this country. Mr Labouchere will forward to the local Government of the Islands any additional information which you may wish to furnish on the subject of the claims against you.

I am, / Sir, / Your obedient servant / TFredk Elliot

One wonders if the excessively verbose wording of that letter was a reaction to the many prolix communications with which Vernet had bombarded the British government since 1836, i.e. “the several Memorials submitted by you to this and the foreign department” (i.e. the Colonial Office and Foreign Office) and “the more particular statements which you have latterly furnished”.

The British government’s point of view was understandable – Vernet did not own the wild cattle in the first place, and Britain did not take over intact houses; the houses were worthless since they had been damaged or destroyed by Vernet’s employees, so (in theory) he should claim compensation from them, not from Britain. That was illusory of course; the gauchos and Charrúas would not have been able to pay him, even if they could have been located.

Any reasonable person would have accepted Britain’s view, and would have taken the compensation – it was more than the “one thousand pounds sterling” that he had asked for in 1839, “with which this matter will be fully settled”.72 But Vernet was not a reasonable man; he was possessed by the idée fixe that he was entitled to immense compensation. To him the Falkland Islands were worth a vast amount which he had lost to Britain, but the British government did not see the islands as being anywhere near so valuable.

Vernet replied to that letter on 31 December 1856, objecting to the small amount of compensation the British government had offered. He does not seem to have retained a keeping-copy of his own letter, but he kept the government’s replies, all from the Colonial Office in Downing Street, which are couched in a resigned, patient tone – the officials (usually undersecretaries) deputed to reply to his constant letters must have got thoroughly fed up with his persistence in what they knew to be a lost cause.

The government replied to him on 9 February 1857, in a 14-page letter signed by John Ball, Undersecretary of State for the Colonies, on behalf of Colonial Secretary Henry Labouchere:73

… Mr Labouchere has only to refer you once more to the decision taken, from the first, by the Government of this country. Neither as Grantee of a Foreign State, nor as Settler first or otherwise, could you have had any right to appropriate the territory of the British Crown. [fol. 2 recto] And had you indeed possessed any proprietary rights… – which has been all along denied – you would have been dispossessed of those rights by the disasters which befel your enterprise. [fol. 2 verso] … Her Majesty’s Government reject, as destitute of foundation, all your claims on account of these alleged rights… [fol. 3 recto] 3. With respect to the ruined and nearly deserted condition in which, in answer to your claim on behalf of buildings and other outlay capital, it was observed to you that Lieutenant Smith found the settlement… Mr Labouchere… has fully satisfied himself… of the consequent absence of ground for [fol. 3 verso] any positive compensation on account of such buildings or remains of buildings…

The reference to “the disasters which befel your enterprise” is significant – some of those disasters were beyond redress (the Brazilian war, the loss of four ships), while others could have been redressed only by compensation from the perpetrators (the gauchos who wrecked the buildings); none of that was Britain’s fault.

Ball continued by reminding Vernet that the Government had earlier informed him that he was only entitled to compensation for property that came into Lieutenant Smith’s possession in 1834: “The moveable property found in 1834 is the property for which alone compensation is admitted to be due.”74 Vernet had claimed for 60 horses at £100 each, and for 120 salted and 18 dry hides at 30/-(thirty shillings) each, and for 152 sealskins worth by Vernet’s estimate £228.

But Labouchere had done some research in the British government’s records, and had established that Vernet was inflating his claims. There had only been 55 horses (as Vernet himself stated to Sir Graham Hamond in April 1837, see vol. 2, section 14.93); there had been only 103 sealskins, and £20 had been a reasonable price for “even the best of the horses in the year 1834”. The government did make a small adjustment, however, and was now offering him £2,400 but with only £550 instead of £1,000 deducted for the payment of counter-claims against him. The sum of £550 was later paid in Stanley to José Simon, the son of the murdered capataz Juan Simon (section 18.10).

17.12 Vernet in Paris, II, 1858

Vernet’s movements in the rest of 1857 are unrecorded, but in early 1858 he paid a second visit to Paris, which is even less well recorded than his first visit, and is known only from letters. In contrast to his practice in London, where he gives his exact address in each letter, allowing his various moves to be traced, he never gives an exact address in Paris – perhaps the address was always on the outside of the envelope. On 1 February 1858 Vernet wrote from Paris to Colonial Secretary Henry Labouchere stating that he had now spent £5,000 on “the constant prosecution of my claims” and imploring the government to increase the amount of compensation “in consideration of my so very unfortunate case, of having lost my whole fortune and many years of toil on the establishment of a Colony on the East Falkland Island”.75 In other words, Vernet was now throwing himself on the mercy of the British government, asking them to take pity on him and pay him more – understandable perhaps, but he was asking the government to pay British taxpayers’ money to someone who had only very slender claims on that money. Unsurprisingly, the government remained unmoved and did not increase its offer.

Labouchere was replaced as Colonial Secretary on 21 February 1858 by the Earl of Carnarvon,76 who briefly served as Undersecretary of State for the Colonies in the administration of Lord Stanley, who had now become the 14th Earl of Derby.77

17.13 Vernet in London, III
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17.13a No win, no fee: Vernet’s small ad seeking a lawyer, 24 April 1858, p. 94.

In the spring of 1858 Vernet returned to London and took lodgings at 39 Upper Charlotte Street, FitzRoy Square, where he placed a small-ad in a lawyers’ journal – a very early case of a “no win, no fee” arrangement (fig. 17.13a).78 He clearly found no takers for the arrangement – any lawyer who expressed interest would have dropped it like a hot brick as soon as he found out that he was expected to advance £2,500 “upfront” before starting, and that the sum to be expected was nowhere near £100,000.

Instead, Vernet received a letter dated 7 May from Lord Carnarvon confirming the government’s offer, and informing him that he was to be paid £1,850, i.e. the residue of the original £2,400 minus the £550 for counter-claims, on condition that he give a “full discharge”, i.e. a declaration that he accepted the sum and that he would make no further claim.79

17.14 Death of María Vernet; Vernet accepts compensation and returns to Buenos Aires

But a week later on 13 May 1858 devastating news reached him – his wife María had died in Buenos Aires on 25 March.80 At that, he gave up. He wrote several long bitter letters to Lord Stanley,81 and made the unusual step of having them printed, in a 15-page booklet.82

In the first letter, to emphasise that the British government accepted that there had been a delay in awarding him compensation, he quotes the letter from Colonial Secretary Henry Labouchere of 21 October 1856 (see the full text above in section 17.11) – Vernet says:83

Mr. Labouchere’s official letter of 21st October, 1856, distinctly says, in these words, the following:–

“Certain instructions, finally given by this department to the Naval authorities, in the year 1838, for the purpose of disposing of these claims as to moveable property, failed of taking effect, not from any fault on your part, and that the result of this failure of instruction has been, that you have remained up to the present time without compensation for the horses and other articles of property appropriated to the public service.”

He then recounts the melancholy news that had just reached him:

But my spirits sink at the distressing tidings which yesterday’s mail brought me from Buenos Ayres, the death of my beloved wife; and my children entreat me to return home, and I have not the means left. This is too much for me to bear; I cannot resist any longer so much distress; I shall therefore proceed immediately to receive the small sum offered me, and give the discharge in full.

On 17 May 1858 he reluctantly, indeed no doubt mournfully, accepted the amount the British government had been offering him for some time, and gave the required “discharge” stating that the payment covered all his claims in full. He wrote to Lord Stanley on 22 May, in the second letter in his booklet:84

I have also to acknowledge having received, on the 17th inst., £1850, (eighteen hundred and fifty pounds) as payment in full, for all the property at the Falkland Islands, which the British Government applied to the public service, although the same amounted, according to a well substantiated account,  exclusive of Twenty years’ interest, to £14,296 sterling.

He could not resist including, with the acknowledgement of his acceptance, mention of the figure he felt was rightfully his, though the British government regarded any such figure as absurd, indeed impertinent, since his rights did not extend anywhere near that far.

But he found it impossible to let go – in his third letter of 3 June 1858 he says that Bougainville was awarded “£24,000”,85 and continues:86

This is the precedent I allude to; and when the British Government took that establishment from me, it consisted of a grazing farm, covering the whole East Falkland Island, which contains upwards of one million acres of land, and was stocked with at least 3000 horses and 40,000 head of cattle (the descendants of the original stock), and there were, moreover, ten stone houses, numerous turf huts, and enclosures for cattle all over the Island; 60 superior and well seasoned hunting horses, 800 ox hides, a quantity of seal skins, and £3300 in money from the sales of beef, and it now presumes to say (speaking with respect) that £1850 is a compensation for all this my property! !

Here his rose-tinted spectacles were in action again – he was remembering his establishment as it had been in 1831, before he made his disastrous mistake of seizing American ships (vol. 2, section 12.1), and things had greatly changed by the time Henry Smith arrived as Britain’s representative in 1834 (section 13.64) – the stone houses were in ruins, the turf houses scarcely recognisable, the horses in the hands of the murderers, and the money gone. And of course it was absurd to say he owned the cattle or the land.

Several other things combine to put his exaggerated claims into perspective. In the first place, the length of time it took for him to receive compensation was not all the fault of the British government; he might have gone to Europe earlier if the situation in Argentina had allowed it. It is worth noting that British subjects in Argentina who suffered losses during the chaos of 1845 were not compensated till the late 1860s (section 18.18).

Secondly, Vernet never redeemed his debts to the settlers, or to the settlement treasury. When Richard Moody took over from Lieutenant Tyssen in January 1842, some of the settlers still held quantities of Vernet’s paper tokens, and there were some of them in the settlement treasury, perhaps left there by Vernet but possibly having been accepted by British naval officers (Smith or Lowcay) as payment by the settlers; the total amount involved is unknown, but whatever it was, the British takeover saved him from having to pay it. If Vernet had returned to Port Louis at any time, he would have been obliged to pay cash in exchange for his paper tokens (see vol. 1, section 11.61). And thirdly, he confirms in his letter to Mathew Brisbane (by then dead) of 19 November 1833 (vol. 2, section 12.35) that Juan Simon had never claimed his pay, which was part of the reason for the deduction of £550 from the total compensation.

17.15 Conclusion – a futile journey, but a saga

So Louis Vernet returned to Argentina an embittered widower. His visit to Europe had been almost entirely futile; it had used up six years of his life and a large portion of his financial resources – far more than he obtained in compensation, though less than he fondly though unreasonably expected. His odyssey was a miniature saga in its own right – another of the many saga-like episodes in the history of the Falkland Islands.

But it was a sideshow, entirely irrelevant to the Falkland Islands themselves, whither this account now returns, continuing the story in the early 1850s from vol. 2, section 16.39.





	
1 Text of Vernet’s polilla patent, dated 13 February 1842, in AGN VII 141, no doc. no., a 9-page printed paginated booklet. “Polilla” [Spanish for “(clothes) moth”] refers here to the larvae of various moths, especially of the family Tineidae, which feed on stored products including wool, grain, flour and leather; in English the larvae were usually referred to as “worm”. They were a serious pest before modern insecticides. See vol. 2, section 14.103.
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3 Letter to Vernet dated 2 April 1833, dictated at Port Louis by the illiterate Juan (Jean) Simon to Ventura Pasos, henceforth “Juan Simon’s letter to Vernet, 2 April 1833”, in AGN VII, 130, doc. 62. For this see vol. 2, chapters 12, 13; full text in English and Spanish in vol. 2, Appendix A.31. Vernet accepted Simon’s version of events, and added several comments in English to the end of the letter, some in the 1850s when he had the original letter with him in London (strangely, Vernet dates the letter “Abril 3”, although the original clearly bears the date “Abril 2 de 1833”). Vernet’s comments on the outside of the letter read: “Malvinas Abril 3/833. Juan Simon Vindicating himself – Says he has some money for me / Says he will serve me faithfully / States the Conduct of the commander of the Clio with respect to the peons – this caused insubordination, Brisbane complained of the insubordination – see his letter Apr 3. 1833 / May have been the indirect cause of the murder of August 1833. I should like to see Capt Onslows Report on these matters July 18/52 – I saw this report in Mr Whitingtons pamphlet London 1855 / [in lead pencil:] London Jan 24th 1856 this is important to shew how Capt Onslows equivocal proceedings caused anarchy.”

	

	
4 Copies of four letters from Smyley to Vernet, in a professional copperplate hand, partly reproducing Smyley’s spelling, are in AGN VII, 132, doc. 281, certified at end by W. A. Harris on 10 May 1851 as being a true copy of the “writing of the said Smyley, which is well known to me”. The letters are those of 29 July 1837, 24 February 1838, 4 March 1838 and 24 March 1838; only two are also present as originals (29 July 1837, AGN VII 132, doc. 262, and 4 March 1838, AGN VII 132, doc. 273). Vernet presumably had the copies made in preparation for his visit to Europe.

	

	
5 Henry Smith to Vernet, 16 December 1835 (see vol. 2, section 14.85); scribbled keeping-copy in Vernet’s hand in AGN VII 130 doc. 109, later extensively commented on by Vernet and taken to London in 1852; one comment dated “London 8th June 1855”. For Henry Smith see vol. 2, sections 13.14, 13.53, 13.62, 13.64, and chapter 14.

	

	
6 Partial draft of contract, 11 April 1837, in AGN VII, 130, doc. 145; full (but undated) fair copy in AGN VII 132, doc. 253, from which the text in vol. 2, section 14.92 is taken.
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April 1842, with consular seal, and by British Consul Martin Tupper Hood almost ten years later on 10 October 1851, also with consular seal. The whole bundle of documents bears the seal of the US consulate on the rear cover.
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9 Vernet to General Sir Richard Burke, 14 April 1852, in AGN VII, 132, doc. 367; both quotes from fol. 1 verso; most of fol. 2 cut off. Vernet spells the name “Bourke”.

	

	
10 Text headed “Copy / To the Right Honorable / Her Majesty’s Principal / Secretary of State for / Foreign Affairs / The Memorial of Lewis Vernet, / formerly of Buenos Ayres, founder of the / Settlement on East Falkland Island, but now of No 1. Finsbury Circus”, in a professional copperplate hand (better than Vernet’s own copperplate), in AGN VII 131, doc. 24; 6 fols. recto and verso, 4 lines on 7 recto, with signature at end in the same hand (copied, not original), annotated on fol. 1 recto in Vernet’s hand as follows: upwards in l.h. margin: “Presented 7th May 1852”; at top left (in German „Kurrentschrift“): „Anlage No 1“ [“Enclosure No 1”]; in top r.h. corner: “1st Memorial 7th May 1852”, and written large above the title “Copy of 1st Memorial / London 7 May / 1852” / Humbly Sheweth…”. After the text there is a sheet listing 6 enclosures. For formal “Memorials” see vol. 2, section 14.31; for Vernet’s “Memorial” to Lord Palmerston of 5 August 1836 see vol. 2, section 14.86.

	

	
11 Spanish translation of these first few lines (no more) in Episodio Ocurrido, Buenos Aires 1967, p. 165.
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26 George Whitington to Vernet, 14 October 1852, in AGN VII, 132, doc. 366.

	

	
27 Vernet’s “3rd Memorial”, 3 November 1852, in AGN VII, 132, doc. 409.
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54 Alexander II, born 1818, Tsar from 1855 till his assassination by anarchists in 1881; he instituted many reforms including the liberation of the serfs (1861), a new penal code, local elections, relaxation of censorship, and many others. He was not perfect, but he was by far the best ruler Russia has ever had.
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CHAPTER EIGHTEEN

1852-1884: education; the Exchange, Government House, Marmont Row; the disaster of the Patagonian Mission; the Keppel Island fire; West Falkland and other islands settled; international recognition; Argentina acquiesces in Britain’s possession of the Falklands

18.1 Education; new buildings in Stanley: the Exchange, Government House

During the 1850s the Blue Books recorded details of the islands’ population, administration and finances, and also the progress of education, though the achievements of the Falklands children in that department seem to have been modest. The Blue Book for 1852 records:1

The number of boys and girls who can read is 16, and who can write 10; the greater part of the scholars being under 7 years old. The elder children learn arithmetic. The books in the school are those published by the Irish National Education Board – there are the children of both Catholics and Protestants in the school. The school is held in a large room used exclusively for this purpose and for divine service.

By the following year, 1853, the numbers of children had increased, but the same disparity between reading and writing ability continued:2

The number of boys and girls who can read is about Twenty, and write about Fourteen. The elder children also learn arithmetic. The children are mostly very young, about one half are Catholic and the remainder divided between Presbyterian, Church of England and Dissenters. The Books used are those sanctioned by the National Education Board of Ireland.

During the following year there was a considerable change in the school apart from a further increase in the number of children:3

From a return made by the Schoolmaster at the end of December, it appears that during the year 1854, many of the elder children left the school, and younger ones had joined. There were under 8 years of age – 34 children; between 8 and 10 years – 11 children, & above 10 years – 5. Of these 50 children, 13 could read and write, 13 could not write but could read and 24 were learning to spell.

One suspects that the parents of the children who left could no longer pay, or else had decided that their offspring had learnt enough since they could now read and write (or at least read).

At this time Stanley acquired a notable architectural addition: the Exchange building, a handsome stone edifice with a 45-foot clock tower somewhat in the style of an Italian campanile and two wings to east and west, each originally of four bays and containing a room 50 feet by 18 feet (18.1a); Ronnie Spafford suggests it was probably designed by Governor Rennie himself, a professional sculptor and son of an architect (see vol. 2, section 15.34).4 It was intended to serve as a commercial exchange and indoor market rather like the Corn Exchanges in many British towns. The 1852 Blue Book listed it as “Market place: commenced November 1851. A stone building”,5 but progress was slow, and two years later the 1853 Blue Book reported under the heading “Market Place”: “The Tower and one wing are completed and the other wing nearly so.”6 It was finally completed in 1854, but there was too little commerce at Stanley for it to serve long in its intended function of a market and exchange, so in 1856 the eastern wing was extended to six bays and converted into a church and the western one into a schoolroom, which served the children of Stanley for 30 years until the building was damaged in the 1886 peat slip and demolished (chapter 19 and fig. 19.8a). Its site is now occupied by the Cathedral, which also incorporates some of its stonework.
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18.1a The Exchange building: probably the last illustration of it, a photo taken after the peat slip of 2 June 1886 which led to its demolition; enlarged detail here; for whole photo see fig. 19.8a. (FIC 5.057).


On 9 August 1854 the Secretary of State for the Colonies, Sir George Grey, sent a circular to the governors of British territories asking for a report on their official residences. At this time Governor Rennie was still living in Moody’s wooden annexe to Government House; Government House proper housed only offices. The 1854 Blue Book records Rennie’s reply:7

The residence of the Governors of the Falkland Islands is a one storied wooden building constructed at different intervals during the last ten years as the resources of the Colony permitted. – The Governor having resided in it for six years it required painting both inside and outside, a renewal of Carpets and some small repairs, and for this purpose the Governor and his family removed into another house and the Government House is now put into a state of good and efficient repair. –

The furniture of the reception rooms in the house has been provided partly from the sums voted by Parliament from time to time since the year 1841 for the general service of the Colony; and partly from a sum of 5000 ₤ realized by land sales in 1846 and appropriated by Earl Grey to the purchase of Building materials, Stores &c for the service of the Colony.

The Carpets and Curtains in the rooms are worn out and new ones will be required but the other furniture of which a schedule is subjoined is generally in good repair: –


	


	
	

	
	1 Mahogany dining table
	1 Do round table
2 Do occasional tables
1 Do Side-board
1 pair of card tables
1 Office Paper-stand


	
		36 mahogany stuffed chairs (a portion of these 
are in a separate building containing the 
     Governor’s office, &c)8 –
1 Easy chair
1 Portrait of the Queenbt
1 Eight day Clock

	

	
	


	

	


	
	

	1 Ottoman

	}

	With pillows, covers &c and a





	1 Sofa

	 

	tiger skin rug



	


There are also fenders, Fire-irons, Coal scuttles and fixtures in all the rooms, but as will be seen above, the only rooms furnished are the dining room and drawing room. –

J R Longden / Acting Colonial Secretary
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18.1b 1 portrait of the Queen: the dining room, Government House, Stanley, 2005. (RGP)

	

	A hundred and fifty years later, Government House still contained some fine mahogany furniture – and of course “1 Portrait of the Queen”. No doubt it will soon be replaced, or more probably complemented, by “1 Portrait of the King”.
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18.1c Lighthouse (iron): the Cape Pembroke lighthouse (1854), outside and in. (RGP)

	
The 1854 Blue Book also records the completion of the “Lighthouse (iron)” on Cape Pembroke (fig. 18.1c) and its costs: ₤2,181 for the lighthouse, ₤1,410 for the foundations, and ₤90 for a wooden house for the lighthouse keeper.9 In fact it was not finally completed until early 1855; some time before he left the islands in November that year Governor Rennie witnessed an experimental lighting-up performed by William Arundel, the “mechanic” sent out from Britain to assemble the pre-cast sections of the lighthouse, which had been cast by William Wilkins of Long Acre, London. The light was lit regularly from 1 December 1855 (18.4), and gave sterling service until it was doused at the start of the Falklands War in 1982 (section 26.56).

18.2 Jacob Napoleon Goss; Marmont Row, later the Upland Goose Hotel10
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18.2a Eagle Buildings, alias Marmont Row, alias the Ship Hotel, alias the Upland Goose, alias Marmont Row, here as the Ship Hotel, seen from the air looking south-east, 1920s. (FIC 3.032)

As described in vol. 2, section 16.38, Jacob Napoleon Goss (1825-68) played a significant role in the development of the Falkland Islands. He had arrived in the Falklands aged 16 on 10 April 1842 (section 15.15); he and his wife Ann had ten children, the ancestors of many of today’s Falkland Islanders, he built the Sappers Hill corral in 1846 (section 15.29), and in 1854 he built a substantial row of stone buildings on Ross Road in Stanley.

He himself knew the whole range as “Eagle Buildings”, from the name of the inn he opened in the centre of the row (vol. 2, fig. 16.38a); he remained the proprietor and publican of the Eagle Inn until his death on 11 September 1868. Some three years later in 1871 Ellaline Terriss (1871-1971), one of the most famous British actresses and beauties of the years 1890-1920, was born in the building (section 18.37). In 1875 the building was bought by J.M. Dean, and in May 1889 ownership passed to the Falkland Islands Company when the FIC took over most of the Dean family’s commercial assets in Stanley after the death of George Dean in 1888. By then the whole building had acquired the name Marmont Row – the origin of the name, and the date of the change (apparently some time in the 1880s), are obscure.

At some unknown time before 1890 the inn was renamed the Ship Hotel (fig. 18.2a), and the hotel gradually absorbed the cottages. Later the FIC took over the easternmost cottages, which were occupied for many years by senior FIC employees such as their foreman-carpenter, and for a while the FIC’s millinery store occupied the westernmost end.

In late 1969 the hotel was bought by Des King, who carried out extensive renovations and renamed it the Upland Goose Hotel (section 24.48), under which name it became famous during and after the Falklands War (vol. 4, chapter 27). Although part of the building at the east end was at that time occupied by the offices of the British Antarctic Survey, the whole range was sometimes referred to as the Upland Goose or simply “the Goose”, though since the closure of the hotel in 2008 (vol. 4, section 31.25) the building has been known once more by its older name Marmont Row, which had never passed out of use among older islanders.

18.3 The disaster of the Patagonian Mission, II; the Great Fire on Keppel Island

The deaths of Allen Gardiner and his companions on Picton Island in 1851 (vol. 2, section 16.28), in a futile attempt to Christianise the Yaghan Indians of Tierra del Fuego, had left a great impression in Britain and encouraged subscriptions to the Patagonian (later renamed South American) Missionary Society. The money paid for a mission vessel, the 63-foot schooner Allen Gardiner of 88 tons, intended to take a missionary party to South America and establish them there. Since the natives of Tierra del Fuego and Patagonia were hostile to any attempts to subvert their way of life, it was decided to establish a base in the Falklands, where the natives were thought to be less hostile. The Allen Gardiner duly left Bristol on 24 October 1854 on her first voyage, under the command of Captain William Parker Snow (1817-95), who volunteered for the post on condition he was allowed to take his wife with him.11

The first voyage of the Allen Gardiner in 1854-6 was beset by many troubles, including the discovery that the natives of the Falklands were, if not hostile, at least sceptical towards the venture. At least the voyage down the Atlantic was uneventful; Snow bought stores at Fernando Noronha, including a pig which the crew christened Dennis (a traditional name for pigs), and arrived off Keppel Island on 29 January 1855. It had been decided to set up the establishment on an outlying island rather than near Stanley, and although Snow investigated other islands, the first choice of Keppel Island was never changed.12

The association of the missionary society with Keppel Island began with a major disaster. On 5 February 1855 the party went ashore, Snow formally “took possession” of the island,13 and the crew were given a free day ashore. Three of them wandered off and made a fire; one called John Watts threw a burning piece of paper on the ground and started another fire, which soon got out of hand. The men ran back the mile or so to the landing place, and Watts said to Snow: “Oh, please Sir, I am sorry to tell you, spite of all what you said to us, we’ve had an accident, and we tried to put it out, and we couldn’t; so we thought it best to come and tell you as it’s already near half a mile wide, and we ran all the way.” Snow had experienced bush-fires in Australia and was alarmed at once, and the mason confirmed the sad truth: “Yes, true enough, and sorrow enough it is, Sir… but the fact is, Sir, the place is a-fire, and unless it be put out soon ’twill burn up everything!”14

The fire burned for over five weeks and devastated the island, destroying its rich vegetation of tussock grass, fachine bushes, diddle-dee and balsam bog, and leaving bare rock in places, especially near the north coast.15 The party underestimated its potential, and for two days went on unloading the ship, but then they were in for a shock, as Snow recorded:16

With the doctor I walked up the tongue of land towards a rise it took, at about half a mile from West Point; and no sooner had we reached that part than the full extent of danger burst upon our startled senses. Before us, the whole valley was one awful mass of flame, and burning bushes, with thousands of little dancing fires, were coming with remarkable rapidity toward us. At our feet,– for we had advanced as well as the suffocating smoke and the intense heat would permit us to come near the edge of the burning ground, scores of the globular bog-balsams were glowing with livid fire, while the fachinal and other shrubs crackled in the flames as they became rapidly ignited at the first touch of the burning element. The parched-up grass was speedily devoured; and, like magic, did the fire spread in every direction, but especially so toward us.

Only then did they make a desperate attempt to halt the advance of the fire towards their stores; they threw buckets of water and wet sacks over it, but when it was obvious that they could do nothing, they constructed a raft and in four hours moved all their equipment and stores across to East Point on the east side of the island. Despite the fire they continued their work, and within five days the carpenter had built a wooden house of six rooms, three on each side of a central hall which served as the dining-room. On the fifth day the stove was installed and the party moved in; it was intended as a temporary expedient until a more substantial house could be built, though in the end they used it for nine months before the settlement was moved to its present site.

But the fire burnt on; Snow watched it at night on Sunday 18 February 1855 from the deck of the Allen Gardiner, anchored off the landing place, when the wind increased to a gale:17

This fanned the flames, and caused them to spread in every direction; and for a long time we remained on deck watching its magnificent appearance. Miles of burning ground – beds of livid fire – rows of bushes blazing away right and left; on tops of mountains, over plains, across valleys, here, there and everywhere, in one grand display. It was wonderful to see how it spread; how snake-like and subtle it wound its way round hills and over every obstacle that would have appeared capable of arresting it. The island, as viewed at night from the ship, looked like a large city, with its castles, and towers, and valleys, and walls, sacked and set on fire by the enemy… sometimes it was like thousands of signal fires; at others, from a dark blank there would suddenly arise a brilliant illumination! From top to bottom of the Keppel range of mountain was there this continuous display for about a month; and on Cove hill, and to its very summit, the picture was equally brilliant. It was, in fact, beyond anything I could have conceived, and the grandeur of it at night thrilled the soul and enchained the mind. What surprised me was, that from so simple a thing as throwing a piece of lighted paper on the grass, such a terrible conflagration, now covering a space of several miles wide and broad, should have been produced.

Fortunately no one was killed or injured, but it was not an auspicious beginning. On 6 March 1855 Snow set off in the Allen Gardiner to visit Stanley and negotiate with Governor Rennie for the grant of Keppel to the mission. After an extensive exploration, they reached Stanley on 14 March, where “the pilot, whose name was Melville,– a fine old fellow, much respected by everyone” took the ship into the harbour – he was Charles Melville, who had arrived as coxswain of Henry Smith’s boat’s crew in January 1834.18 After extended negotiations Rennie permitted the missionary society to occupy the island initially at a rental of one pound for the first year, at the end of which they would have to purchase it under terms laid down by government, or else bid for it at auction. These terms agreed, and Stanley explored,19 the Allen Gardiner set off back round to Keppel Island on 29 March.

In June they had a visitor: the acting Colonial Surveyor-General Arthur Bailey,20 in the government yacht Sophy, bringing letters from Governor Rennie, offering to allow the society to rent half of Pebble Island if Keppel Island should prove unsuitable, but not permitting them to do so without permission, and asking Snow to call at Stanley for the circumstances of the fire to be investigated. Snow makes a point of emphasising that Rennie, while strongly disapproving of the plans of the mission, was always courteous towards him as an individual.21 On 18 July 1855 the Allen Gardiner set off for Stanley, taking the unfortunate John Watts for trial, with the carpenter and mason to give evidence; in the end Watts was fined £20 for setting fire to Crown land, but was excused payment of costs.22

18.4 Governor Moore, I: the lighthouse lit

Governor George Rennie ended his tenure in November 1855 and left the islands aboard the Java on 5 November 1855 bound for Falmouth; his successor as Governor of the Falkland Islands was Captain Thomas Edward Laws Moore (1820?-72), who arrived aboard the barque Frowning Beauty on 7 November 1855 two days after Rennie’s departure, assumed office the same day and left the islands seven years later on 24 November 1862. He was no stranger to the Falklands nor to the southern hemisphere: he had been one of the mates of HMS Terror under Crozier on Ross’s expedition of 1839-43 (vol. 2, section 15.11), and in 1844-5 had commanded a voyage of Antarctic exploration in the 362-ton chartered barque Pagoda. His sailing master was John Bodie, after whom Bodie Creek in Lafonia is named, who had served as second master in the ketch HMS Arrow and done much surveying in the Falklands (15.7). That voyage was apparently the last Antarctic exploration undertaken under sail alone, and earned Moore the Fellowship of the Royal Society on 1 June 1854. However, he was still only a junior captain with poor prospects of advancement, so in 1855 he accepted the post of Governor of the Falklands.23

Moore’s term in the islands saw two notable changes: settlement was extended to other islands, and an important land reform imposed greater responsibility on owners and users of land. In addition, a garrison of 35 Royal Marines, all married, arrived in February 1858 under Captain C. C. Abbott, to replace the Chelsea Pensioners (vol. 2, section 16.13), most of whom had by now left. The Marines were housed in the barracks originally built for the Pensioners, which has been known as the Marine Barracks ever since (figs. 16.13a and b). Some of the new garrison were Roman Catholics and augmented the already resident Catholic population, who in 1858 bought some land for a church – which, however, was not built for some time (section 20.15).24

As well as the new Governor Moore, the Frowning Beauty also brought the first permanent lighthouse-keeper, William Creed, who took up residence in the lighthouse keeper’s house on Cape Pembroke beside the lighthouse, and lit the light for the first time on 1 December 1855.25 From then on it was lit every night until 2 April 1982, except during the two World Wars.26 Life at the lighthouse was cold and lonely, especially for those used to creature comforts, like Assistant Lighthouse Keeper Laurence Parry, who gave three months’ notice to leave in December 1861. However, the Principal Lighthouse Keeper (Creed) did not greatly regret his departure, as he explained in a letter to Governor Moore:27

He told me didn’t like to be up at night and the place is too lonesome for him and he doesn’t like cold meat. He never ate cold meat before he came to the Lighthouse. He has a hot dinner every day with few exceptions and when cold dinner he has hot meat with evening meal. I really cannot supply him with hot meat for every meal… his assistance to me is so trifling that if he left today it would make very little difference. I would sooner manage the best way I can than board or lodge any assistant in future.

It seems Laurence Parry was just not cut out for a lighthouse keeper’s life.

18.5 The disaster of the Patagonian Mission, III: the Yaghans arrive
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18.5a Keppel Island Settlement today. Far left: the “Mission House”, built 1858-66; far right: the woolshed, built c. 1877. (Photo: PJP)

During the rest of 1855 and part of 1856 Captain Snow captained the Allen Gardiner on visits to Montevideo and Tierra del Fuego, where they met the Fuegian Yaghan “Jemmy Button” (for whom see vol. 2, sections 13.30, 16.28), but the Missionary Society in London caused Snow severe problems and brought him into conflict with Governor Moore, by dismissing workers on Keppel Island and leaving them destitute. The Superintendent of the mission, the Rev. George Pakenham Despard, arrived in Stanley in September 1856 on board HMS Hydaspes with his second wife, his five children by his first wife, and two adopted sons, one of whom, Thomas Bridges, then aged 13, was a foundling, who proved a gifted linguist. Snow and the Reverend J. F. Ogle would not accept Despard’s authority, whereupon he summarily dismissed them, initially giving Snow three hours to leave the Allen Gardiner.28 Though that drastic time-limit was extended, Snow left without delay; Governor Moore was not sorry to see the back of him, and wrote: “Snow of the Allen Gardiner is gone home, which is a good thing… I think he must be out of his mind… I did all I could for him to the last but he certainly acted deceitfully.”29

Despard was a dictatorial character, though he certainly proved a dynamic leader of the Keppel Island settlement; in 1857 he made 25 voyages in the Allen Gardiner, on some of them bringing back Yaghan Indians to live on Keppel Island to learn English, Christianity, and vegetable-growing; the aim was to set up a major mission base on Tierra del Fuego in which the “educated” Indians would serve as interpreters and mediators between the missionaries and the “uncivilised” Indians. Despard also moved the site of the settlement on Keppel Island to its present site by Committee Bay, naming it “Cranmer” after the English Reformation leader and Archbishop of Canterbury Thomas Cranmer (1489-1556), one of the originators of the Book of  Common Prayer. At Cranmer some substantial stone buildings were built from about 1858 onwards, foremost among them being that nowadays called “The Mission House” (its original name was apparently simply “Mr Bartlett’s House” after the farm bailiff who lived in it), the cowshed and the woolshed, which has sometimes been called the chapel although there is no evidence that it was ever used as such (fig. 18.5a). There were also much more modest houses for the Yaghans and also for the residence of the Anglican bishop of the Falkland Islands, though these last have collapsed.30 And extensive gardens were laid out, which enabled the settlement to become not only self-sufficient but also a supplier of produce to Stanley, thanks to the unpaid labour of its Yaghan inhabitants. Keppel Island thus became the second island in the group after East Falkland to acquire a resident population, but its disasters were not yet over.

18.6 An epidemic among the children; the school

The 1855 Blue Book gives details of the schoolmaster’s pay, and also of a tragedy which was not to be the last of its kind:31

James Hocking is the Schoolmaster. The Government aid him with a grant of 44 ₤ per annum and he receives remuneration besides from the childrens parents. Remarks: During the year 1855 an epidemic (the first known in the Colony) attacked most of the children and some died.

No details are given of what the epidemic was; it may have been measles, mumps, chickenpox, diphtheria or merely influenza, all of which were dangerous to young children at that time, especially in a harsh environment and without antibiotics against secondary infections. The schedule of fees for marriage, baptism, etc., established in 1854 also fixed the charges for grave-digging: “Digging full sized grave: 3 shillings; Digging child’s grave: 2 shillings.”32

By 1856 the original plan to have an Exchange as a commercial centre for Stanley had shown itself to be over-ambitious; there was simply not enough commerce to fill it, so it was converted into a school and a church dedicated to the Holy Trinity:33

Exchange Rooms converted into a Church and School: This building consists of a clock tower 45 ft high with two large rooms 50 ft long by 18 ft wide as wings. One of these rooms has been lengthened, and a vestry adjoining it built, and the whole fitted up for the performance of divine service. The other room has been fitted with desks and benches for the purposes of a school.

And as a combined church and school the handsome Exchange building survived for the next thirty years until the disaster of the peat slip in 1886 (section 19.8).

18.7 International recognition, II: 1854-8

The Blue Books for 1854 and 1855 both note succinctly “Foreign Consuls: None”, but the Blue Book for 1856 gives Thomas Havers (new manager of the Falkland Islands Company) as Hamburg consul, with the note “No Exequatur has yet been issued but Sir George Grey in his despatch no. 5 of 15th October 1855 has given directions that Mr Havers shall be provisionally recognised pending its issue.”34 It records William Smyley as United States commercial agent, which he had been for some eight years, and in 1858 Havers and Smyley were joined by a third foreign representative: George Markham Dean was appointed consul for Denmark in the Falklands and was recognised by a British exequatur of 23 February 1858.35

Slowly but surely, the outside world was beginning to realise the Falkland Islands existed, and to accept that they were British territory.

18.8 The disaster of the Patagonian Mission, IV; Smyley recovers the Allen Gardiner

Even after the Keppel Island fire of 1855 the troubles of the Patagonian Missionary Society were not over. In March 1859, the surgeon James Ellis, one of the original leaders of the party, committed suicide, no doubt because of the frustrations of his position and despair at the lack of progress with the mission’s purpose. Then one of the Rev. George Despard’s schemes resulted in a massacre: he sent nine missionaries, with nine Yaghans partly “educated” after three years on Keppel Island, to set up a base on Tierra del Fuego; they sailed in the Allen Gardiner in October 1859 under Captain Fell, and landed on Navarin Island (Isla Navarino) in the Beagle Channel, where in November 1859 the missionaries were massacred by the local inhabitants.

The terrible news arrived in the Falklands in early 1860; William Smyley was sent in his schooner Nancy to see if there were any survivors and to bring back the Allen Gardiner:36

Rec 9 May        Mr Abbott

Commercial Agency of the U S of America

        Port Stanley March 18 1860

Honorable John Appleton Esqire Assistant

Secretary of State of the United States

          Sir

Since I last wrote you I have performed one part of the disagree/able voige I mentioned to you that I was about to under take after leaving here I proceded in Search of the Mission Schooner Allen Gardiner [image: image] found her at anchor near Button Island at a place Called Woolyah near the Beagle Channel The Natives had Robbed the vessel of all her Running Riging and Sails [image: image] Every37 I may Say but the hull of the Vessel the whole of the Ships Company [image: image] missionaries was murdered with the Exception of the Cook who mad his Escape in a Boat and got into the woods . . he was soon after found By Some natives who took all his Clothes from him and he was Naked 10 or 12 Days when they Brought him back to the Schooner in a Canoe where he [T480 1.202] Remained with them until I found him and took him on board and Brought him and one of the Ringleaders of the Murderers to this place and I will take Six men and Ropes [image: image] Sails and go and try and Recover the Vessel again for the Missionaries There is now in port one of her Majesties Steamers of war who I think ought to be Sent on this Service but the Govornor Sais he has no Right to Alter the Instructions of the Admiral which Bid the Steamer to Return to Mont Vedieo I Called on the Capt of her this morning telling him my Vessel was unarmed and making a Request on him for a pair of Revolvers as a necesary precaution and as I was going to protect [image: image] Defend British Propperty as I would Return them to the Govornor Admiral or pay for them But was Refused I thought it hard as I was trying to Save property and go on a voige where they are unwilling to go them [T480 1.203] Selves The Murder was Committed on Shore on Sunday whilst they was at Service in a tent Erected for that purpoise Some of the Natives took the oars out of the Boat whilst they were at prayers and then Rushed in on them with Clubs [image: image] Killed them before they Could Shove the Boat off the beach the was38 9 in all Eight of them was Killed [image: image] but one left to tell the Sad tale The Indian who I have appears to be at the head of It and is well Capible of it he is the Celibrated Jimmy Button who was taken to England Some 30 Years ago by Capt Fitzroy in the Surveying Ship Beagle . I Stopped at Kepple Island where the Missionaries has there Settlement and Brought the Captains Widdow [image: image] Child here and also one of the Missionaries Wives her husband having been killed By the natives So that they may be in a place where they may be able to get home

I Return My Sincere [T480 1.204] thanks to the Govorment for the Priveledge they Alowed me of going to visit those Dangerous and unhospitable Coast for by that I have Saved this mans life and Cleared up what would have been left in Mistery [image: image] Doubt the Voige was a tedious one as I had no mate and no one who knew anny thing about the Coast but my Self I did not Even take my Clothes of from the Day I left until I returned I would Certainly Decline going again if anny one Else Could be got to go but there is no one but the Steamer of war and they will not go…

Smyley’s bitterness and heavy irony are understandable given the arduousness of the voyage and  the complete lack of help from the British authorities. From Stanley he sailed back to Navarin Island to collect the Allen Gardiner – and to ensure good behaviour from the Yaghans he took Jemmy Button along as a hostage:39

Recd 7 July   Mr Abbott

Commercial Agency of the United States

Of America Port Stanley April 24 1860

 Honorable John Appleton

Assistant Secretary of State of the U S

        Sir

I wrot you on the 18 of March of the Massacre of the Crew of the mission Schooner Allen Gardiner and that the Schooner was there in the hands of the Natives [image: image] that I was about to go to Recapture her [image: image] Bring her to her owners

I Sailed from this on the 14th of March40 and after two or three Severe drubbings I arived in the beagle Channel I found the Allen Gardiner Stil there but no Sails Riging or anny thing on board of her the Natives Showed no Resis/tance but I think it was because they See I was prepaired for them in Case of Immergency the Native who I had with me I kept as a hostage until the natives brought back the Boats belonging to the vessel this is the Man who [T480 1.207] was taken Some years ago to England By Captn Fitzroy in hopes of Civilizing him [image: image] his Countrymen but So far has only Served to learn him to take advantage of those who went to assist them I have Every Reason to believe him to be the Ringleader and the cause of the whole trouble I am happy to Say that in the Recapturing the Vessel It did not Cost a Charge of powder or as much as a Guard I took her in tow with a Good hauser and brought her Safe to her owners [image: image] Could I afford it I would go and have a hunt as far as the west End of the Strates of Magalane for I fully believe that Some of our Missing Vessels [image: image] Crews may be lingering about that wild [image: image]unhospitable Coast and in the Captivity of the Indians who is the Most Miserable of all Gods Creation…

It turned out that “Jemmy Button”, whose real name was Orundellico (1818?-64), had not in fact been the leader of the murderers; an enquiry was held in Stanley, to which he gave evidence in English, which he had learnt in Britain in 1830-31 between the two voyages of HMS Beagle, and during a year on Keppel Island, 1858-9. Both the cook, Alfred Cole, and another Yaghan, Okokko, exonerated him of murder; he had done what he could to save the schooner’s boats, but had shared in some of the spoils. He was returned to his tribe, and later encouraged some of them to visit Keppel Island, among them his own son.41

18.9 The FIC moves to Darwin; Goose Green; New Island settled

During the late 1850s the Falkland Islands Company (FIC) transferred the centre of its operations from Hope Place, where it had been set up by Samuel Fisher Lafone (vol. 2, section 15.31), to a much more central position, on the isthmus in the centre of East Falkland between Brenton Loch to the west and Choiseul Sound to the east. By 1858 the transfer was complete, and the new site was named Darwin after the islands’ most influential scientific visitor, who had slept nearby in a sheltered valley on the night of 17-18 March 1834 (section 14.24). Since 1858 the place has always been inhabited, though the main settlement and most of its buildings were later transferred to a site at Goose Green a couple of miles south-east, on the Choiseul Sound side of the isthmus with more flat ground and better access to the sea. For the rest of the 19th century and most of the 20th century until the 1990s, Goose Green was the second largest settlement in the islands after Stanley. By the terms of the Company’s assumption of Lafone’s obligations, its rights to the wild cattle outside Lafonia were to lapse in 1860 and be taken over by government; only those in Lafonia remained in Company ownership. That left the Company from 1860 onwards with the problem of getting cattle to Stanley to supply the only significant local market; the distance was over 50 miles and their workforce was too small to make enclosures to enable the cattle to be handled properly. There were even too few gauchos to manage the numbers of cattle in Lafonia, and James Lane, successor to Thomas Havers as the  Company’s local manager, suggested that most cattle should be slaughtered for hides, which would have deprived the islands of their most important natural resource at that time.42 It was therefore not surprising that during the next two decades the main activity of the FIC – and of the islands as a whole – changed from cattle-slaughtering to sheep-farming.

After East Falkland and Keppel Island, the next island to acquire permanent inhabitants was New Island. The British-run commercial firm of Smith Brothers of Montevideo, interested in exploiting possible guano deposits, consulted William Smyley and received a satisfactory account of the amounts of guano to be found there. So in mid-1859 they took a lease of 160 acres on the island; the ammonia content in the guano proved too low, but they nevertheless offered to rent the island for the fishing (i.e. sealing), and also offered to send out settlers, an activity they had experience in – they had brought about 1,000 Irish emigrants to Buenos Aires in the previous few years. They were quite efficient in stocking the island with a varied population – in early 1861 Colonial Surveyor Arthur Bailey visited New Island and found a “quiet and orderly” population of seven men, a woman and a child, plus 500 sheep, 46 head of cattle, and some horses, goats and mules. There was also a single stone house (i.e. the one originally built by Charles Barnard, vol. 2, chapter 7, no doubt repaired) two turf houses, and a try-works.43

So the 1850s saw a considerable expansion of activity and settlement in the islands. By the end of the decade most of East Falkland was being exploited, and both Keppel Island and New Island had acquired a resident population. But the most significant extension of settlement – to West Falkland – and the introduction of large-scale sheep-farming were still to come.

18.10 Carmelita’s son José Simon marries, and Britain pays him compensation

By 1858 the Falklands already had a few native-born inhabitants (vol. 2, section 16.38). They included the first five of the ten children of Jacob Victor Napoleon Goss (Louisa Ann, born 1850; Sophia Jane, 1852; Richard William Napoleon, 1853; Ann Elizabeth, 1854; and Margaret Fanny, 1856),44 but the oldest native Falkland Islander was José Simon, born around 1831, son of the black slave Carmelita and the murdered capataz Juan Simon (Antonio Rivero’s first victim, see vol. 2, section 13.54), while the second and third oldest were Carmelita’s other sons Manuel Coronel junior, born on 25 May 1833, son of the gaucho Manuel Coronel (section 13.45), and Richard Penny, born on 22 July 1837, her son by her husband Richard Penny senior (section 14.96). All Carmelita’s sons were born at Port Louis, all are recorded in the 1851 Falklands census,45 and all were seemingly still in the islands in 1858.

José Simon was moving up in the world, and on 29 April 1858 he married Christina Escovally, whom the marriage register describes as “Spanish” and “spinster”; his name is given as “Joseph Simon (Bachelor)” and their ages are given as “full”, which presumably means they were adult but did not know their exact dates of birth (José was around 27). The marriage was conducted before Registrar Arthur Bailey and two witnesses: J. C. Dettleff and a woman who signs with a cross marked “Margaret her mark”.46

Eight months later José Simon received a substantial sum of money from the British government in payment of debts owed to his murdered father Juan Simon by Louis Vernet, once the government had decided what it was going to pay Louis Vernet himself (sections 17.11-17.14). The Colonial Office kept Governor Moore in Stanley informed, instructing him to deduct any claims against Vernet from the sum Vernet was to receive in London. Accordingly, on 2 December 1858 in Stanley, the Falklands Colonial Secretary James Longden issued a public notice inviting anyone holding Vernet’s promissory notes (his “tokens”, for which see vol. 1, section 11.61) to present them for redemption:47

Public Notice

Whereas Luis Vernet Esquire, formerly of Port Louis in these islands, did in or about the year 1831 issue promissory notes under his hand purporting to be of the value of one five or ten dollars each respectively, and whereas provision has been made for the payment of such notes or other certified claims against the said Luis Vernet Esquire, –––––––––––

Notice is hereby given that all such notes or claims must be sent in to the office of the undersigned before twelve o’clock on Wednesday the 9th instant to [verso] be examined and reported upon.

By order &c &c / J R Longden / Colonial Secretary

It seems the only person to present any such claims was José Simon, and Governor Moore reported to London in December 1858 that on 10 December 1858 he had drawn a bill on the Lords Commissioners of Her Majesty’s Treasury for the sum of £550 to “José Simon, carpenter”, who on 13 December acknowledged the receipt of the payment.48

In his report Governor Moore listed the documents presented by José Simon, itemising the amounts owed to him by Vernet, which were quite extensive. There was a debenture signed by Vernet at Port Louis on 22 October 1831 (just over two weeks before Vernet left the islands) of 1600 pesos, “the amount which Juan Simon has earned in my service”;49 39 notes of 10 dollars each; 7 notes of 5 dollars each; and 14 of one dollar each;50 one note of 10 dollars sent by Governor Rennie in 1849 to the British Consul at Rio “with a view of reminding Mr Vernet… of his obligations”, another of 10 dollars sent by Rennie to London on 12 March 1853; a paper conveying to Juan Simon a “house built by Mr Vernet’s orders” for 120 dollars, “probably one of those destroyed in the year 1832, for which Mr Vernet claimed compensation at the hands of the American Government.” At the current exchange rate, those sums amounted to £453 – 19 – 2 (four hundred and fifty-three pounds, nineteen shillings and twopence), leaving £96 – 0 – 10 (ninety-six pounds and tenpence) as compensation for the length of time the claim had been “in abeyance”. Those two sums add up to exactly £550, the sum Moore paid to José Simon. Moore concludes: “I have only further to express José Simon’s grateful thanks for the care with which Her Majesty’s Government have guarded his claims”.51 It seems that the newly-rich José Simon and his two half-brothers Manuel Coronel and Richard Penny all left the islands soon afterwards, since they disappear from the islands’ records around that time. Perhaps José was generous enough to pay them part of what he had received from the British government.

Thus ended Louis Vernet’s complex financial relationship with the Falkland Islands.

18.11 Both Argentine states request British mediation, 1857 and 1859; Spain recognises the independence of the Argentine Confederation, 1859 – without Buenos Aires

The 1850s ended with Argentina still split into two separate states, the Republic of Buenos Aires and the Argentine Confederation (vol. 2, sections 16.29, 16.36), but the end of the separation was now in sight. The badness of the relations between them led ultimately to their reunification; if they had been able to live amicably side by side, the split might have become permanent. As it was, they eventually took up arms against each other (section 18.12), but before the final breach, several attempts at mediation were made. The first significant one was by Sir William Douglas Christie, the British Minister (i.e. ambassador) to the Argentine Confederation at its capital, Paraná. In late 1857 he offered his services as a mediator, as he had been instructed to do by the British government. The Argentine Confederation government immediately accepted the offer, and on 9 September 1857 it sent, via Christie, a note to Buenos Aires urging a reunification of Argentina. The Buenos Aires government accepted this initiative and suggested the nomination of commissioners to examine the question, but that mode of procedure was rejected by the Confederation government, saying it had been tried before without success. Buenos Aires then proceeded to appoint a Minister to France, a move that was interpreted by the Confederation as evidence of bad faith and a rejection of the Confederation’s attempts at reconciliation, so nothing came of it.52

Spain had pig-headedly refused to recognise the independence of its former South American colonies for a long time, but in the end common sense prevailed, and Spain accorded diplomatic recognition to the Argentine Confederation by the Treaty of Recognition, Peace and Amity, which was signed in Madrid on 9 July 1859 and ratified, also in Madrid, on 27 June 1860.53 The Republic of Buenos Aires was still a separate state and was therefore not recognised by Spain in the treaty, so a new recognition treaty was signed in 1863 between Spain and the whole of Argentina including Buenos Aires (section 18.16).

In late July 1859 the government of the State of Buenos Aires requested Britain to use its good offices as a mediator between the two Argentine states. The (unofficial) Buenos Airean representative in Paris, Mariano Balcarce, travelled to London for this purpose and asked the British government to intervene; the diplomat Edward Thornton was thereupon selected to lead a mission to the two capital cities, Buenos Aires and Paraná, but it all came to nothing.54

18.12 No Falklands in the new Argentine constitution, 1860; Argentina reunited, 1862

The separation of Argentina into two states ended when they went to war with each other. In October 1859 Bartolomé Mitre of Buenos Aires55 led an attack against the Confederation, but his forces were soundly defeated by Confederation forces under Justo José de Urquiza at the battle of Cepeda near Buenos Aires on 23 October 1859. At first the Confederation seemed to have the upper hand, and on 11 November 1859 Urquiza forced the Buenos Aireans to sign the Peace Agreement (“Convenio de Paz”, also known as the “Pacto de San José de Flores”)56 between the Confederation and the State of Buenos Aires, which was intended to formalise the accession of Buenos Aires to the Confederation but was followed by further fighting and a different result.

First, a convention was set up to examine the 1853 constitution; some 70 representatives were elected in Buenos Aires, and the convention met several times during the first five months of 1860 (5 January to 12 May). Its debates were published verbatim in a special Diario de Sesiones,57 containing some 500 pages of verbatim records of debates and documents including the constitution of the Argentine Confederation and the Pacto de San José de Flores.

As in the constitutional convention of 1854 on the constitution of the independent State of Buenos Aires (vol. 2, section 16.36), several distinguished Argentine politicians took part in the 1860 convention including the future presidents Bartolomé Mitre and Domingo Sarmiento, the future foreign minister Rufino Jacinto de Elizalde (1822-1887), the lawyer Dalmacio Vélez Sarsfield (1800-1875), who drew up the Argentine Civil Code (which came into force on 1 January 1871 and with amendments is still in force), Valentín Alsina and Tomás de Anchorena, all of whom were fully familiar with the former dispute with Britain over the Falklands, and all of whom spoke in the debates, along with many less well-known figures.

But in all that documentation of a vital phase in the development of Argentina, there is not a single mention of the Falkland Islands – the word “Malvinas” does not occur once. That is not because no islands or geographical places were mentioned: Martín García island is mentioned on pages 100 and 246, as were several places in Argentina, e.g. Bahía Blanca and Patagones on p. 246. Several speakers referred to lost territory – Elizalde referred on p. 229 to various territories the province of Buenos Aires had lost, including Uruguay, Entre Ríos and Corrientes, and said the province had protested against its losses in what he calls the “Convención de paz” (i.e. the “Convenio de Paz” of 11 November 1859 between Buenos Aires and the Confederation, not the 1850 Convention of Peace with Britain). Britain is mentioned several times, e.g. on p. 247 by Elizalde, p. 254 by Vélez Sarsfield; pp. 262-3 by Sarmiento (on taxation), and p. 270 by Elizalde again, and in the first annexe on p. 11 (British law including Magna Carta, the Bill of Rights and habeas corpus), p. 52 (British law) and p. 56 (Britain’s protection of slaves who had mutinied). But despite all those mentions of Britain and of territory, including lost territory, the Falklands were not mentioned once – they were clearly not Argentine territory.

The constitutional convention and the Convenio de Paz failed to resolve the differences between the Argentine Confederation and Buenos Aires; fighting continued, and surprisingly, on the expiry of his term as President of the Confederation in 1860, Urquiza simply retired from office and resumed his office as governor of Entre Ríos province, leaving the Confederation in the lurch. Mitre, by now governor of Buenos Aires province, commenced further hostilities in late 1861; Urquiza once more resumed leadership of the Confederation’s forces, but withdrew his troops at the battle of Pavón on 17 September 1861, which led to the total defeat of the Confederation by Buenos Aires under the command of Mitre.58

Mitre thereupon imposed his will on the other provinces and reunited Argentina. On 12 October 1862 a newly elected national congress confirmed Mitre as president of the whole of Argentina (i.e. the 14 provinces of which the country thereafter consisted, with Buenos Aires but without the Falklands and as yet without Patagonia), and he set up a strong central government dominated by Buenos Aires. That meant that the province of Buenos Aires was no longer “charged” with foreign policy, as it had been under Rosas; there was a central government, distinct from any provincial authority, which spoke for the whole country, and there was a national Congress over and above the legislatures of the individual provinces.59

18.13 Frans Rylander and Karl Hansen: two Scandinavian ancestors of Falkland Islanders

Two shipwrecks in 1860 brought the ancestors of a number of today’s Falkland Islanders. At 2 a.m. on 14 August 1860 the British 596-ton barque Colonsay, on a voyage from Callao (Peru) to Britain under Captain McAllister, was wrecked on Speedwell Island.60 Despite the dangers of the rocks around the island, the captain, his wife, and the entire crew survived. One of the crew, a 16-year-old Swede called Frans Theodor Rylander, swam ashore with only the clothes he stood up in, and stayed in the Falklands for the rest of his life. He married and had children in the islands, changed his name to the more British-sounding Francis (or Frank) Theodore Rowlands, and was naturalised under that name on 26 August 1870. He died in Stanley aged 83 on 15 April 1919 and is buried in Stanley cemetery.61
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18.13a Karl (Charles) Hansen, 1837?-1891 (photo from A Life of Our Choice, by Hansen’s maternal grandson Sydney Miller, Stanley [1988], opp. p. 1).

At almost the same time in August 1860, the German ship Concordia rounded the Horn in a heavy south-westerly gale en route from Bombay to Europe, and off Cape St John’s, Staten Island (Isla de los Estados), got into turbulent water with tide-rips and overfalls and suffered severe damage; her captain ran for the Falklands, but two days later the ship had to be abandoned with seven feet of water in her.62 Her crew took to the boats and reached the islands safely. In her longboat was Karl Hansen, who like Francis Rowlands was to spend the rest of his life in the Falklands. Hansen’s date of birth is unrecorded and little of his early life is known, but Jane Cameron says in DFB that he was from the “Ditmarches”, i.e. the region called in German „Dithmarschen“ on the west coast of the province of Holstein, whose overlord until 1864 was the king of Denmark but in which the local languages were Low German (Plattdeutsch) and Frisian (Friesisch) rather than Danish; the area is now part of the German federal state of Schleswig-Holstein. Hansen was thus born a Danish citizen but his native language was presumably either Frisian or Low German – indeed he may not have spoken any Danish at all.

He Anglicised his first name to Charles, and in Stanley on 18 March 1869 he married Julia Sarah Spittle, a maid to the wife of Governor Robinson, and they had five children. In the same year he bought the schooner Louisa, which had belonged to Jacob Napoleon Goss; he was now technically a German citizen but registered the boat under the British flag by claiming that he was from Heligoland, which was British at that time but had been Danish (chapter 19).63

In 1872 he bought the lease of Carcass Island and the Jason Islands, stocked them with sheep in place of the goats left there by sealers, and spent the next two decades sheep-farming and sealing in the Falklands. For almost twenty years he was an “alien”, which did not prevent him from marrying and buying land leases, but he eventually applied for naturalisation. His plea was accepted, and on 5 January 1880 he was granted British citizenship as Charles Hansen (section 20.16). On 1 October 1891 he was washed overboard from the schooner Result and drowned; in 1899 his widow Julia placed a stained-glass window to his memory in the Cathedral, filling the single light over the pulpit, depicting Christ walking on the water saying “It is I, be not afraid.”64

Both Francis Rowlands and Charles Hansen have many descendants in the islands today. There are five entries for Hansen in the 2015 Falklands phone book, three for Rowlands, and eight for Miller – Charles Hansen was the maternal grandfather of Sydney Miller (1905-1992) of Roy Cove and Hill Cove, West Falkland, who was one of the initiators of the circular to British MPs in 1968 and editor of the Falkland Islands Journal 1975-90 (sections 24.41, 24.44).65

18.14 The FIC; Governor Moore, II: land reform; Andrez Pitaluga’s houses in Stanley

The directors of the Falkland Islands Company in London were in the same position as Samuel Fisher Lafone (vol. 2, sections 14.92, 15.31), in that they never visited the islands themselves but relied on the reports of local managers, and until the appointment of F. E. Cobb in 1867 they had no really forceful manager on the spot.66 They had also been taken in by Lafone’s over-enthusiastic accounts of the islands’ potential. For a long time the FIC’s operations were one-sided, since they had the capital to buy and lease land but not the workforce to exploit it, so they ended up as dog-in-the-manger occupiers of huge areas of the islands without being able to do anything with the land. This naturally led to conflicts with others keen to buy or lease land, and was highly detrimental to the development of the islands. In September 1860 a group of 49 inhabitants including the merchant James Markham Dean, former FIC manager Thomas Havers, the former gaucho Andrez Pitaluga, and several with Spanish names, signed a petition to Governor Thomas Moore demanding the establishment of independent grazing stations (i.e. independent of the FIC), and stating that until then they would regard Crown control of cattle as the only safeguard against a possible monopoly.67

Governor Moore therefore instituted an important reform, by means of a “Proclamation on Grazing Leases”, issued on 4 April 1861. He kept Governor Moody’s original land units (160 acres of Crown land had to be purchased in order to acquire the right to lease stations of 6,000 or 10,000 acres for 10 or 20 years, section 15.31), but imposed an obligation on purchasers to actually utilise the land. In his despatch to the Colonial Secretary, the Duke of Newcastle,68 Moore pointed out a major flaw in the original regulations, in that they could be used:

… to outbid others and lock up large Tracts of land without any intention beyond excluding any possible competition. As an instance of this power I may state that lately six allotments of 160 acres each have been put up to Public Auction which have been all purchased by the Falkland Islands Company at an advance of 64 per cent on the upset price; that the Company have thus become possessed of 60,000 acres of Land for 20 years on which they have not a single settler, and only one house.

To prevent purchasers from “locking up” land, Moore obliged them by his Proclamation to buy one section at a time and develop it before being permitted to buy another; they had to buy a  non-renewable “occupation licence” on 6,000 acres for one year, and once they could prove that they had built a house on the land and stocked the station with at least 50 cattle or horses, or 100 sheep, they were permitted to buy a second section. The Falkland Islands Company opposed Moore’s new rules, but they came into operation nonetheless and were finally approved by the Duke of Newcastle on 10 June 1863.69

The new rules deterred the FIC from acquiring land, and at the same time attracted others willing and able to stock it. One of those was Andrez Pitaluga (1822-78), who had arrived as an illiterate 16-year-old from Gibraltar in November 1838 (sections 14.104, 15.7, 16.38): he took up a station to the west of Port Salvador and energetically set to work to stock it – by April 1862 he had built a “substantial stone dwelling house” and two turf houses, and was at work on a second stone house; he had a calf corral, a pig sty and a vegetable garden, 53 working horses, 30 mares, 59 tame cattle, 18 pigs, 7 goats, 7 sheep, 20 fowl and some ducks, and was already supplying Stanley with beef and butter.70
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18.14a Two stone cottages fronting north on to John Street: (1) Plot 89e: stone cottage, semi-detached with (2); (2) Plot 89f: stone cottage, semi-detached with (1); (3) Plot 89g: stone cottage, just visible behind house on north side of John Street fronting south; photo looking south-west, Philomel Street at left. (JCNA, Blake album)

Andrez Pitaluga was a keen builder in stone, and was active in Stanley too – he apparently built a pair of semi-detached stone cottages on a plot numbered “Town Lot 89” on the corner of Philomel Street and John Street, fronting northwards on to John Street. He bought the first part of the site (plot 89f) on 18 January 1858 from Thomas Rolon (who was originally from South America and had been naturalised on 1 January 1841, section 20.16, and was described in the purchase agreement as “horse breaker of Stanley”), and the second part, plot 89e, on 29 October 1862 from Francis Parry, chief constable of Stanley (husband of Gregoria Parry, section 18.37), acting under power of attorney for James Garrett. On those two plots Andrez Pitaluga built the two cottages seen in fig. 18.14a, the first at some time between January 1858 and 1870, and the second at some point between November 1862 and 1870. He thus played a role in the complex history of the Globe Store, since those two cottages were combined and extended into one long substantial building, at the latest in the 1890s, by Charles Williams, who bought the property from Andrez Pitaluga on 5 July 1879 for £140 (section 20.13).71

Another settler was John Bonner (1825-91), who had arrived in the islands in 1850 and obtained a licence to kill “wild bulls” to the west of the San Carlos River and north of the Bodie Peak hills – he was one of the original five licensees permitted to kill cattle (the other four being Antonina Roxa, the FIC, Andrez Pitaluga and Captain Packe). Bonner took up a station to the south of the San Carlos river, and quickly built a house preparatory to stocking the station, which is called San Carlos but is still often known by his initials “JB”, to avoid confusion with Port San Carlos (known as “KC” after Keith Cameron, section 18.25). Andrez Pitaluga and John Bonner both still have descendants in the Falklands today – there are two entries for Pitaluga listed in the 2015 Falklands phone book, and no fewer than eleven for Bonner.72

The new rules led indirectly to the settlement of another island: Pebble Island, the fourth island in the Falklands to acquire inhabitants and sheep after East Falkland, Keppel, and New Island. James Markham Dean, who had arrived in 1841 as J. B. Whitington’s storekeeper, had become the most important merchant in the islands after the FIC. He foresaw the role sheep would play, and offered to buy Pebble Island and a few nearby tussock islands provided the legal minimum of eight shillings an acre was reduced to what the Company had paid for land in Lafonia (which was apparently only 7d an acre). Moore proposed that Dean should be allowed to take up a 20-year lease at an annual rent of £20, and after the 20 years to purchase Pebble Island for £400, provided that he had imported 1,000 sheep before the end of 1863. Dean accepted the arrangement (though he later claimed the usable area of the island was reduced by freshwater ponds and earlier burning), and Pebble Island was duly stocked with sheep and shepherds.73

18.15 The Foam; Waite Hockin Stirling, Bishop of the Falklands; the Keppel Mission

Thomas Moore was succeeded as Governor by another Royal Navy captain, James George Mackenzie (fig. 18.15a), who arrived in Stanley aboard HMS Satellite on 22 November 1862. He had to solve an immediate pressing problem: the contract with the Falkland Islands Company had ended in May 1861 as a result of a dispute over handling the mails, and the mail service between the islands and the outside world had collapsed.74

The FIC had hitherto run the mail service with its schooners Victoria and Fairy, though other ships were chartered by the Governor as well; prepaid mail from the islands was introduced on 1 August 1861, with James Longden as the first postmaster, and the first prepaid mail had reached Britain aboard the Oneida on 1 October 1861.75 But the lapse of the contract with the FIC forced first Governor Moore, then Mackenzie, to charter vessels for individual trips, but they were not always available – for four months in 1862 the islands were totally cut off from the outside world, and of course the government in London were unaware there was a problem. But Mackenzie did manage to send out a call for help; emigration offices throughout Britain looked for a suitable vessel and found the schooner Foam at Cowes, for sale at £900. She had belonged to Lord Dufferin, who had sailed to Iceland in her and had published a book on his adventures.76

The Colonial Office duly bought her on behalf of the Falkland Islands Government; she set sail under Captain John Pennington Smithen on 15 October 1863 and arrived in Stanley on 22 December 1863.77 For nine years under Captain Smithen she was the regular mail link between the Falklands and the outside world, performing up to eight round trips a year between Stanley and Montevideo; the connection between Montevideo and Britain was by steamer. She was sold in 1872 and bought first by Andrez Pitaluga, then by Charles Hansen, and remained in Falklands waters until she went ashore at Carcass Island in May 1890.78
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18.15a Captain James George Mackenzie RN, Governor of the Falkland Islands 1862-66. (JCNA)
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18.15b The Rev. Waite Hockin Stirling, Bishop of the Falklands, 1869-1900. (JCNA)


______________________________________



	

	
While the postal problem was still unsolved, Despard’s replacement as Superintendent of the mission station on Keppel Island, the Rev. Waite Hockin Stirling (1829-1923; fig. 18.15b), arrived at Keppel Island on 30 January 1863 in the repaired Allen Gardiner.79 Stirling found the mission station in charge of the farm manager, Thomas Bartlett; Despard’s adopted son Thomas Bridges had stayed in Tierra del Fuego, living with the nomadic coastal Yaghans and learning their language, of which he later published a dictionary.80 Stirling made some trips to the Beagle Channel and Carmen de Patagones (“Rio Negro”), whither he took his wife for the sake of her health, but she died there in October 1864; he took his two daughters back to Britain, then returned alone to the Falklands in 1867 to carry on the mission work. With Thomas Bridges he lived for seven months in 1869 among the Indians near the present site of Ushuaia, until the Allen Gardiner called with a message to say he had been appointed the first Bishop of the Falkland Islands. He returned to Britain, was consecrated bishop in Westminster Abbey on 21 December 1869, and after visiting parts of his far-flung diocese, was formally enthroned by the Colonial Chaplain, the Rev. Charles Bull, in Holy Trinity Church in the Exchange building in Stanley on 14 January 1872. He was instrumental in raising the funds to build the present Cathedral in Stanley after the old church was destroyed by the peat slip of 1886, and he consecrated the Cathedral on 21 February 1892. His official residence was on Keppel Island, but he spent little time in the Falklands, since his diocese embraced the whole of South America except British Guiana. He retired in 1900 and died in Britain on 18 November 1923 aged 94.

From its inauspicious beginnings the South America Mission station on Keppel Island grew to be a notable institution in the Falklands and southernmost South America; for almost 60 years Yaghan Indians were taken there for “training”, but the well-intentioned attempt to bring them the benefits of modern civilisation (if that is not a contradiction in terms) proved a tragic failure. They suffered from many illnesses, partly because they lacked resistance to European diseases but also because they were compelled “for decency’s sake” to wear standard Victorian clothing of suits, waistcoats and ties, whereas in their original home they had lived for thousands of years naked in the snowstorms, covered only in the worst of the weather with animal skins. A few decades of contact with Europeans ended their history. The mission station closed as a training centre in 1898, and was run as a farm until it was sold to the owner of Pebble Island in 1911.

18.16 An official Spanish visit to the Falklands, 1863; its legal significance

For over four centuries Spain sent not only conquerors but scientists and explorers to the Americas. The Falklands were visited by two Spanish scientific expeditions: the Malaspina expedition in 1789 and 1794 (vol. 1, sections 6.8, 6.14), and the “Comisión Cientifica del Pacifico” (1862-6) in 1863. Both expeditions collected thousands of specimens and made contributions to science, but their full achievements have only recently been published.81

The expedition of 1862-6 was initially commanded by Vice Admiral Luis Hernández Pinzón y Alvárez (1816-91), a descendant of a member of Columbus’s crew, and consisted of two frigates, Resolución and Nuestra Señora del Triunfo, both fitted with steam engines, and a schooner, Virgen de Covadonga, which joined the others at Buenos Aires. It also had a dual diplomatic role: on the one hand it was intended as a goodwill mission by Spain to former Spanish territories in South America, and on the other hand it was intended to apply pressure on them, especially Peru, whose independence Spain still did not recognise, to redeem outstanding claims by Spanish citizens. Its activities in the Pacific were not conspicuously successful, in fact it caused a war – an unusual achievement for a goodwill mission.

Eight scientists travelled on board the Triunfo, including a photographer, Rafael de Castro y Ordóñez, who over the four years took some 300 wet-plate glass photographs, of which about 140 survive.82 On all such expeditions, including British ones, there was a danger of friction between the scientific and naval personnel, but on this one relations were exceptionally bad – Captain Enrique Croquer y Pavía of the Triunfo violently objected to the presence of the scientists, forbade them to go on deck, impeded their research work, threw some of their specimens overboard, and even posted a guard with fixed bayonet to keep them in their quarters. The ship was also dirty and badly run – when the scientists later had a brief trip in the Covadonga, they were struck by her cleanliness and the friendliness of her captain.83

The two frigates set sail from Cadiz on 10 August 1862, arrived at Montevideo on 7 December, and spent a few weeks in Uruguay, where some of their crew members visited Samuel Fisher Lafone’s meat-packing plant. In early January 1863 Admiral Pinzón led a brief goodwill visit by some crew members to Buenos Aires to promote the conclusion of a formal recognition treaty with Spain84 – Buenos Aires had not been a party to the treaty with Spain signed by the Argentine Confederation in 1859, since it had at that time been a separate country, the State of Buenos Aires, “el Estado de Buenos Aires” (section 18.11 and vol. 2, section 16.29). President Bartolomé Mitre received the scientists at his private mansion, and gave a state banquet in honour of Admiral Pinzón, at which many toasts were drunk to Spanish-Argentine friendship. Pinzón urged Mitre to send an envoy to Spain to draw up a treaty, which Mitre agreed to do.85 Technically the meetings were unofficial, since there were as yet no diplomatic relations between the State of Buenos Aires and Spain.

The scientists then split up: one group prepared to cross overland from Buenos Aires to Chile, and before they set off, Pinzón’s squadron left on 16 January 1863 to sail through the Magellan Strait into the Pacific with the second group of scientists on board. In the Strait they were forced to shelter from severe storms; the Resolución lost an anchor, and several men were injured in attempting to raise the other one. This, coupled with false reports from Captain Croquer of the Triunfo that he was short of coal, made Pinzón decide to order the two frigates to run to the Falklands, while the Covadonga was to sail on into the Pacific, which she reached safely after struggling through heavy storms. The frigates had suffered no significant damage (all ships carried spare anchors), but Pinzón thought discretion the better part of valour and decided to take no risks – the zoologist Marcos Jiménez de la Espada, aboard the Covadonga, recorded bitterly in his diary: “They villainously abandoned us in the Straits, leaving us alone against weather they dared not face,” while the naturalist Francisco de Paula Martínez y Sáez, secretary to the expedition aboard the Triunfo, wrote scathingly in his diary on 20 February 1863: “Our captain has more fear than shame.”86

The two frigates reached the Falklands without mishap; the Resolución anchored in Stanley harbour on 27 February 1863, the Triunfo a day later. The Falklands Shipping Register (FSR) records the Resolución as being of 3,200 tons with a crew of 711 men, the Triunfo as 2,800 tons, with 690.87 Admiral Pinzón and Governor Mackenzie immediately established cordial relations, as Mackenzie recorded two days later in a despatch to the Colonial Secretary, the Duke of Newcastle, dated 2 March 1863:88

My Lord Duke,

I have the honour to report to Your Grace the arrival in this Port of two Spanish Frigates the “Resolution” and “Triumpho” the former bearing the flag of Rear Admiral Louis Fernandez Pinzon bound to the Pacific.

 2. I have afforded these two vessels every assistance in my power in executing some necessary repairs before proceeding to sea, and it gives me great pleasure to inform Your Grace of the friendly spirit evinced by the Spanish Admiral who although I previously informed him that I was unable to return a Salute, fired the usual number of Guns to our Flag.

I have &c. / Signed / J G Mackenzie / Govr.

The good relations between the Spanish expedition and the British authorities in the Falklands are legally significant (see below).
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18.16a Stanley in April 1863: a photographic panorama taken by Rafael de Castro looking south from the deck of the Spanish frigate Triunfo; east to the left. (Museo de Ciencias Naturales, Madrid)
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18.16b Detail of 18.16a, the Falkland Islands Company building left centre above the hulk; Philomel Street running diagonally down the hillside from top centre to near right, with Fitzroy Road crossing it from left to right, partly bounded by a long wall above the FIC building.


______________________________________

	
On 4 March Governor Mackenzie boarded the Triunfo in full-dress uniform to pay an official visit. Captain Croquer, however, had gone ashore, and Francisco de Paula recorded the visit in his diary – it cast little credit on Captain Croquer or the way he ran his ship:89

The second in command took him to the captain’s stateroom and offered him sherry wine. A sailor dressed in shirtsleeves, a red sash, and wooden sandals brought a bottle which had been opened previously and had a wooden plug in it, placing it on the table in front of the governor… The cabin was dirty as usual; the Governor faced some dirty underwear and a soiled towel which hung near the washbasin.

From the Falklands point of view a noteworthy result of the visit of the Spanish expedition was the very first photographs of Stanley, taken by the expedition’s photographer Rafael de Castro (figs. 18.16a-d), all now in the Museo de Ciencias Naturales, Madrid. He had been asked to illustrate and describe the islands for the Universal Museum Magazine in Madrid:90

… the land itself is dreary: it has around 300 inhabitants, 30 Catholics and the rest Protestants… the vegetation is scarce, the ground is formed by a kind of peat, which is used in stoves and gives a good heat, a great resource left by Providence in such an extremely cold and unpleasant country, and my entertainment was to make caricatures, and thus I gave everyone a bit of amusement in those waste regions. I was asked for the pictures of the harbour, but I did not want to agree to the request, preferring to keep them for a Spanish newspaper rather than an English illustrated paper.


	
The pictures of the harbour were taken from the deck of the Triunfo, anchored on the north side of Stanley harbour opposite the Falkland Islands Company building and slightly east of it.
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18.16c Detail of western part of 18.16a, the Exchange building at far left, with Dean Street running up diagonally behind it (Museo de Ciencias Naturales, Madrid)
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	18.16d Enlarged detail of 18.16c: Running horizontally, above and partly to the left of the schooner are (from top to bottom) Pioneer Row, Drury Street and John Street. The garden plots between Drury Street and Pioneer Row are clearly visible, but the masts of the schooner partly obscure the Marine Barracks (vol. 2, section 16.13).

	______________________________________


	

From this viewpoint the streets running straight down to the harbour appear to descend the hillside diagonally from left to right. The photos can be roughly joined together to make a panoramic view (with a small gap), in which the FIC building and the Exchange building with its Italianate tower (by then used as the church and school) are prominent. They are not merely the first photos of Stanley, but the first datable photographs of anywhere in the Falklands.91

The two frigates remained in Stanley harbour for almost six weeks; according to Miguel Puig-Samper they were waiting for supplies of provisions to be brought by a mail schooner that sailed regularly from Stanley to Montevideo,92 but if they were short of provisions only six weeks after leaving Buenos Aires, they had set off ill-provided in the first place. And the only ship that went from Stanley to Montevideo and back during the expedition’s stay in Stanley was the schooner David Ewan, captained by C. Phillips, which arrived in Stanley on 28 February and left for Montevideo on 2 March, returning to Stanley on 1 April.93 She was a small ship of 115 tons with a crew of only 7 men; it does not seem likely that the provisions she brought were intended for 1400 men. Stanley was equipped to provide ships with their everyday needs including basic provisions and coal; one suspects that any provisions ordered from Montevideo were small in quantity and not exactly essential. It seems more likely that Pinzón was waiting to see if there were any orders for him from the Spanish South Atlantic squadron.94

During the Spaniards’ stay in the Falklands, the scientists and chief officers were invited to several homes, and the Colonial chaplain, Charles Bull, showed them his collection of specimens including fossils, minerals, antlers and skins of South American animals, and his greenhouse full of European plants. Naturally they met Captain William Smyley,95 who told them – in Spanish – that he had traversed the Strait of Magellan more than eighty times; he also provided horses and accompanied Martínez and the taxidermist, Dr Bartolomé Puig,96 on a trip on horseback around part of East Falkland. The expedition acquired several crates of Falklands specimens including twenty penguins, other kinds of birds, seals, fish and plants including shrubs, grasses and seeds. Most of those specimens they collected themselves or received from Stanley residents, but they were also given some by a French fisherman and the Argentine captain of a sealing vessel97 – this last was probably Luis Piedra Buena, who arrived at Stanley in his 157-ton schooner Nancy (formerly belonging to William Smyley and later renamed Espora) on 20 March and left again on 8 April, but it may just conceivably have been Captain S. Norie of the small 73-ton Buenos Airean sealer Siete de Marzo, which arrived on 3 April bringing the captain and crew of the wrecked Margetta Burr.98

The Resolución and the Triunfo sailed from Stanley on 9 April 1863.99 As they left they contrived to collide, suffering some damage to their boats, guns, gunport-covers, and the photographic darkroom, which was unusable for a while.100 They sailed round the Horn and joined up with the rest of the Spanish expedition in Valparaíso, Chile, on 9 May.101 The photographer Rafael de Castro y Ordóñez visited the Chincha Islands, then set off for home from  Guayaquil on 15 October 1864; he travelled via Panama and New York, and returned to Madrid at the beginning of 1865, where he was expected to continue working on his photographs without a regular salary. Despairing at the impossible situation he was placed in, he committed suicide on 2 December 1865.102 The expedition’s scientists explored the Pacific coast before returning to Spain overland: they arrived in Pernambuco, Brazil, on 24 October 1865, whence they sailed for Lisbon, finally returning to Madrid by train in December 1865, followed eventually by the last of the specimens they had collected – a total of 82,465 items, including a few hundred from the Falklands, which are now in the Museo de Ciencias Naturales in Madrid.103

The visit of the Spanish expedition in 1863 has a definite relevance to the international status of the Falkland Islands. The expedition was carrying out a mission on behalf of the Spanish government; it performed various official and diplomatic duties including making preparations for the signing of a treaty of recognition between Argentina and Spain, and it is quite clear that the members of the expedition regarded the Falklands as British. They fired a salute to the British flag, they accepted official and friendly contact with the governor, and they spent six weeks in the islands, making extensive contacts with the local inhabitants and accepting gifts of specimens for their collection. They made no reference to any Spanish claim to the islands; it had presumably faded to nothing during the four decades since the last Spanish protests to the United States in 1822 and to Britain in 1825 (vol. 1, sections 11.3, 11.25), but in any case their behaviour put a final end to it. The ships had sustained only slight damage in the Straits, in fact they had run to the Falklands in order to avoid damage, so it would be impossible to argue that the visit was made in an emergency and was thus irrelevant in diplomatic terms. If it had been kept as short as possible and contact with the governor and local people limited to a minimum, and if they had politely declined all gifts, it might have been possible to maintain that the expedition reserved its position and did not wish its visit to be taken as implicit recognition of British sovereignty over the islands. But there was no suggestion of any such thing; they accepted the Britishness of the islands as part of the established order of things.

The nature and timing of the visit meant that when Spain and the newly reunited Argentina signed a Treaty of Recognition, Peace, and Friendship in Madrid on 21 September 1863, finally formalising Spain’s recognition of the independence of the whole of Argentina including the Province of Buenos Aires, Spain did not regard Argentina as including the Falkland Islands, and Argentina made no such assertion either. In the 1860s the Spanish and Argentine governments both regarded the Falklands as British, as Argentina was soon to make clear (section 18.18).

The account of the 1863 Spanish expedition by Marcelo Kohen and Facundo Rodríguez (their pp. 228-229) is wildly far from the truth. They state in a footnote on their p. 229 that their source is the Argentine historian Ricardo Caillet-Bois,104 but everything he says is wrong, so Kohen and Rodríguez get everything wrong too. They get the governor’s name wrong; they misrepresent his actions; they call the expedition merely “scientific”, suppressing the fact that it had an important diplomatic role; they say the visit was to repair damage suffered in the Magellan Strait, and that the ships remained at anchor to make repairs and only stayed so long because they had to get wood and coal from Montevideo. All that is incorrect.

As recounted above, the visit of the two Spanish frigates Resolución and Nuestra Señora del Triunfo to Stanley was not to repair damage; they had suffered no damage in the Strait except that the Resolución had lost an anchor and a few men had been injured. And the expedition’s purpose was not merely scientific – for Captain Croquer the expedition’s role was exclusively diplomatic, at top international level: Pinzón’s mission was to promote the conclusion of a formal recognition treaty between Argentina and Spain.

Kohen and Rodríguez (following Caillet-Bois) call the Governor of the Falklands “H. W. Mackenzie”, but he was James George Mackenzie (section 18.15). They say he “prevented the Spaniards from making any forays into the interior of the islands”, which is the reverse of the truth: he had cordial relations with the expedition, and in his despatch to the Duke of Newcastle, Mackenzie emphasised “the friendly spirit evinced by the Spanish Admiral” and said the Spanish ships had fired a salute to the British flag. Far from preventing forays into the interior, Mackenzie allowed the members of the expedition to move around freely, and they made many visits ashore. The ships did not get wood or coal from Montevideo; Stanley could supply those things, and the only ship that went from Stanley to Montevideo and back during the expedition’s stay was the schooner David Ewan, which was too small to have brought enough supplies for such large ships as the Resolución and the Triunfo.

Kohen and Rodríguez say (p. 229) the captain of a ship was not authorised, nor did he have the capacity, to recognise sovereignty over a territory in the name of his State. That is true of course, but irrelevant; the legal significance of the expedition’s visit is merely that it ended any possible claim by Spain. Spain’s claim had faded during the 40 years since the Spanish protests to the United States in 1822 and to Britain in 1825; whether it had de facto disappeared completely is a moot point, but it was definitively ended in 1863 by the behaviour of the Spanish expedition.

18.17 War breaks out again in South America – twice

It was just as well for the scientists on the Spanish expedition to the Pacific that they chose to return to Spain when they did, since the expedition soon ran into problems and was even responsible for starting one of two South American wars which began within five days of each other in 1864. On 14 April Admiral Pinzón seized the guano-rich Peruvian Chincha Islands, leading to war between Spain and Peru, which soon became the “War of the American Union” or “Chincha Islands War” in which Bolivia, Chile and Ecuador allied themselves with Peru against Spain. The war proved an embarrassing fiasco for Spain; an armistice was signed in 1871, but full peace treaties were not concluded between Spain and its former Pacific territories until 1885.

On the opposite side of South America on 19 April 1864, five days after the start of the War of the American Union, a battle between two rival political movements in Uruguay took place which eventually led to the involvement of all the River Plate countries in yet another war.105 This latter war, the Paraguayan War, also called the War of the Triple Alliance, became “the bloodiest conflict in Latin American history”.106 The Treaty of the Triple Alliance, signed on 12 June 1865, brought Argentina, Brazil and Uruguay together against Paraguay under its dictator Solano López, in a conflict which lasted for five years and was an utter disaster for Paraguay – it lost almost half its territory to Brazil, and its population of 525,000 in 1865 was reduced to 221,000 in 1871, of whom only 28,000 were male.107

It might seem natural for Argentina under President Bartolomé Mitre to sign an alliance with Uruguay, and to treat Paraguay as a foreign country against which war could be declared, but that attitude incensed Carlos Guido y Spano (a leading opponent of Mitre), who held the irredentist view that Uruguay and Paraguay were not separate countries at all but mere provinces of Argentina. Guido y Spano published a scathing article to that effect in the Buenos Aires newspaper La Tribuna in July 1866 – Nicolas Shumway comments:108

His [Guido y Spano’s] argument rests on the questionable premise that both Paraguay and Uruguay by nature and by birthright form part of Argentina – a notion harking back to one of the country’s earliest guiding fictions: the need to maintain the boundaries of the Viceroyalty of La Plata… In this schema, Mitre… betrayed the ideal of a spiritual Argentina by recognizing Uruguay as an independent member of the alliance and Paraguay as a country to be defeated and then divided with Brazil. This is, of course, much more fanciful than true. Nothing in the history of Paraguay suggests widespread desire to be under the tutelage of Buenos Aires, or for that matter, even part of a confederation of equal provinces known as Argentina.

Guido y Spano’s view was shared by the political philospher Juan Bautista Alberdi (1810-84), sometimes described as “the father of the Argentine constitution”, who “also described Bolivia, Paraguay and Uruguay, not as separate republics, but as provinces that Argentina ‘lost’.”109 Argentina’s current claim to the Falkland Islands is another manifestation of that same irredentist tendency to regard long-lost territories as rightfully part of Argentina although their populations do not wish to be so.110

Mitre himself, however, was an internationalist, like many Buenos Aires intellectuals, and saw friendship with Britain as essential to the development of Argentina – as he said:111

When the Argentine nation has existed long enough to give to the world some account of the use which she has made of her sovereignty, the name of Great Britain will figure in that statement as that of the principal factor in her political, social and economic progress, the influence which has been at all times beneficient to her destiny…

President Mitre’s friendliness towards Britain had clear implications for the status of the Falkland Islands, as explained in the next section.

18.18 No dispute with Britain – Argentina’s overt acquiescence in the mid-1860s

Once the country had been reunited in 1862, Argentine governments turned their attention to the last questions remaining from the events of the 1840s. Those questions did not include the Falkland Islands, which Argentina had accepted as British by ratifying the Convention of Peace in 1850 (vol. 2, section 16.21). It would have been possible for President Mitre to take up the matter again, perhaps by maintaining that no protests had been possible while Argentina was divided, but he did nothing of the sort. On the contrary, in his Message at the opening of the Argentine Congress on 1 May 1865, he said:112

Having arranged with justice and equity the claims found pending by the present Government with subjects of Her Britannic Majesty and of His Majesty the Emperor of the French, and having fulfilled with scrupulous punctuality the engagements entered into by the Government in those arrangements, there was nothing to prevent the consolidation of friendly relations between this country and those Governments.

The “claims found pending” (i.e. unresolved) were claims for losses suffered by British subjects during the events of 1845. In saying that there was nothing to prevent the establishment of cordial relations with Britain, Mitre implies that there was no territorial dispute with Britain.
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	18.19a Stanley in 1866: A watercolour view looking east from near the western end of the town, signed “E. de   Martino Aple. 1866”, and labelled on the back: “Stanley Isole Falkland ‘Ercole’ Aprile 1866 E.D.M.”

	
	Left-hand page: the paddle-steamer anchored at left facing the viewer is the Italian paddle corvette Ercole, in which the artist had arrived in Stanley on 19 April 1866; the ship behind the Ercole with topmasts sent down is probably the Dutch barque G. J. Vorwerk, which had arrived on 9 March 1866 for repairs, her mainmast sprung and deck leaky; she is riding high in the water having been unloaded. The jetty is presumably Goss’s Jetty.

	
	Right-hand page: the town was only 21 years old, and so far only the centre had been built up. At top right is the signal mast, with what look like signalling balls hoisted (though nowadays two black balls signify “not under control”); the Italianate tower at centre left is the Exchange building, 1851-4 (section 18.1). The Union Jack flies in the government dockyard; the largest white building is the Central Store, built 1843-4, now the Historic Dockyard Museum (figs. 21.11b, 23.8b; vol. 2, fig. 15.19a). Government House is out of view to the right.

	
______________________________________


	

	

However, the claims for private losses took some time to settle, and were mentioned again the following year by the Vice-President of Argentina, Marcos Paz, who opened Congress on 1 May 1866 in place of President Mitre, and said in his Message:113

The British Government has accepted the President of the Republic of Chile as arbitrator in the reclamation pending with the Argentine Republic, for damages suffered by English subjects in 1845. This question, which is the only one between us and the British nation, has not yet been settled.

The wording of that statement is perfectly clear: apart from the question of certain private claims for damages, there are no disagreements between Argentina and Britain. If there had been any outstanding problem such as a territorial dispute over the Falklands, Vice-President Paz could not have expressed himself in that way.

The inescapable conclusion is that there was no such dispute; the Falklands were no longer an issue between the two countries. Argentina had dropped the Falklands dispute and hence the Argentine claim to the islands. That statement by Vice-President Paz is a clear case of “overt acquiescence”, i.e. a public statement of consent to another party’s position.

Together with Mitre’s statement of 1 May 1865 and another by President Domingo Sarmiento in 1869 (section 18.31), it supplies clear evidence that Argentina consented to Britain’s possession of the Falkland Islands. The legal significance of such comments by national leaders is discussed in section 18.31 and vol. 4, section 32.20.

18.19 Stanley in 1866; William Smyley returns to the Falklands

On 19 April 1866 the Italian paddle corvette Ercole114 arrived in Stanley harbour bound from Montevideo to Valparaíso, and remained there until 30 April.

Ercole’s navigating officer, Edoardo de Martino (1838-1912) was a talented watercolour artist, who later became a professional painter.115 At some time during the 11 days he spent in Stanley he walked to the promontory west of Government House, set up his easel, and painted the delightful panorama illustrated in fig. 18.19a.116 The Ercole is shown at far left, flying the green-white-red Italian flag, in front of the Dutch barque G. J. Vorwerk.117 De Martino’s colours have perhaps become a little bluer with age, so that the flag looks more like the blue-white-red tricolour of France, but in fact not a single French ship visited Stanley in the whole of 1866 (no entries for France in FSR).

In late 1865 William Smyley had spent a few weeks in the United States, mainly around New York, to improve his “helth”,118 and arrived back in the Falklands on 9 April 1866, ten days before the Ercole:119

Commercial Agency of the United States

of America Port Stanley F I

 Honorable Wm H Seward   April 12th 1866

Secretary of State of the U S

          Sir

I write to Inform you of My Safe arri/val after a passage of 72 Days and am happy to Say I found Mr Dean had Conducted all the buisness Satisfactory During my Absence I was Sorry I did not See you before I left I hope your helth is better after your trip [image: image] hope your Son is Intirely Recovored from his wou/nds120 , My helth is been Some what better on the passage out but a few days a go I went on board of my Vessel [image: image] fell down the hatch [image: image] nearly broke my back which Confines me to my house at pressent  Hoping this may find you [image: image]yours In helth [image: image] happiness I Remain Dear Sir yours Truely

    W H Smyley

 U S Commercial Agent

He had lived since 1863 in a stone house on Crozier Place, which he bought for £60 on 3 March 1863 from John Markham Dean.121 The house was sold on 11 March 1887 to Charles Williams by John Markham Dean as agent for Smyley’s heirs. It is now the Globe Tavern.

18.20 Old established: the Rose Hotel and Bar, 1864122

Though Stanley is not an old town, some of its establishments are older than any equivalents for thousands of miles around – and older than many equivalents in much older places. The oldest Stanley establishment is the Rose Hotel and Bar, which celebrated its 150th anniversary in October 2014. The building itself is much older; the northern part of it was one of the 12 cottages for the Chelsea Pensioners, described as “two roomed kit houses worth £50 each”, brought by the barque Victory, which arrived in Stanley on 13 October 1849 (vol. 2, section 16.13).

The houses were erected on two parallel east-west streets, originally called Upper Row and Lower Row, which in true Falklands fashion have changed their names – they are now Pioneer Row and Drury Street respectively (figs. 16.13b, c and d). One of those houses was originally no. 1 Lower Row – it has not moved, but it has changed its address more than once, first to 16 Drury Street, and later to no. 1 Brisbane Road. It still stands, on the corner of Drury Street and Brisbane Road (fig. 18.20a), and initially passed through several hands in fairly quick succession.
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18.20a The Rose Hotel: the nucleus of the building, the cottage on Drury Street (1849). The 24-paned window on the right has one pane just below the middle, which could be opened to hand out drinks. Photo of c. 1990. (JCNA)

	
It was originally allotted to Thomas Gilmore, one of the Chelsea Pensioners, who, on the completion of the seven years he had signed up for, was rewarded for “services rendered” by being granted the freehold of the house and its attached land-allotment by Crown Grant no. 90 on 12 July 1856. On 6 February 1857 Thomas Gilmore and his wife Eliza granted it to another Pensioner, Thomas Dowers, who with his wife Ann granted the house and land to Thomas Havers of the Falkland Islands Company (for whom see sections 17.2, 18.7, 18.9, 18.14, 20.8), on 29 June 1857. He in turn granted it to the FIC on 1 November 1858, who on 8 October 1864 granted it to Thomas Aldridge, a “licensed victualler”, whose family had been in the islands for some years (there are four entries for Aldridge in the 2015 Falklands phone book).

And at that point, the history of the Rose Hotel and Bar begins. Aldridge had been running a public house called the Rose Hotel in a rented house on the corner of Drury Street and Villiers Street; on 22 December 1864 he applied to the Stanley Magistrate’s court for permission to keep a public house in his building on Lower Row – a better proposition than renting. His application was granted, and he duly opened the pub, which he called the Star. It soon became known as the Rose Hotel, and it still operates today under that name. It has a 24-paned window facing north on to Drury Street, of which a single pane opens separately – there is a story that in the days when the Stanley racecourse ended at the Rose, before the present racecourse was laid out, the race winner was handed a drink through that window without having to dismount.123

It remained in the Aldridge family until it was sold for £1,500 to Albert Percy Hardy on 10 July 1934, and on 12 May 1943 Albert Hardy sold the house and land for £1,600 to Axel Richard August Pettersson, father of Velma Petterson (1930-2004). The Pettersson family were already in residence, having moved in on 1 September 1942124 – they had clearly arranged the move, and the purchase, with Hardy beforehand. They ran the hotel and bar for 44 years, throughout the Falklands War (chapters 26, 27) and up till December 1986 (vol. 4, chapters 27, 28).

18.21 The ordeal of the Resolución;125 Governor William Robinson arrives

The War of the American Union, which Spain had started on flimsy pretexts in April 1864 (section 18.17), was an embarrassing disaster for Spain, and the naval part of it, known as the “Campaign of the Pacific” (“Campaña del Pacífico”) showed up the general incompetence at the highest levels in Spain at the time, from Queen Isabel II126 and her government downwards. In December 1864, as a result of the rash attack on the Chincha Islands, Vice Admiral Pinzón was replaced as commander of the Spanish squadron by Vice Admiral Juan Manuel Pareja. Pareja received several more ships, but the Spaniards suffered several misfortunes: the Triunfo was accidentally burnt, the Covadonga was captured by the Chileans, and when on 25 November 1865 the US consul in Valparaíso casually mentioned the capture of the Covadonga to Vice Admiral Pareja, who knew nothing about it, Pareja suffered a nervous breakdown and committed suicide the next day. His successor, Rear Admiral Casto Méndez Núñez, bombarded Callao on 2 May 1866 but then decided to give up and return home, judging that he had adequately defended the honour of Spain. He gave orders to leave the Pacific coast on 10 May 1866, and sent three of his ships including the largest, the Numancia, westabout round the world, the other four, including the frigate Resolución, eastabout round Cape Horn – in the middle of the southern-hemisphere winter.

The travails of the Resolución’s crew on their journey home were described by one of her Marine officers, Teniente de Navío Alejandro Fery y Torres, in a book published in 1882, on which this account is based.127 She had been damaged in action already, and on the way home her crew were struck down by scurvy, as were the crews of all the other ships, the result of graft and incompetence by the Spanish victualling authorities – at one point the Villa de Madrid had 24 men healthy and 382 sick.128 Near Cape Horn the four ships ran into a storm that grew severe on 9 June and lasted for several days, with torrential rain, hail and snow. The ships lost sight of each other and the Resolución battled on alone, her crew falling sick in ever greater numbers.

On 13 June 1866 in heavy weather she almost ran ashore on Diego Ramírez Island south of Cape Horn; the wheel was put hard over and disaster was avoided, but soon afterwards the steersman reported that she was not answering the helm. During the bombardment of Callao the ship had been caught in a current and heeled sharply; those on the quarterdeck at the time remembered feeling a dull heavy blow, and it was afterwards found that the rudder was seven inches above its correct position, though it seemed otherwise intact. But now the outer sternpost, which held the rudder and the end of the propeller shaft, had partly broken loose from the ship, and the sea was repeatedly slamming the rudder against the stern – it would seem that when the ship was caught by the current off Callao the rudder had touched bottom hard, partly jamming it and bending the pintles. Normal rudder movement was still possible but not full helm, which was applied in an emergency to avoid being wrecked on Diego Ramírez and wrenched the sternpost out of the ship. An attempt was made to get a purchase on the rudderhead from the captain’s stern cabin, but in vain; sternpost and rudder broke off and disappeared in the raging ocean.

They were well south of Cape Horn in foul weather and darkness was falling; rudderless, the ship broached to (turned sideways to the wind) and began rolling massively, and to avoid a capsize all sail had to be taken in by the few hands still fit. The prospects at dawn the next day looked bleak. It was midwinter in the Southern Ocean; the decks were covered with snow that had fallen in the night, and dirty water washed to and fro on the gundeck. Several attempts were made to rig a “jury” rudder – an emergency rudder such as a spar towed astern, hauled to one  side or the other – but in vain; the ship constantly swung broadside on to wind and weather. After three days of constant, uncontrolled wallowing, the ship drifted in sight of the Isla de los Estados, with its dangerous rocky coasts. The captain, Carlos Valcárcel,129 was sick, so the second in command, José López y Seoane, tried various methods of steering, but it was all to no avail; the jury rudder was driven against the ship and had to be abandoned, and the ship wallowed uncontrollably onwards, fortunately away from the coast. During the fourth night the wind rose to hurricane force and the ship rolled with extreme violence – at the end of each roll the riding-lights, normally 26 feet above the water, sometimes dipped under the waves.

At dawn on the fifth day, 18 June 1866, a sail was sighted. The Resolución’s flag was raised at half mast, a universal distress signal; the other ship understood and made towards her, raising Danish colours. She was the barque Peter Fordt; her captain, seeing that the weather was too rough for boat work and the Spanish ship was not under control, placed his ship to leeward of the Resolución, whose crew put a message in a bottle and let it drift down towards him. The message asked for assistance and promised to pay all costs of arranging a rescue; the bottle was recovered by the Peter Fordt, which then moved to an upwind position and her captain floated the same bottle back to the Resolución, accepting the request and the offer of compensation, and stating that he was now at their service.

For a while the weather calmed down and the Peter Fordt made an attempt at towing, but the Spanish ship was too heavy and they made no progress. They began transferring some of the sickest men from the Resolución to the Peter Fordt, but it was slow going since few men on the Spanish frigate were capable of rowing. Two trips were made, but wind and sea began to rise again and one of the two boats was smashed against the side of the Peter Fordt, though the boat’s crew were saved. Now a healthy boat’s crew was missing as well as the 28 sick men who had been transferred. There were still 350 sick men in the Resolución, and there were also some Chilean prisoners: 32 men and 2 officers, the Resolución’s share of over 100 captured by the Spanish frigate Blanca from the Chilean steam warship Maule on 14 April. During the long winter night the wind rose to a tempest, and by 19 June the Danish ship had disappeared.

The crew of the Resolución hoped she would return, but there was no sign of her. At least the weather moderated again, and the ship’s carpenters made yet another jury rudder – the fifth one – out of a topsail yard cut into three, joined in a triangular shape. It took all that day and the following day; there was still no sign of the Danish ship, but at least the weather was calmer and with the new jury rudder the ship could make some headway, though only at about two knots, under sail without the engine – the screw was not properly stable without the sternpost, and anyway the wash would have wrecked the flimsy jury rudder. During the night of 21 June (midwinter night) the lookouts thought they heard the noise of breakers, and they feared they were running into danger.

But when dawn broke they found the storm had blown itself out; the wind was light and the sea calm, and there was an arc of islands across the northern horizon ahead of them. They dropped both anchors. It was 22 June 1866, and they had survived nine days without a rudder in winter in the Southern Ocean and the South Atlantic. They were anchored off the Sea Lion Islands to the south of East Falkland, and had been lucky not to hit any of the rocks that lay in many other places. Once they realised where they were, it was obvious that their only objective was now to reach Stanley. The longboat was lowered to go and fetch help, though lowering it was a difficult task since so many men were sick. An officer, teniente Cecilio de Lora y Castro, and sixteen fit men volunteered to go; they took ammunition, water, food (though their provisions were in a very poor state), and – perhaps instinctively in view of their recent experiences – a spare rudder from the other longboat, and at noon on 22 June they set off in fine weather for Stanley. Those left behind in the Resolución expected to wait a week for any result. Some of them went ashore on one of the islands and shot some birds to augment their severely  perished food, and a gun was fired every half an hour in the hope of attracting some passing ship that might afford assistance.

That day, 22 June 1866, teniente de Lora and the crew of the longboat sailed up the east coast of the Falklands in fine weather, making more than 8 knots with a good favourable wind. They passed several likely-looking harbours, not knowing which one was the entrance to the port of Stanley, but in the end, in the evening of that day, they found Port William and sailed in. In Stanley harbour they found the Peter Fordt, whose captain reported that after the storm they had searched for the Resolución for three days without success, and had returned to Stanley thinking she must have been lost, or perhaps brought in by some other vessel. Fortunately the crew of the smashed boat had all been saved.

That night, aboard the Resolución some 50 miles to the south, the crew turned in hoping for their first good night’s sleep for over a week, but at 11 p.m. the officers and marines were roused by the officer of the watch with a disturbing report – the revolvers and knives for boarding-parties had disappeared from their racks. It transpired that some of the Chileans, including the two officers, were lying dressed and booted in their hammocks, and the suspicion arose that they were planning to seize the ship. Since two boats’ crews out of the few healthy men of the Resolución were away (one in the Peter Fordt, the other going to Stanley), the remaining fit men were too few to resist any attempt by the Chileans to take the ship over. The able-bodied officers and Marines of the Resolución were placed on alert, with their weapons in their hands, and they made sure the Chileans realised the crew were not asleep. They did not try to search the Chileans or threaten them, but they made it clear that they had lost any chance of surprise.

In Stanley de Lora spent the whole of the following day, 23 June, making arrangements to take supplies back to the Resolución; he hired a boat and bought food and supplies, and arranged for some of his two boats’ crews, now in the Peter Fordt, to set off later in the hired boat for the Sea Lion Islands. He went aboard a British merchant steamer and asked for help, but her captain seemed reluctant and made far too many conditions, apparently dissuaded from assisting the Spaniards by a Peruvian officer aboard – Spain and Peru were at war, and the British ship was carrying coal for the Peruvian warships Huascar and Independencia in the Straits of Magellan.

But apart from arranging for that single boatload of supplies, de Lora had thus far drawn a blank; he had not managed to do anything towards rescuing his ship’s crew of 500 men from their predicament. The next day, 24 June 1866, he had a stroke of luck: a British paddle-warship came churning through the Narrows into Stanley harbour, so he went aboard her as soon as she arrived off the town. It was the sloop HMS Spiteful,130 Captain A. W. Fletcher, bringing the newly-appointed Governor William Robinson and his family to the islands.

William Robinson (1834-97)131 was born in Ireland, the fifth son of Admiral Hercules Robinson, and was educated at the Royal Naval School at New Cross. He entered the Colonial Service in 1855 as private secretary to his elder brother Sir Hercules George Robert Robinson, Governor of St Kitts, and when Sir Hercules became Governor of Hong Kong in 1859, William went with him. On 7 April 1862 William married Olivia Edith Dean, daughter of the Church of Ireland bishop of Meath, and was appointed President of Montserrat, where he was carried ashore by the black coxswain of the boat and walked to his residence in the island’s capital, Plymouth. On 23 May 1866 he was appointed to succeed the Falkland Islands Governor James Mackenzie (section 18.15a), but initially only as Lieutenant-Governor. Strangely, only two days later on 25 May a Commission was drawn up under the Great Seal appointing him full Governor; the reasons for this curious two-step process are obscure.
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18.21a William Robinson (1834-97), Lieutenant-Governor and Governor of the Falklands 1866-70 (JCNA). “what Sort of a Man he is is more than I Can tell at pressent”. (William Smyley 2 August 1866)

Immediately on arriving in Stanley on board HMS Spiteful on Sunday 24 June 1866, before he had taken up his post, indeed before the ship had even anchored, Robinson was immediately confronted with his first problem, which perturbed him for the first three months of his governorship. A Spanish naval officer – it was Cecilio de Lora y Castro – came on board by boat and announced that his ship, a large frigate, was in urgent need of assistance near the Sea Lion Islands. Robinson and Captain Fletcher at once agreed to help; Fletcher did not anchor, but only sent a boat off to the town with Robinson, his family, and the mails. De Lora stayed aboard, and as soon as the boat had been hoisted back in, the Spiteful set off on a rescue mission.

For two days the crew of the Resolución had had nothing to do but wait, anchored off the Sea Lion Islands. At least they were safe for a while, the weather was fine and the Chileans had been foiled in their attempt to seize the ship (if it had been such). Fery makes no mention of any deaths, but in such a large crew so sick from scurvy for so long it is impossible to believe there were none. Those who died – and there must have been many – must have been thrown unceremoniously overboard during the storms, and only now, with some fresh food from the shore, was there any prospect of recovery for the rest.

The whole of 24 June passed, the signal gun firing monotonously every half an hour. The freezing winter night came early, and still the gun fired. But then, after the 11 o’clock gun, there came a distant answering gun. Those who were able ran on deck and heard the faint thrashing of paddle-wheels far off. Once the noise had come nearer, the lookout hailed the stranger: “¡Ah del barco!” The answer came in Spanish: “¡Vapor de guerra inglés!” It was HMS Spiteful, and the voice was that of Cecilio de Lora, who had set off in the longboat two days before.

The Spiteful anchored for the night, and at first light the following morning, 25 June, the weakened crew of the Resolución tried to raise the first of their two anchors – all who could do so applied themselves to the capstan-bars, both officers and men, but the effort of raising the anchor totally exhausted them and Captain Valcárcel decided to abandon the second anchor so as not to waste the calm clear weather. Captain Fletcher had heard about the sickness of the Spanish crew from de Lora, and was at first reluctant to send men aboard the Resolución in case the ship might be harbouring some infectious disease, but at length he sent an officer and fifty men to help. To the hapless Spaniards the British crew seemed bursting with vitality and strength, while the British were deeply struck by the Spaniards’ cadaverous, wasted appearance and their slow, halting movements. Once the tow was set up and the two ships were getting under way, the British offered help of a most welcome kind – they put half a freshly-killed bull on a hatch-cover and floated it towards the Spanish ship, whose crew gratefully hoisted it aboard and sliced it up, putting the slices on the galley stove, devouring some before they were half done and distributing the rest among the sick men.

The towing proved difficult with such a large rudderless ship; she yawed uncontrollably from side to side, and at length Captain Fletcher decided to lash the ships together side by side, which did the trick. So, with the 2400-ton Resolución lashed to the starboard side of the 1054-ton Spiteful, the two ships made their ponderous way towards Stanley. Halfway back they met the hired boat that had set out with provisions, but to avoid any difficult manœuvres in the open sea it turned round and sailed back to Stanley. The two ships arrived at the entrance to Port William after nightfall on 26 June, anchored till daylight, then reverted to a conventional tow to find a better anchorage. The Spiteful towed the Resolución as close as possible to the entrance of Stanley harbour, where she anchored just outside the eastern side of the Narrows, in a small cove called at that time Dettleff’s Bay, known since 1892 as Hadassah Bay.132 The odyssey was over.

The Falklands Shipping Register (FSR) confirms that the Resolución remained in Port William, and records that she arrived “For Repairs and brought in by HMS ‘Spiteful’ from Sea Lion Id in a disabled condition.”133 She still had some coal left since she had been unable to use steam power, so Captain Valcárcel offered to replace the coal used by the Spiteful during the rescue, which Captain Fletcher gratefully accepted, and Valcárcel at once asked Governor Mackenzie for help – William Robinson had not yet taken over, having only just arrived. The Spiteful was under orders to return to Montevideo and Rio de Janeiro, so Valcárcel wrote a letter to Rear Admiral Méndez Núñez describing his plight; the crew wrote to their families to say they were safe, and the Spiteful took all the messages to Montevideo when she left Stanley on 4 July.134 The Peter Fordt was then fitted up as a hospital ship in Stanley harbour for the sickest members of the Resolución’s crew, who took some time to recover. Three large baulks of timber were bought in Stanley, a forge was set up on the shore of Port William, and for rudder brackets the Resolución’s blacksmith, Faustino Hernández, used the iron deck-brackets on which the boats were carried, replacing them with wood. He worked away on the replacement rudder to a design by Cecilio de Lora, but there were constant interruptions due to snow or storms, and the crew were allowed to go into Stanley in groups to buy warm clothing.

In his last despatch before leaving the Falklands, Governor Mackenzie informed the Colonial Office of the presence of the Resolución, enclosing the correspondence between him and Captain “Valecircel” about the “serious injuries which his vessel has sustained off Cape Horn,” but giving no further details since he himself would be accompanying the despatch.135 Mackenzie left for Britain in HMS Spiteful on Sunday 3 July 1866, and the following day William Robinson was sworn in as Lieutenant-Governor of the Falklands.136 His commission as full Governor followed him to the islands and arrived at the beginning of August, whereupon, on 3 August 1866, Lieutenant-Governor Robinson took the oaths of office a second time and became Governor and Commander-in-Chief of the Falkland Islands and their Dependencies.137 Perhaps the appointment as Lieutenant-Governor had been a mistake in the first place.

18.22 Governor William Robinson, 1866-70; the Coulsons and Henricksens

Robinson’s four years in the islands were to bring decisive changes and lay the foundations for future development, but he nearly failed to have a governorship at all: soon after his arrival (the exact date is not recorded) he was rescued from drowning by William James Coulson (1843-99), who thereafter spent 36 years in the service of the Falkland Islands Government. Coulson’s obituary in The Falkland Islands Magazine (FIM) records:138

He entered the service under novel circumstances:– Governor Robinson was landing from the Pilot boat near “Goss’s Jetty,” the dinghy capsized and the Governor, who had his heavy top coat on, had sunk twice when the late Mr. Coulson, seeing the accident from the road, ran down the Jetty, jumped into a boat alongside and fortunately caught the Governor as he was going down the third time.

William Coulson was from Peterborough and had recently emigrated to the Falklands; Governor Robinson rewarded him handsomely in cash for saving his life and offered him a post in Government service as a crew member on board the government schooner Foam. Some three years later Coulson took on the post of clerk to the Executive and Legislative Councils (Clerk to Councils), and for many years served as Government Clerk with responsibility for the mails, in which post he worked tirelessly and gained the respect of all Falkland Islanders.139 He later leased land in Moody Valley in partnership with the German Charles Bender (Christoph Peter Wilhelm Bender, 1844-1924) from Hamburg, who arrived in Stanley from Patagonia in about 1867;140 both men remained in the islands for the rest of their lives.

On 2 July 1866 William Coulson was married by colonial chaplain Charles Bull to Martha McGuire in Holy Trinity Church, Stanley; they had two daughters, Fanny (born 1867) and Alice (born 1869); entry 307 in the Stanley Births Register records Fanny’s birth on 28 March 1867, and two days later on 30 March entry 308 records the birth of a daughter, Ethel, to “William Robinson, Governor and Commander in Chief”, and his wife Olivia.141 Robinson was the first of several governors to have a child born in the Falklands – another of his many distinctions.

Martha Coulson died in Stanley on 8 January 1871 aged only 29, and is buried in plot 342D in Stanley cemetery. After Martha’s death William Coulson married Elizabeth Ann Kendall (née Hocking), the daughter of the Cape Pembroke lighthouse-keeper;142 she already had a son by her first husband John Kendall, who had died aged 36 on 22 May 1872 and is buried in plot 434E in Stanley cemetery. William and Elizabeth Coulson had seven children: William James (1874), Ann Elizabeth (also 1874), Frederick (1877), Mary Alice (1878), Henry Herbert (1880), Charles Edward (1881), and Samuel (1883), but Elizabeth Coulson died aged 33 on 16 September 1883 soon after giving birth to Samuel, who also died; she is buried in plot 435E in Stanley cemetery.

In Stanley on 1 June 1889 William Coulson’s eldest daughter Fanny married Johannes (Henrich) Henricksen, a German-speaking immigrant from Terijoki (now called Zelenogorsk), just near St Petersburg but actually in Karelia, which was at that time part of the Russian province of Finland. Henricksen later applied for British nationality and was naturalised on 8 June 1885.143 Johannes and Fanny Henricksen had eleven children, all born in the Falklands, and some of their descendants still live in the islands; their eldest child was Elizabeth (Liz Perry), of whom more in sections 20.9, 20.38, 21.33 and vol. 4 sections 28.6, 28.28. Both William Coulson and his eldest son William fell ill in August 1899; William junior died on 14 August,144 and his father, worn out by constant attendance on his son, made his own sickness worse by attending his son’s funeral. Only a week after his son, on 21 August 1899, William Coulson senior himself died aged 56, and is buried in plot 401E in Stanley cemetery.145

William Smyley mentioned Governor Robinson and the Resolución in the last despatch he sent to the State Department (i.e. the United States foreign ministry):146

Commercial Agency of the

United States of America Port Stanley

 The Honorable Wm H Seward           August 2nd 1866

Secretary of State of the United States

            Sir

The Schooner Fitton Capt Warren arrived here Some Days ago from Rio Negro Patagonia147 and Reported to me that was prepairind148 to ata/ck the town. I Know the place is unable to Stand the atack as the place is poorly pro/vided with arms Amunition or troops . So I will try and go over [image: image] Render what assistance I Can . I flatter my Self I will have more Influence than anny one Else [image: image] think my Services will be as useful there as here at pressent . . We have Received a new Govor/nor By the Name of Robinson what Sort of a [T480 1.276] Man he is is more than I Can tell at pressent The Spanish Frigget Resolution is here in distress Loss of Rudder [image: image] Manny of her Crew down with the Scurvy She will probily Remain here until the Last of October149 The Resolution is one of the Frigets who bom/barded Callao150 [image: image] Brought Some haul Marks of the treatment She received from the Peru/vians         I have the Honour to be your

     Verry Obedient Servant

           W H Smyley

 U S Commercial Agent

It was now second nature to Smyley to say “We have Received a new Govor/nor” – he was the third-longest-standing resident in the islands after Antonina Roxa and Gregoria Parry; two of his three children had been born in Stanley and all were at school there. That was Smyley’s last despatch from Stanley, though he stayed in the islands for over another year.

18.23 The Resolución’s second visit, 1866; a subterfuge

The second visit of the Resolución to the Falklands took place under very different auspices from her first visit (section 18.16). In 1863 she had been the flagship of a squadron engaged on a major scientific and diplomatic mission; this time she was damaged, her crew were sick and she needed help. She would clearly be spending some time at Stanley, which raised a tricky question: Spain was at war with Bolivia, Chile, Ecuador and Peru, and there were restrictions on the amount of help a neutral country could give to a belligerent without infringing its own neutrality. If Robinson helped Valcárcel to put his ship into fighting condition and she then harmed Spain’s enemies, Britain’s neutrality would be compromised (in the event Britain merely provided a sheltered harbour and some supplies while the Spaniards themselves carried out the repairs).

As soon as HMS Spiteful brought news of the plight of the Resolución’s crew to Montevideo, the Spanish South Atlantic squadron sent help in the form of the steam corvette Colón, 1050 tons with a crew of 157, commanded by Miguel Lobo, which arrived at Stanley on 10 August 1866 “For Repairs & bringing medicines for the sick on board H.C.M.S. ‘Resolucion’.”151 The note “For Repairs” records a subterfuge on the part of the Spaniards: they wanted the Colón’s crew to assist with repairs and then escort the Resolución back to Spain, but British neutrality would not allow her to stay long enough, so the Colón claimed to need repairs too. The squadron also chartered the 166-ton German brigantine Elisabeth of Hamburg, Captain Schulett, which anchored in Port William on 29 August “Bringing provisions &c to H.C.M.S. ‘Resolucion’.”152

As soon as he arrived on 10 August, Lobo sent Robinson a letter explaining (in English) that “during the passage the safety valve of one of the cilinders got quite damaged; and at the same time the tube of the starboard engine, that connects it with the condensor was broken,”153 and he therefore requested twenty-five days for repairs. He also sent Robinson other letters he had brought from Montevideo, which included (unknown to Lobo himself) a complaint from Spain’s enemy Peru. Hearing that the Resolución was under repair at Stanley, the Peruvian chargé d’affaires in Montevideo, Señor Vigil, had protested to his British counterpart, Mr Lettsom, that Britain was thereby committing a breach of neutrality. Robinson informed the Colonial Secretary, Edward Cardwell MP, of the protest, in the second of two despatches dated 28 August 1866,154 but while Robinson’s letter was being copied out by the clerk, Captain Lobo called on Robinson, repeated his request verbally and asked for coal supplies. Robinson consented, but handed Lobo a copy of the Proclamation of Neutrality issued by the British government, as promulgated for the Falklands by Governor Mackenzie on 1 June 1866, to come into force “within the Limits of the Jurisdiction of the Falkland Islands and their Dependencies on and after the 8th day of June 1866”, which had been printed in the Stanley Gazette and posted on the government noticeboard.155 A belligerent vessel was allowed to take on provisions, but was not allowed to obtain “facilities of warlike equipment” in a neutral port, was not allowed to leave a neutral port within 24 hours of the departure of a vessel of the other belligerent, and was allowed to coal only once in 3 months, taking on only enough coal each time to reach the nearest port in her home country. The terms were those current then and later; they applied in 1914 (sections 21.10, 21.18, 21.29) and in 1939 (section 23.8), and remain broadly unchanged today.

Governor Robinson was no engineer, otherwise he might have smelt a rat – the damage to the “safety valve of one of the cilinders” [sic] and “the tube of the starboard engine” sound suspiciously like a cock-and-bull story designed to obtain permission for the Colón to remain until the Resolución was fit to put to sea. But Robinson was concerned that the islands’ many excellent harbours might be used for refuge or rendezvous, thus breaching British neutrality,156 so on 28 August he wrote to the Commander-in-Chief on the Royal Navy’s South American station requesting a British warship in the islands to deter any such aims on Spain’s part. In fact nothing was further from the Spaniards’ minds; their guile went no further than the little stratagem with the safety valve of the cylinder and the tube of the engine, but by the time Robinson began to grow suspicious, they had left.

The following day, 29 August 1866, Robinson sent Cardwell another despatch recording a shipwreck that had happened three months earlier: the 266-ton Argentine ship La Santiago, bound from Iquique to Marseilles laden with saltpetre, with a crew of 16 and one passenger, had been wrecked on 31 May on George Island at the south end of Falkland Sound. As was by now traditional, her crew had built a boat and were picked up making their way to Stanley on 20 August by the Falkland Islands Company schooner Fairy. The ship’s master, Pedro Baraqoiti,157 appealed to Robinson for assistance, and Robinson contacted William Smyley, “a ship owner of this place”, who was about to leave for the River Plate in his schooner Kate Sargent, offering him £80 to take the Argentine castaways “either to Buenos Ayres, the nearest Port of their own Country, or to Monte Video, the place of residence of a Consul for the Argentine Confederation,” to be paid on presentation of a signed certificate confirming that he had performed the assignment.158 Such missions were very much in William Smyley’s private line of business; he duly carried it out and arrived back in Stanley on 3 December 1866 with a typical cargo of horses and salt from Río Negro (FSR 1866, entry no. 64).

The Resolución finally left for Spain on 18 September 1866 – on the very same day as the corvette Colón that had come to help her. This curious coincidence prompted Governor Robinson to send a note on 8 October to the new Colonial Secretary, the Earl of Carnarvon,159 marked at the top “Confidential”,160 informing him that on 3 September Captain Lobo had requested yet more time for repairs owing to “newly discovered injuries” to his engines and “the illness of his Engineers”; Robinson had at once suspected that it was only an excuse to stay until the Resolución was ready to leave, and his suspicions were confirmed when the two ships left together. But then it was too late to do anything. The tricky matter of how much time and assistance should be permitted by a neutral country to the ships of a belligerent power became acute in the following century – when Britain was one of the belligerents.

In fact the Colón had not been able to help the Resolución significantly; the rudder brackets and pintles she had brought from Montevideo were too small, and all attempts at towing the Resolución out of harbour on 18 September had to be abandoned – she was simply too heavy. The Resolución’s engine could not be used without a sternpost to stabilise the screw, so she left Port William under sail alone. A storm soon parted the two ships anyway; the Colón went to Montevideo while the Resolución went to Rio, where she arrived on 7 October, finding the rest of the Spanish squadron assembled, though only one of the original ships that had set out in 1862 had survived. The Spiteful was there too; her crew were entertained by the grateful crew of the Resolución at two banquets, one on board, the other ashore, and Captain Fletcher was presented with a sextant as thanks for his rescue work. Naturally the replacement rudder of the Resolución was the talk of all the ships present, and was examined by experts of several nationalities. The Spanish ships left Rio individually; the Resolución left on 29 October and anchored back home in Cartagena on 31 December 1866, bringing to a final end the Campaign of the Pacific and what Alejandro Fery y Torres calls an annus terribilis.161

On 25 September 1866, a week after the Resolución left, the Charles Cooper arrived in Stanley, having sprung a leak (fig. 18.54a).162 She was a 977-ton wooden American full-rigged packet ship launched in 1856, which in the 1850s had taken emigrants from Antwerp to New York, most of them Germans. Repairs would have been prohibitively expensive, so she was condemned and used as a hulk (a floating store) for a century and more, together with several other ships that ended their days in Stanley. She is of historical interest as being the last surviving American emigrant ship – though “surviving” is a relative term; the hull gradually disintegrated until only part of it remained, which was taken out of the water for preservation. It remains to be seen whether anything will be left of her in the end.

18.24 Fery 1882 – a Spanish account of the Falklands in the 1860s

In his account of the voyage of the Resolución, published in 1882, Alejandro Fery y Torres describes the Falklands as they were when the crew of the Resolución arrived in the 1860s. He gives a brief history of the islands, fairly standard for its date, including Bougainville’s colonisation, Byron’s naming of Port Egmont, the Spanish takeover, and the second visit of the Atrevida in 1793 (but not the first in 1789), though he promotes the British visitors somewhat beyond their due: “doctor John Davis… the English Admiral Strong”.163 He concludes his historical account:164

The Spaniards’ stay in that territory, which received from them the name Puerto de la Soledad, was of very short duration. In the first years of its establishment, our fellow-countrymen realised fat profits by engaging in seal-hunting, but when the animals ceased to frequent those coasts with such regularity and were hunted by all methods, and no other advantages were to be found to supply the deficiencies of that resource, the islands were soon abandoned, and then passed, at the beginning of the century, under the rule of the British Crown, in whose possession they remain today.

In fact the Spaniards had been in the islands for 44 years (not exactly a “very short duration”) and they had done little seal-hunting, but what is interesting is that in Fery’s view the islands had passed from Spanish into British rule – Argentina does not get a mention. He then immediately turns to the islands’ climate, plants and animals, including the cattle brought by the Spaniards, which were no longer hunted:165

The gauchos from Buenos-Aires, noteworthy hunters, went to the Falklands in large numbers to practise their skill with the lasso against those horses and bulls, an abandoned form of hunting that no longer exists since there are owners of the land who prohibit it and fine those who still hunt secretly.

He adds that in 1858 Stanley had a population of 500 souls,166 together with some gauchos from Buenos Aires, some South American Indians and some deserters from American, British and French whalers, and praises the facilities available:167

Ships that put in at Stanley obtain water at a very moderate price from a source owned by an English company, which also supplies coal and attends to the repair of all kinds of damage to ships, for which it has divers, expert workmen and suitable materials. They may also obtain good and abundant beef and mutton, game birds and excellent fish.

To sum up: Fery’s account of the islands is quite positive, as well it might be, since they had been the salvation of his crew and ship, and it is perfectly clear that he regards them as British without question. He refers to the capital once or twice as “Puerto Stanley” but mostly as “Stanley”, and several times calls the islands “las Falklands”. He knew about the presence of Argentine gauchos in the islands, but he takes no cognisance of any Argentine period or any Argentine claim, and his historical account says the islands passed from Spanish to British rule. His account, published in Spain in 1882, confirms that the members of the Spanish expedition of 1862-6 regarded the Falklands as British; they made no hint that they regarded them as still rightfully Spanish, and it never entered their heads that the islands might be Argentinian.

That behaviour by officials of the former colonial power, on a diplomatic mission, is  significant. They treated the Britishness of the Falklands as part of the established order of things, and their attitude, during a period when Argentina raised no claim to the islands for over a third of a century, undermines contentions by Argentine writers that Argentina inherited the Falklands from Spain. In the view of some mid-19th-century Spanish officials, Spain abandoned the islands and Britain took them over from Spain – not from Argentina.

18.25 The settlement of West Falkland; F. E. Cobb; the first Westers168

During the 1850s there had been a great expansion of sheep farming in the southern hemisphere – large parts of Australia and New Zealand had been opened up and settled by pioneers who took thousands of sheep to those regions. In the Falklands there had been a few sheep from the earliest days of the French settlement; the French had introduced cattle to East Falkland in 1764 (vol. 1, section 4.2), and in the 1850s the Falkland Islands Company had begun sheep farming on a fairly large scale, but only on East Falkland; “wild” cattle had been introduced to West Falkland in 1839 (vol. 2, sections 14.101, 14.109), but most of the archipelago remained in its pristine state, and its wildlife (including the warrahs) lived unmolested by human inhabitants.

The landholding regulations laid down by Governor Moore’s “Proclamation on Grazing Leases” of 4 April 1861 proved favourable both to potential settlers and to established inhabitants on East Falkland. One of the lessees was Antonina Roxa, who in 1866 took out a 10-year lease on a station of 6,000 acres around Smyley’s Creek, which she worked as a cattle ranch with her second husband Pedro Varela, though she did not live for the full term of the lease and died on 14 February 1869 (section 18.28). Among the lessees were some whose families are still in the islands: John Bonner (who founded San Carlos in the late 1860s); John Llamosa (whose descendants now have other surnames), and Andrez Pitaluga from Gibraltar (see vol. 2, sections 14.104, 16.38). In 1875 Andrez Pitaluga went into partnership with William Keith Cameron (often known simply as “KC”), the founder of Port San Carlos in the late 1870s. The Port San Carlos leases were initially in Andrez Pitaluga’s name, but “KC” took them over in 1884.169 In the late 1870s Keith Cameron pioneered the export of frozen meat from the islands, and his family were to live at Port San Carlos for three generations170 – over 130 years later San Carlos is still known as “JB” after John Bonner, and Port San Carlos as “KC” after Keith Cameron.

But during Governor Robinson’s four years in the islands there was an important and permanent change: settlement was extended to West Falkland, Weddell Island and some other islands, which thus acquired permanent land-based inhabitants (and sheep) for the first time. The first move was made by James Lovegrove Waldron, a Wiltshire sheepfarmer,171 who had visited “Australia, New Zealand and parts of South America” looking for a place to invest “a considerable sum of money” in sheepfarming, and had finally selected West Falkland. He wrote to Governor Robinson explaining that he wished to acquire 42,000 acres all at one go; that went against Governor Moore’s Proclamation of 4 April 1861, which would have prevented him from buying a second station of 6,000 acres until he had developed the first one. Waldron was worried that after he had bought a section or two, the FIC or other buyers might buy land in the centre of the area he wanted to buy and thus break up its continuity. In the first of two despatches dated 28 August 1866172 addressed to Colonial Secretary Edward Cardwell MP,173 who had actually just been replaced by Lord Carnarvon, Robinson suggested that these rules might be relaxed, only for West Falkland and only for such serious purchasers as Waldron, who was proposing to stock the station with at least 2,000 breeding sheep “before the 1st of January 1869.” Robinson’s one reservation concerned the wild cattle: “The locality selected by Mr Waldron happens to be situated in that part of the West Falkland where considerable herds of cattle, the produce of the animals placed on the island by Government some years ago, are chiefly in the habit of resorting” – the first cattle on the West had indeed been placed there “by Government”, by Lieutenant Lowcay in February 1839 (vol. 2, sections 14.101, 14.109).
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18.25a Port Howard, West Falkland, looking south-east; Packe’s Ridge (the range of hills across the background) drops sheer into Falkland Sound immediately beyond the skyline seen here. The farm and settlement are now owned and run by brothers Myles and Christopher (“Critta”) Lee, descendants of Jacob Lee, manager of Port Howard from 1870. (Photo: PJP)

_______________________________________________________

	
Robinson suggested that the cattle should remain government property until Waldron had imported the requisite number of sheep;174 Robinson’s suggestion was accepted, and James Waldron was duly permitted to “occupy” a large tract of West Falkland centred on Port Howard (fig. 18.25a), where descendants of his employees still live and farm.

Port Howard celebrated its 150th anniversary in October 2016 – there was an advance celebration in April 2016, as both Penguin News and MercoPress reported:175

Falkland Islands celebrated the 150 years of a farm in West Falkland at a ceremony held in Port Howard, honoring owners Christopher and Myles Lee that were presented with a plaque celebrating the century and a half of the farm being operational, at an historic Legislative Assembly held in the community hall last week. Members of the Assembly travelled to Port Howard by FIGAS and ferry for the meeting which was held last week and is the first to be held outside of Stanley in recent times.

MLA Mike Summers who was a child at Port Howard and now owns a house there opened the meeting by relating some of the history and developments that the farm has achieved under different ownership over the years. He said farming was at the heart of the Falklands and that it should never be forgotten. A debt of gratitude was owed to all the pioneers who worked the land in the early days and made it the thriving industry it is today to support a large number of people, said MLA Summers.

Around 30 men, women and children currently live at Port Howard and most were present for the historic meeting, making it one of the largest audiences known. MLA Summers said that Port Howard had led in many ways in farming in the Falklands adding that one of the most notable things were the fields surrounding the settlement which had been ploughed using horses. The introduction of machinery and at times different breeds of animals had been led by the farm and in more modern times a lot of tree planting had taken place to provide shelter belts.

He said it was also notable that there were still as many sheep being run on Port Howard land as there had been in the 1950s and 60s whereas on many farms stock had been reduced. It was impressive that stocking rates had been maintained and it was known to be a profitable farm, said MLA Summers. He said previous owner Rodney Lee had been a leader in pushing forward the Wool and Meat Companies which was now of benefit to all farms, although it had been a bit of a hard sell a decade ago…

And at the actual 150th anniversary in October 2016 Penguin News reported:176



Celebrating 150 years of Port Howard

More than 150 visitors flocked to Port Howard on West Falkland over the weekend to celebrate the farm’s operation for a century and a half. James Lovegrove Waldron first applied to lease land at Port Howard on August 4, 1866 and had it on granted October 31, 1866. By 1876 he had built about half a dozen houses, a large wool shed and a dip. By 1889 there were eight houses in the settlement itself with 38 inhabitants: 20 men, seven women and 11 boys.

Now under the co-ownership and management of Christopher and Myles Lee the farm continues to thrive and over the years has been a flagship for innovative farming.The pristine and pretty settlement was a hub of activity not only over the weekend, but also in the week leading up to the event.The gang turned to and transformed the old hay barn into a band and dance area surrounded with hay bales as well as creating a bar area. While there was little risk of conversation faltering with such a lively crowd there were loads of old pictures spanning the years which created many a nostalgic yarn among past workers and residents who had gathered to celebrate.

Revisiting his old stomping ground was Owen Summers who in 1966 as a young lad had helped prepare the barn for the centenary celebrations. 50 years on he turned up a week in advance and helped with the setting up all over again. Hay bales, bunting and fairy lights created a lovely setting and a few of DJ Mel’s lively country songs soon had the dance floor jumping – not literally – it was agreed there was just the right amount of suspension for those with dodgy knees and hips.

Port Howard continues to be a social hub for much of West Falkland, and the reopening of its school, which now has around a dozen pupils, confirmed its status.

Governor Robinson’s relaxation of the rules changed the face of West Falkland and contributed to the atmosphere of optimism and enterprise in the islands in the 1860s. Robinson reported in the Blue Book for 1866, his first as Governor:177

With high wages and food in abundance the settlers, it is almost superfluous to say, are prosperous and contented. Poverty and distress are unknown, sickness rarely visits the Colony, the people are loyal, the laws are respected and harmony and good feeling prevail amongst all classes of society.

In the same year Captain Robert Packe’s brother Edward arrived, and the two brothers eventually leased 118,000 acres on West Falkland in three places: Fox Bay East, Dunnose Head, and a station next to the Waldrons north of Port Howard, which is still known as Packe’s Port Howard.178 Robinson wrote to the Colonial Secretary, the Duke of Buckingham,179 on 25 May 1868 enclosing a map of the new landholdings, and said:180

… Your Grace will observe that the whole of the available land on the main island181 has already passed into the hands of private individuals. Twelve months ago there was not a settler on the island; now there is not one acre of land, with the exception of the Government Reserves, unoccupied. Twelve months ago the island did not contribute in any manner to the Revenue; now the land rents… will amount next year… to over £1,300 per annum… This is not all. There can be no reasonable doubt that during the twenty years which the present leases have to run, the pasturage will so improve and the land increase in value that by the time the leases expire the island will be established and sought after as a valuable sheep farming district, and that Government will then be able to dispose of the land on such terms as will secure to the Colony a permanent and considerable revenue.

Robinson’s satisfaction at having opened up a new source of revenue was well founded; his policy had brought a great extension of sheep farming and a notable increase of the population.

From the mid-1860s West Falkland itself and Saunders Island acquired their present settlement pattern and the ancestors of some of their present populations, and many of today’s farms were established at that time or during the following decade: Chartres River by James McClymont; Fox Bay East and Packe’s Port Howard by Captain Robert Packe; Fox Bay West by Louis and Edward Baillon together with William and Bernard Stickney; Port Howard by James Waldron; Port Stephens by Montague Dean, and Shallow Bay (with Hill Cove and Roy Cove) by Ernest Holmested, William Wickham Bertrand, John Switzer and Robert Blake.

All of that has a highly significant bearing on the status of the Falklands today. The settling of West Falkland and other islands took place without the slightest reaction on the part of Argentina – there had been no official mention of the Falklands by Argentina to Britain since 1850, and there was not one now, nor was there for the next 20 years until the mid-1880s, though the Argentine government well knew what was going on and there was a constant coming and going of ships and people between the islands and Argentina. The settlement of the western Falklands was a practical demonstration of the aphorism “gobernar es poblar” [“to govern is to populate”] enunciated a decade earlier by the prominent Argentine liberal and political theorist Juan Bautista Alberdi.182 In extending population and government to West Falkland and other formerly uninhabited islands, and performing many acts of administration and jurisdiction in them, Britain was exercising sovereignty over them, all without any reaction from Argentina. Such actions are known in international law as « effectivités », and play an important role in establishing and confirming title over a territory.

Taken together with the statements by Argentine leaders in the 1860s signifying that there was no dispute with Britain (especially that by Vice-President Marcos Paz on 1 May 1866, section 18.18), the absence of any reaction supplies overwhelming evidence of consent by Argentina to the possession of the Falkland Islands by Britain (for all this see vol. 4, chapter 32).

In the summer of 1868-9 Robinson toured West Falkland, and was gratified at the progress he saw in the spread of settlement – he predicted that although the undertaking183

… must necessarily be attended with many hardships and privations,… the settlers on West Falkland in the end will be amply repaid for all they may have had to go through in the first instance.

Thanks to the new landholding arrangements initiated by Moore in 1861, and refined for West Falkland by Robinson in 1866, the Falklands began to pay their way from about the mid-1880s (section 19.6). What Robinson did not foresee, however, was that the pioneers who did the backbreaking work of founding the new farms would become fiercely attached to their land, would have children and grandchildren who grew up there, and 25 years later would stoutly resist government attempts to sell the leases to “persons of capital” who had no stake in it, merely for the sake of increasing the revenue (section 20.11).

18.26 F. E. Cobb; Ernest Holmested; William Wickham Bertrand

The hitherto somewhat lacklustre activities of the Falkland Islands Company (FIC) received a new impetus in 1867 when the Board of Directors in London appointed a new Colonial Manager to reside in the islands and direct the Company’s affairs. They made an inspired choice,  and appointed Frederick Edward Cobb (1845-1934), always known as F. E. Cobb, aged only 22 at the time.184 He arrived in Stanley from Montevideo in the Foam on 6 August 1867, and his first act was to carry out the Board’s orders to dismiss his incompetent predecessor James Lane, who left the islands on 1 September 1867. Cobb realised that the Company’s future lay with sheep farming, which was not prospering because too little was being done to end the disease of “scab”, a debilitating skin disease of sheep caused by a mite, Sarcoptes scabei – Lane’s policy of treating the sheep with a mixture of penguin oil and tar was much too drastic and killed almost as many sheep as mites. Cobb’s reforming zeal and immense physical energy soon began to produce results.

An important Falklands sheepfarming pioneer was Ernest Holmested, who left Gravesend aged 19 on 17 April 1865 to go sheep farming in New Zealand,185 where he met a fellow globe-trotter, William Wickham Bertrand, of French Huguenot origin,186 who had already been gold-prospecting in Australia and pig-sticking in India. Holmested and Bertrand joined forces and left New Zealand on 6 July 1867 for South America, where they arrived in Valparaíso, Chile, on 12 August. Hoping to find opportunities in Argentina, they set off on an epic crossing of the Andes, on the way meeting a German who had Anglicised his name to John Switzer. After many adventures including avoiding starvation, cholera and rebellion (the Rosario area was in rebellion against President Bartolomé Mitre), they reached Buenos Aires, where they met an agent for Smith Brothers of Montevideo (the British firm that rented New Island), who told them of good openings available for sheep farming in the Falklands. Smith Brothers offered to sell their lease of 160 acres on New Island, plus the house (presumably the one built by Charles Barnard and his companions in 1813-14, see vol. 1, chapter 7) and all their stock, for £2,500.

On 1 March 1868 Bertrand and Switzer set off for the Falklands; they took up the Smith brothers’ lease on New Island, plus a much larger area of Crown land at Shallow Bay in northern West Falkland, on the south shore of Port Egmont harbour looking north to Keppel Island and north-west to Saunders Island (section 18.54); it was one of the last lots still available, with grazing rights to 171,000 acres of land. As required by the revised Grazing Proclamation, they shipped 100 sheep from New Island to their new farm at Shallow Bay, which was to be called Adelaide Station (fig. 18.54e). Bertrand returned to Buenos Aires, and set off with Holmested on 30 May 1868 for Montevideo. They ordered supplies for their new establishment, set off on 17 June 1868 in the schooner Louisa, sailed through the most violent storm her captain had experienced in 17 years, and eventually anchored in Stanley harbour on 3 July 1868.

In Stanley they met F. E. Cobb, the new local manager of the FIC, and several of the Felton family – Bertrand was already courting Catherine (Kate) Felton, whom he married the same year; they eventually had ten children (eight girls and two boys), all born in the Falklands.187 Switzer had already gone to Shallow Bay and put up the first buildings there; the lease was as yet only in the names of Bertrand and Switzer, but Holmested came in on the venture as manager. To begin the cash-flow into the new enterprise, Holmested shipped some 4,000 sheep from New Island to Shallow Bay to be shorn, while Bertrand signed a contract with Cobb to organise sheep-dipping at the Company’s station at Darwin on East Falkland, starting the campaign to eradicate scab. Bertrand built a large shearing-shed, in which the sheep were penned and shorn, and the wool baled, pressed and stowed, all under one roof; he introduced the slatted tables for rolling shorn fleeces, which are to be found in every woolshed in the islands today, and instituted a tobacco-and-sulphur dip against scab. These improvements allowed the FIC to increase its flock from 20,000 sheep in 1868 to over 200,000 in the 1890s.

F. E. Cobb is remembered for his dynamism as a business manager, but he had another side to him as well, as did Governor Robinson – both were active in the cultural field. Robinson was an accomplished musician and composer; in the 1880s several of his compositions were printed by Novello & Co., and during his governorship in the Falklands he composed a burlesque, Villikins and his Dinah, which was performed in the “theatre” in Stanley (perhaps in the Exchange building) in October 1868, with F. E. Cobb in the lead role of Villikins, while Mr George Travis played Dinah.188 Cobb also brought photography to the Falklands, and many of the photographs in the Falkland Islands Company’s albums of the 1870s and 1880s are his work – some are illustrated in these pages.

On 8 July 1868 Holmested set off on board the Keppel Mission schooner Allen Gardiner for New Island. On the way he spent a week at Keppel Island with the Bartletts (the family of the farm manager, with five young children), then shot some wild pigs at Port Egmont and some geese on West Point Island, and reached New Island on 17 July. There he spent a month alone with two shepherds, tidying up the small squalid house (i.e. Charles Barnard’s house), planting currant and gooseberry bushes, cutting peat and watching over the sheep – it seems the ten people who had been on the island in 1861 (section 18.9) had by then left. Then Switzer arrived aboard the Fairy, which he and Bertrand had bought from the Falkland Islands Company. They got the house ready for their new manager Jacob Lee,189 his wife Grace and their children, due to arrive on New Island in October, then took 372 sheep from New Island to Adelaide Station at Shallow Bay. On their way back they picked up the Lee family from Keppel Island and landed them on New Island, where Lee’s expertise helped them shear the rest of the sheep to save space before shipping them. On 6 November they landed the next shipload of sheep at Shallow Bay, where Switzer and his men had built a small two-roomed house and a woolshed, as required by the regulations, and under spartan conditions they worked on, building a corral near the beach and shearing any still unshorn sheep. By the time the Fairy arrived on 4 January 1869 they were almost running out of food; they collected 630 more shorn sheep, “clippies” as they called them, said goodbye to the Lees on New Island, and took the sheep to Shallow Bay, where their shepherds Hunziker, Ryan and Davy Stewart were hard at work, and were assisted in early 1869 at lambing time by Jacob Lee, who went to Shallow Bay with his family for the purpose.190

18.27 Louis Vernet’s grant forgotten – Isla de los Estados “granted” to Luis Piedra Buena

By the concession of 5 January 1828 (vol. 1, section 11.36) the Buenos Aires government had granted Louis Vernet not only East Falkland but also “the Island of Statenland on the coast of Terra del Fuego” (full text in vol. 1, Appendices A.17, A.18). Nevertheless, in 1831 General Rosas had awarded the whole of Patagonia to his own brother-in-law, police chief General Lucio Mansilla, whose daughter had married an American by the name of Sutton. Vernet had tried to prevent Sutton from exploiting Staten Island (Isla de los Estados), and on 6 December 1831 had written from Buenos Aires to Henry Metcalf at Port Louis saying that “if he [Sutton] should… touch at Port Luis let him know that he cannot seal Staten Island…, the same being private property”.191 In the end, however, Sutton’s project to exploit Patagonia had come to nothing (vol. 2, sections 12.32, 12.33).

But by 1868 all that had been “forgotten” in Buenos Aires, and on 10 October 1868 Isla de los Estados was “granted” to Luis Piedra Buena (1833?-83), the government once again riding roughshod over Vernet’s concession. Oddly, Louis Vernet did not protest at being thus robbed of  part of his grant, but was perhaps stung by it into a renewed attempt to obtain compensation for other losses – on 9 October 1869 he signed a contract with his eldest son Emilio Luis Vernet, who was to pursue three specific claims by Vernet senior: first against the United States for losses he alleged had been caused by the USS Lexington (vol. 2, section 12.35); secondly against Britain for the unsatisfactory compensation he had accepted (section 17.14), and thirdly against the shipowner Silas E. Burrows, owner of the sealer Superior, for non-fulfilment of the contract he had imposed on captains Davison and Congar in 1831 (vol. 2, sections 12.16, 12.78; full text in Appendix A.21). Unsurprisingly, Emilio Vernet junior made no headway with those claims, but in 1879 after Louis Vernet’s death, his heirs began to campaign for the annulment of the concession to Piedra Buena. They drew up and printed a booklet putting their case, which was presented to the Argentine Congress in August 1879.192

Piedra Buena was once shipwrecked on Isla de los Estados in the Espora (formerly William Smyley’s Nancy), and in time-honoured fashion used the wreckage to build a “shallop”, in which he escaped, but he never exploited the island successfully and died in poverty. He was instrumental in establishing Argentine sovereignty in Patagonia, and for that he is honoured in Argentina today. He paid a number of visits to the Falklands, whence on occasion he took livestock for Patagonia,193 and he clearly regarded the Falklands as British.

18.28 The death of William Smyley, 1868, and Antonina Roxa, 1869

William Smyley played a unique role in and around the Falklands. By the late 1860s he had been active in the South Atlantic for almost 40 years; his knowledge of its coasts and its dangers was unrivalled, and the many people he rescued owed their lives to his courage and seamanship. He had been based in the Falklands for almost two decades; his three children, now in their teens, had been to school in the islands (his two daughters were born in Stanley, vol. 2, section 12.27), and he had been the official United States representative since 1850 – he always dated his letters from the “Commercial Agency of the U. S.”, but he often referred to “this Consulate”, since his position was that of a consul in all but name (section 16.32). In a despatch to US Secretary of State (i.e. foreign minister) Lewis Cass in 1857, he had recorded the opinion of (presumably) Captain Robert Packe that the US government had not made him a full consul “for the purpoise of not ac/knowling [sic] the Rights of Sovreignty of the Islands to the British Govorment”194 (section 16.27) – that may or may not have been true, but at any rate that policy changed in the 1870s (section 18.39).

During Smyley’s many absences George Markham Dean had served as Vice Commercial Agent of the United States in the Falklands although he was a British citizen; it was thus Dean’s sad duty to write to US Secretary of State William H. Seward announcing Smyley’s death:195

Consulate of the U.S. of America, /at Port Stanley, Falkland Islands, / March 2nd 1868.

To / The Honorable W. H. Seward.

Sir,

With the deepest regret it becomes my painful duty to announce the death of Captain W. H. Smyley, the Commercial Agent of the U. S. of America at this Port, who died at Monte Video on the 13th February this present year of cholera, after only a few hours illness.

Rear Admiral Davis arrived here on the 25th February for the purpose of arranging Captain Smyley’s affairs and that of the Consulate, not being aware that there was any Vice Commercial Agent here.  Captain Smyley’s affairs have been left in my hands (as you will learn from Admiral Davis) and shall receive my best attention.

[T480 1.284] As I have always during Captn Smyleys’ absence been the acting Commercial Agent, and therefore well acquainted with the business of the Consulate, I beg most respectfully to ask that I may be permanently appointed the Commercial Agent of the United States at this Port.

196Enclosed is a letter for Mrs Smyley, which I take the liberty of asking you to forward to her, not knowing her address.

 I have the honor to be, / Sir, /  Your most obedt. Servant, / George M. Dean,

 Vice Cml. Agent. U. S. of America.

However, George Dean was to be disappointed. The United States government evidently attached some weight to their affairs in Stanley, and preferred to be represented by an American citizen, though William Smyley was a hard act to follow. Their choice fell on Joseph Powell, who was required to give a statement of his nationality and residence before being appointed:197

Hon. F. W. Seward / Washington D.C. / Assistant Secretary.

Octr 16th 1868

 Dear Sir / In answer to your enquiries in regard to my Nativity &c. I beg leave to State that I am a Native of Washington Tennessee: my home and residence is Greeneville East Tennessee and my appointment is from that State.

198      I have never resided in Great Brittain [sic], or any of its dependencies.

             Most respectfully / your obedient Servant / Joseph Powell

Those details satisfied the State Department, and Powell reported to Seward a month later on 16 November 1868, still from Washington DC: “I have this day received from the State Department my passport as commercial agent to Faulkland Island.”199 On 21 December he reported that he was on his way: “I have this day embarked on the American Bark Wheatland (Baltimore) Capt. James Bushley Master, Bound from New York to Buenos Aires direct. On my route to Port Stanley Falkland Island as commercial agent U.S.”200 The appointment of Joseph Powell as a mere commercial agent indicated that the United States still recognised no territorial sovereignty in the Falklands, but that was soon to change (section 18.39).

On 14 February 1869 Antonina Roxa died of cancer in Stanley aged about 65, and was buried in plot 238C in Stanley cemetery.201 She had arrived at Port Louis in the Argentine naval schooner Sarandí in October 1832 attached to one of the men of the new Argentine garrison (vol. 2, section 12.82), and presumably decided to remain in the islands because her partner had told her of the planned murder of the Argentine commandant Major Esteban Mestivier (section 12.92). The lack of research on her presence in the islands gave rise to some classic myths – the “Antonina Myths” (vol. 2, sections 12.89, 14.112).

At some time before 1862 she had married Pedro Varela, who had come from Montevideo in about 1847 to work for Samuel Fisher Lafone (section 15.31), and the couple had been running a fairly extensive cattle-ranching establishment north of San Carlos. Antonina still used the name Roxa for legal transactions, and under that name was granted a 10-year lease to her station of 6,000 acres around Smyley’s Creek on East Falkland in 1866 – in her almost 40 years in the Falklands she had acquired what was by the standards of the time considerable wealth and influence, which she could never have had in Argentina. She had no children, but after her death, Pedro Varela took British citizenship on 29 May 1870 (Table 20.16a), remarried in 1871 and went on to have several children by his second wife; he died in 1884.202

18.29 Another Scandinavian ancestor of Falkland Islanders: Lars Marentius Berntsen203

A number of Falklands families trace their ancestry back to forebears from Scandinavia – by 1870 Charles (formerly Karl) Hansen from the formerly Danish province of Holstein, and Francis Rowlands (formerly Frans Theodor Rylander) from Sweden were well established in the islands, and there were more Scandinavian ancestors to come.

One of them was Lars Marentius Berntsen (1846-1915) from Glemminge (now Glemme) in Norway, who arrived in the Falklands around 1870 and did not take British nationality until 1915, 8 months before he died. He has many descendants in the islands today, one of whom, Ernie Berntsen, served aboard HMS Exeter in the Second World War (section 23.7), and there are 10 entries for Berntsen in the 2015 Falklands phone book.

18.30 The Black and Red postal franks (1869-78)

During his four years as Governor, William Robinson continued the decisive expansion of the Falklands’ most important industry, sheepfarming, and he also brought about an important development in what soon became another important industry: philately. During the 1860s letters from the Falklands were sometimes surcharged in Britain although they had been paid for, since they did not show adequate proof of payment. In early 1868 Robinson directed the Stanley postmaster, Henry Byng,204 to obtain handstamps for this purpose, and Byng wrote on 11 March 1868 to the Crown Agents for the Colonies applying for a “PAID” handstamp and a dating handstamp, as well as a “Crown Registered” stamp. He included drawings of what he had in mind, and the Crown Agents reacted at once and sent the stamps required.

The first of those handstamps, bearing the words “FALKLAND PAID. ISLANDS.” in a small oblong, was the famous “Black Frank”, which has since become a highly sought-after item among philatelists. The earliest known use of it was on a letter dated 4 January 1869 from Governor Robinson himself to the manager of the London & Westminster Bank; it left the islands the same day in the Foam, which connected at Montevideo with the Royal Mail Steam Packet La Plata, and arrived at Southampton on 6 March 1869. The Black Frank was replaced by the Red Frank in November 1876, and there appear to be only 53 surviving examples of it, each of which is now worth several thousand pounds to those able (and willing) to pay for it.205

18.31 More Argentine acquiescence, 1869; the Ihlen Declaration

In his formal Message at the opening of the Argentine Congress on 1 May 1869 President Domingo Sarmiento expressed satisfaction at the state of Argentina’s foreign relations:206

The state of our foreign relations fulfils the aspirations of the country. Nothing is claimed from us by other nations; we have nothing to ask of them except that they will persevere in manifesting their sympathies, with which both Governments and peoples have honoured the Republic, both for its progress and its spirit of fairness.

President Sarmiento stated unambiguously that Argentina had nothing to ask of other nations except friendship and respect. He could easily have said something to the effect that “apart from  the question of the Malvinas Islands, our relations with all foreign nations are cordial.” But he said no such thing; his pronouncement is all-embracing and mentions no exceptions – the Falklands were not in dispute between Argentina and Britain.

Sarmiento’s statement confirmed the two statements by Argentine leaders mentioned in section 18.18: President Bartolomeo Mitre’s statement on 1 May 1865:

Having arranged with justice and equity the claims found pending by the present Government with subjects of Her Britannic Majesty and of His Majesty the Emperor of the French, and having fulfilled with scrupulous punctuality the engagements entered into by the Government in those arrangements, there was nothing to prevent the consolidation of friendly relations between this country and those Governments.

And Vice-President Marcos Paz’s specific statement on 1 May 1866:

The British Government has accepted the President of the Republic of Chile as arbitrator in the reclamation pending with the Argentine Republic, for damages suffered by English subjects in 1845. This question, which is the only one between us and the British nation, has not yet been settled.

Those three pronouncements by leaders of the Argentine government confirmed that Argentina had no dispute with Britain over the Falkland Islands. All those statements were public in two different ways: they were made in a top-level international and diplomatic forum, the ceremonial opening of the legislature (in the same way as Rosas had made his protests until 1849 at the opening of the Buenos Aires provincial legislature), and they were printed, both in contemporary Argentine newspapers and, a few years later during the 1870s, in English translation in the British and Foreign State Papers (BFSP). They were also collected and reprinted by Heraclio Mabragaña in 1910 in Los Mensajes 1810-1910. All the passages relevant to the Falklands dispute between Argentina and the United States in 1832-49, and between Argentina and Britain in 1833-49, are printed in Spanish and English in vol. 2, Appendix A.36.

The statements by Mitre, Paz and Sarmiento in 1865, 1866 and 1869 constitute an official, repeated, public confirmation that Argentina had no territorial dispute with Britain and as such confirmed Argentina’s consent to Britain’s possession of the Falklands (for the concepts of “consent” and “overt acquiescence” see vol. 4, section 32.18). They are similar to the famous “Ihlen Declaration”, which played an important role in the Eastern Greenland Case (Norway v. Denmark), heard in 1933 before the Permanent Court of International Justice (PCIJ, the predecessor of the ICJ). The Norwegian foreign minister, Nils Claus Ihlen (1855-1925), had stated on 22 July 1919 that “the plans of the Royal [Danish] Government respecting Danish sovereignty over the whole of Greenland… would be met with no difficulties on the part of Norway”. That naturally implied Norwegian acceptance of the Danish claim to the whole of Greenland and was inconsistent with a claim by Norway to Eastern Greenland, as the PCIJ’s judgement stated:207

The Court considers it beyond all dispute that a reply of this nature given by the Minister of Foreign Affairs on behalf of his Government in response to a request by the diplomatic representative of a foreign power, in regard to a question falling within his province, is binding upon the country to which the Minister belongs.

Ihlen’s remarks are mentioned by Kate Parlett in the Research Handbook edited by Marcelo Kohen and Mamadou Hébié – she points out that in order to be binding on the state issuing them, such statements have to be made by “Persons Authorized to Bind the State through Unilateral Statements”.208 Presidents Mitre and Sarmiento, and Vice-President Paz, were indubitably authorised to bind the state; their statements therefore had international significance and were binding on Argentina in the same way as Ihlen’s remarks were binding on Norway. They  confirmed Argentina’s official consent to Britain’s possession of the Falkland Islands (see also section 24.12, and vol. 4, section 32.20).

There were further acts during those years that suggest that Argentina did not regard the Falkland Islands as Argentine territory. As described above in section 18.12 and in vol. 2, section 16.36, the Falklands were not mentioned once during the debates on the constitutions of either the Argentine Confederation or the State of Buenos Aires. They are not mentioned in the texts of those constitutions either – under Article 34 of the 1853 constitution of the Argentine Confederation (minus Buenos Aires), which was eventually adopted for the whole country including Buenos Aires in 1862, seats in the Chamber of Deputies were allocated according to a territorial principle: 6 to the City of Buenos Aires, 6 to the province of Buenos Aires, 6 to the province of Córdoba, 2 to Jujuy, and so on.209 The Falklands were not included in any way, though they easily could have been, for example by a declaration that they were part of the republic’s territory and including them in some province for the allocation of seats. And at that time no map of Argentina marked the Falklands as Argentine territory (18.42).

The dispute between Argentina and Britain over the Falkland Islands had been ended by the Convention of Peace and Friendship signed in December 1849 and ratified in May 1850. As pointed out in vol. 2, section 16.22, it is impossible to reconcile that Convention, even taken in isolation, with any continuing Argentine claim to the Falkland Islands – its character as a peace treaty and its wording unambiguously confirm Argentina’s acceptance of the end of the Falklands dispute with Britain and hence of any Argentine title to the islands. The fact that in the succeeding 34 years Argentina made no mention of any such dispute, and failed to react to innumerable administrative acts by Britain in the islands, makes the Convention still harder to reconcile with any such claim. But since during that period there were also repeated public pronouncements by Argentine leaders that there was no dispute with Britain, and official Argentine maps were published that did not show the Falklands as Argentinian (see section 18.58), it would take a superhuman effort of legal and mental gymnastics to deny that Argentina had accepted its loss of title and consented to the possession of the islands by Britain. What is more, a fifth statement very similar to the three pronouncements by Mitre, Paz, Sarmiento, and foreign minister Gallardo (section 22.14) was made by the Argentine ambassador to Britain, Antonio Lastra, during the British arbitration over Argentina’s territory in 1964-6 (as an ambassador, he was likewise clearly a person “Authorized to Bind the State through Unilateral Statements”) – he said “there seemed to be no serious questions between Argentina and Britain”.210 The implications of all these considerations, and their relevance under international law, will be considered in vol. 4, chapter 32.

The absence of any dispute between Britain and Argentina for most of the second half of the 19th century meant that the two countries cooperated together amicably, and there was a vast increase in British investment in Argentina, above all in meat-production and communications; most Argentine railways were British-built and British-owned, and Britain’s financial involvement made Argentina by the end of the 19th century one of the most prosperous countries not merely in South America but in the whole world.211

18.32 Augusto Lasserre visits the Falklands and writes to José Hernández, 1869

On 19 April 1868 the Italian wooden barque Perú, Captain Pio, was wrecked and burnt at the entrance to Port Albemarle in Falkland Sound. Her crew survived and were taken to Stanley, whence the local schooner Louisa left on 20 May to take them to Montevideo.212 It transpired that Captain Pio had insured his vessel and cargo for 300,000 French francs, and the suspicion arose that he had wrecked his ship deliberately to claim the insurance. The insurers, the Associazione di Assicurazioni Mutue della Marina Mercantile Italiana, acting through their Buenos Aires agent D. B. Delfino, commissioned Captain Augusto Lasserre (1826-1906), later commodore and commander-in-chief of the Argentine navy, to investigate on the spot in the Falklands. He duly did so, and after his return to Buenos Aires he described his trip in a letter to José Hernández, a prominent Argentine writer and journalist who was the founder and proprietor of the influential Buenos Aires cultural daily El Río de la Plata, which only appeared for eight months (6 August 1869 to 22 April 1870) but played an important part in Argentine culture and history. Hernández was one of the most important Argentine writers and poets of the 19th century; he campaigned tirelessly for a better deal for the poor and underprivileged including the gauchos, and his epic poem El gaucho Martín Fierro, first published in 1872, is one of the classic works of Argentine literature. The strong patriotic and nationalist appeal of his works appealed to his friend Augusto Lasserre and made him a natural recipient of the letter.213

Lasserre had visited the Falklands briefly twice before on board the sealer Daniel, once in 1857 and later on an unspecified date; on the second occasion he had picked up a cargo of seal oil from Port Harriet. On this third occasion he sailed on one of the regular mail-trips of the schooner Foam from Montevideo to Stanley, where he arrived on 26 July 1869 and spent several weeks in the islands.214 In his introduction to his letter to José Hernández he says:215

… I send you the following lines, which may be of some interest to you, for the double reason that the islands are the property of the Argentinians and because they nevertheless remain little known, or not known at all, to the majority of their legitimate owners.

It is not my intention, nor do I think it opportune, to enter into political considerations on the non-return of that immense territory which we have lent to the British, a little against our will; but I do not wish to let pass this opportunity without deploring the negligence of our governments, which have allowed time to pass without remembering that unsettled claim, and by their unpardonable indifference making the integrity of the Republic of Argentina more and more impossible to achieve with each day that passes.

It is to be supposed that the erudition of the present National Government understands the importance of that restitution, which it has a duty to demand from Her Britannic Majesty, since those islands are by their geographical position the key to the Pacific, and are no doubt destined for a great future, given the probable increase of population in our most fertile territories. It is you gentlemen of the press who have the responsibility, if the case arises, of dealing with that question.

Most of Lasserre’s letter is devoted to a description of Stanley and the islands; he praises several harbours but not the climate – he says the hills are permanently covered with snow and that there is almost constant snow, ice or rain.216 He says Stanley has a population of 500 to 600,217 and describes it as consisting of two roads parallel to the harbour, with the houses built along the  roads to give the maximum frontage, many of them with glass conservatories.218 He notes with some surprise that the British government accorded no freehold possession of land to anyone, not even the Falkland Islands Company, and asks whether such a restrictive policy was caused by a consciousness of insecurity of tenure, the British government perhaps envisioning a time in the not-too-distant future when the territory might be ceded to “its legitimate owners, the Argentinians, who are owners with double justification since it was part of the Viceroyalty of the River Plate when Argentina became independent, and because Universal Law, the Rights of Peoples, declares the states nearest to islands to be the legal owners of them.”219

That of course was wildly untrue, then as now. And leasehold tenure was perfectly normal in Victorian Britain (and still is now), though it was mysterious to outsiders.

After a long description of the hunting of penguins and seals, and of the islands’ exports of oil, wool and hides, Lasserre goes on to say:220

Very few Argentinians have remained in Malvinas since the unjust British occupation. Those who remain there do not exceed twenty, all of them employed as farmworkers or capatazes on the farms, for which work they excel many of the foreigners.

Here again he erred; since the death of Antonina Roxa in February 1869, Gregoria Perry (or Parry) had been the only adult left from before the beginning of British administration in 1834. Most of the twenty or so people he identified as Argentine farmworkers had arrived in the 1840s to work for Samuel Fisher Lafone; at least 17 of them had been from Argentina (section 15.31), and some remained in the islands when most left in the 1850s. However, Lasserre recounts a conversation with an Argentinian living at Port Louis, who said he was from Río Negro, had been a farmhand for 52 years, and was already an adult when he was hired to go on board a schooner loaded with horses for a farm in the Falklands. That makes it more likely that he was not one of Lafone’s men but probably one of the two gauchos brought to the islands together with 36 horses in March 1843 by Governor Moody’s secretary Murrell Robinson. Lasserre does not record his name, and in any case the 1843 census garbles the names of those two gauchos (vol. 2, section 15.15). The man said he was happy and comparatively wealthy, and had no desire to return to his country; he went to Stanley from time to time with his wife, a mature Englishwoman, to attend services at the Protestant church, into which he had been baptised when he married. Lasserre says the man had completely forgotten the bad Spanish he spoke at the time of Lasserre’s previous visit, and expressed himself in as good English as most British subjects.221 His English was presumably better than Lasserre’s, since Lasserre misspells almost all English names and virtually every English word he quotes.

After a few days in Stanley and a visit to Port Louis, Lasserre hired a ship and crew and sailed southabout round East Falkland to Port Albemarle to investigate the wreck of the Perú. He was full of admiration for both Port Edgar and Port Stephens, and found Port Albemarle a good harbour too, despite its obstructing rocks – he christened the ones on which the Perú had been wrecked “Perú Rocks”. The name has not stuck; it seems they were the reef ending in what is now called Last Rock. He spent a week in the area, and suffered terribly from the cold, which he says he would not forget as long as he lived. Lasserre makes a point of expressing his gratitude to the inhabitants of the islands for their hospitality, and to the British authorities, especially Governor William Robinson, for his uprightness and trustworthiness.222

A week after the appearance of the first instalment of Lasserre’s letter, José Hernández wrote a brief commentary on it, which appeared on 26 November 1869 on the first and second pages of El Río de la Plata. He says Lasserre’s letter has been read with profound and general interest by the whole population, and goes on:223

Argentinians, especially, have not been able to forget that they [the Malvinas Islands] are a very important part of the national territory, usurped thanks to unfavourable circumstances, in a confused period in which the nation was still fighting against obstacles to its definitive organisation.

It is easy to conceive and explain such profound and zealous sentiment of peoples for the integrity of their territory, and that the usurpation of a single handspan of land disturbs their future existence, as if we were to be robbed of a piece of our flesh.

Usurpation is not only a breach of civil and political law, it is also a violation of a natural law.

Peoples need the territory they were born with for their political life, just as air is needed for the free expansion of our lungs. To take over a piece of their territory is to rob them of a right, and that injustice involves a double affront, since it is not only the theft of a property, but also the threat of a new usurpation.

Hernández then quotes the passage from Lasserre quoted above (from “… I send you the following lines” to “our most fertile territories”); he recounts the history of the islands including the Lexington raid and the British takeover, and laments the fact that Argentina has still obtained no reparation for the damage caused by the Americans, nor for the “usurpation” of the islands by the British, then he continues:224

We can only believe that all that is due to the indifference of our governments, or to the feeble way in which they have presented themselves to foreign governments.

Absorbed by the transitory interests of internal politics, our governments have not felt themselves responsible for watching over the high interests of the Argentine Nation beyond the narrow circle in which their sterile traditional circles have been traced.

He goes on to say that a new era has now dawned, in which governments have made amends for unjust actions, including the restitution of territory, in response to the new revolution in the ideas of morals and justice. And he says no governments have in recent times shown more respect for universal opinion than those of Britain and the United States.225

18.33 Lasserre and Hernández: continuing Argentine acquiescence

Both Lasserre and Hernández supply significant support for the view that successive Argentine governments had dropped any claim to the Falklands. Lasserre refers to “the negligence of our governments, which have allowed time to pass without remembering that unsettled claim, and by their unpardonable indifference making the integrity of the Republic of Argentina more and more impossible to achieve with each day that passes”; Hernández repeats the same passage, and castigates “the indifference of our governments” and “the feeble way in which they have presented themselves to foreign governments”.

What both of them failed to note is that if governments do not act, then circumstances change; history moves on, people are born, marry and die, and the passage of time eventually creates an entirely new situation. During the long time in which successive Argentine governments said and did nothing whatever to maintain their claim to the Falklands, Britain performed innumerable administrative acts in the islands (« effectivités » in legal terminology, see section 18.25), including dividing up and settling the whole of West Falkland, which had never been inhabited before. Britain exerted effective sovereignty over the Falklands, and Argentina failed to raise the slightest objection.

In international law, when a government exerts authority over a territory undisturbed for a considerable length of time, it demonstrates sovereignty over that territory. Another government that objects to such sovereignty may protest and hence “stop the clock”, i.e. prevent sovereignty from becoming established, at least for a while, but if it does not protest at all, the clock will tick relentlessly on; what might once have been regarded as an old situation deserving redress becomes a new, different situation with its own life and justification. What might once have been redress for an earlier injustice becomes itself an injustice if applied to a new, different situation.

In view of that, the most remarkable thing about Lasserre’s letter and its publication in such  an influential journal is that it produced no result. No Argentine government had raised the question of the Falklands with Britain for almost twenty years, and despite Lasserre’s and Hernández’s impassioned appeals, no government mentioned it for another fifteen years. By then, the clock had ticked on for a very long time. The Argentine claim had been weak from the outset and had been ended in 1850 by the Convention of Peace; the complete silence on the part of Argentine governments throughout the 1850s, 1860s, 1870s and well into the 1880s, coupled with overt statements that there was no dispute with Britain, makes it impossible to believe that any trace of it survived. For discussion and summary see vol. 4, chapter 32.

18.34 George Chaworth Musters in Patagonia, 1869-71

The Falklands were not the only part of South America where settlement was extended in the 1860s and 1870s. The same was true of Patagonia, which had been inhabited since prehistoric times by various tribes of American Indians, but which now began to receive a trickle of mainly Spanish-speaking immigrants from both Argentina and Chile, though there were quite a few others including English and Welsh speakers. The Spanish speakers came into conflict with the indigenous Indians, who increasingly raided Spanish settlements as they saw their ancestral lands being taken over. The Argentine government eventually reacted by conducting the “Campaña del Desierto” [“Campaign of the Desert”] in 1879, in which the Patagonian Indians were ruthlessly exterminated by army units led by General Julio Argentino Roca (section 18.50).

A decade before the genocide began, George Chaworth Musters (1841-1879), a Royal Navy officer on half pay, visited Patagonia while its original inhabitants were still alive. He set off from the Falklands and eventually travelled up the whole length of Patagonia between April 1869 and early 1870, living among the Indians, learning a little Ahonicanka (Aonikenk) or Tsoneca, the language of the Northern Tehuelche, while some Indians spoke some English as well as some Spanish. Musters became intimately acquainted with the Indians, who treated him with great respect and called him the “King of Patagonia”.226 His reminiscences contain some of the last glimpses of peoples who were about to be massacred. He begins:227

In April 1869 chance took me to our remote colony of the Falkland Islands, with the purpose of taking thence a passage to Buenos Ayres to arrange some business matters. During my stay in the settlement, the coast of Patagonia, in the survey of which H.M.S. Nassau was then engaged, formed a frequent topic of conversation… I had formerly… read with delight Mr. Darwin’s work on South America, as well as Fitzroy’s admirable Narrative of the Voyage of the Beagle, and … a favourable opportunity seemed to have arrived for… traversing the country… to which end most material assistance was afforded by Mr. Dean, of Stanley, who kindly provided me with letters of introduction to Captain Luiz Piedra Buena, an intelligent Argentine well known in Stanley, the owner of a schooner, in which he worked the seal fisheries on the coast… Mr. Dean was of opinion that I should be almost certain to meet with Don Luiz in the Straits of Magellan, and that he would willingly exert his influence with the Indians to enable me to carry out my plan of travel… In the first week of April we sailed from Stanley…

Musters did not meet up with HMS Nassau, which was surveying further south, nor with Luis Piedra Buena, who was in Buenos Aires at the time, but everywhere near the coast the Indians were glad to help him since they all knew “Don Luis”. He stayed in the house of a relative, Pablo Piedra Buena, at the frontier town of Carmen de Patagones (usually called “Rio Negro” in English), and later, after the conclusion of the book, met “Don Luis” himself. In his introduction Musters describes the relations between the Indians and the new arrivals:228

During the last thirty years229 the Governments of Chili and of Buenos Ayres have shown themselves inclined to claim the possession of the coast, the former trying to advance from the Straits, and the latter from Patagones; and the natives have acknowledged the influence of either Government as they happened to be in the northern or southern parts respectively. … the intercourse of these Indians [sc. the  Tehuelches] with Argentines and Chilians, and more especially with English officers, sealers, and missionaries successively, all of whom have testified favourably to their character, has tended to make them more open to access, and to give them a knowledge of foreigners; so that… to all those… this brief record is due from a traveller who has experienced the friendly feelings of the natives towards strangers, and especially Englishmen.

If the Chileans had been more successful, or more ruthless, Patagonia might now be Chilean territory; it was Chile’s preoccupation with the Pacific War (1879-84) that left the Falklands as neighbours of Argentina rather than of Chile (section 18.48).

18.35 The wreck of the Maid of Athens;230 Governor Robinson leaves; Governor D’Arcy

Governor William Robinson’s term of office in the Falklands had begun dramatically on the day he arrived in 1866, when Cecilio de Lora had boarded HMS Spiteful to report the distress of the Resolución (section 18.21), and it ended equally dramatically in 1870 with the arrival of a shipwrecked party just as he was leaving the islands.

On 27 March 1870 Robinson’s successor as Governor, Colonel George Abbas Kooli D’Arcy, had arrived at Stanley in HMS Pylades231 and had taken over as Governor on 2 April, after which the ship waited for three more days in Stanley harbour to convey Robinson back to Montevideo. On 5 April a dinner was being held at Government House to bid farewell to Robinson and to welcome D’Arcy to the islands; ex-Governor Robinson had already taken his leave and boarded HMS Pylades, and a waltz was in progress in the Government House ballroom, when news was brought to the dancers that a shipwrecked crew had arrived, including a woman. George Markham Dean left the dance at once and took the woman and her husband to his home, Stanley Cottage (vol. 2, fig. 15.19b), to be fed and warmed up, while the remaining five men were lodged in the town and given suits of clothes as Distressed British Subjects.

The party were from the Maid of Athens, a brigantine of 222 tons built in 1840 and refitted in 1869, which had left London on 5 November 1869 for Valparaíso and Callao with a cargo of camphor and iron boilers. The captain, Richard Gurney Wooldridge, was accompanied by his 29-year-old wife Emily and a crew of about 12. The ship hit severe storms off the River Plate, which washed the mate and a crewman overboard; near Tierra del Fuego on 20 January 1870 the last running sail was blown out in a heavy gale, and to cap it all, the cargo was found to be on fire. They managed to run the ship ashore on Isla de Los Estados (Statenland or Staten Island), where they remained for the next six weeks, having salvaged a good deal of their stores and much useful material. Like so many shipwrecked mariners in those waters, they equipped a boat, though they did not have to build it from scratch; they only needed to patch up the ship’s longboat with canvas, copper, and soup tins, and they added a deck for shelter. They sailed for the Falklands on 28 March 1870; three men refused to go, so only the captain and his wife and the remaining five men made the voyage. They sighted Cape Pembroke lighthouse on 4 April, and managed to get into Stanley harbour late on 5 April – it took them several hours to get up Port William as the winds and crew were weak. They saw two rockets fired, and presumed they were signals to warn the town that a shipwrecked crew was arriving – but the rockets had actually been fired to welcome ex-Governor Robinson on board HMS Pylades! They landed at a jetty, where they found a boat waiting for some of the Pylades’s officers who were still at the Government House ball. The officers left the ball later in the evening, after which the Pylades left for Montevideo with the Robinson family on board.

The survivors from the Maid of Athens were accommodated in Stanley while Captain  Wooldridge left in the schooner Foam on 7 April to rescue his remaining three men from Isla de los Estados. He was successful, and a public auction was held at which the wreck and residual cargo of the ship was sold for £61. After some weeks in Stanley, the Wooldridges and six of their crew left in the Foam for Montevideo,232 to continue by steamer to Falmouth, but two men, John Poppy and Dan Hardy (or Harvey), decided to stay in the Falklands and signed on as crew members of the Mission schooner Allen Gardiner. John Poppy spent the remaining half a century of his life in the Falklands, and still had descendants when he died, but I have been unable to establish whether any are left now; the surname Poppy is no longer found in the islands.233

After leaving the Falklands William Robinson served as Governor in several British territories including Prince Edward Island, Western Australia (three separate terms), the Straits Settlements, and South Australia; he was knighted in 1877, retired in 1895 and died in 1897.234

18.36 The Falklands’ first regular publications, 1870

Over the past century and a half the Falklands have seen several attempts to establish a regular weekly or monthly publication.235 The first of these bore the modest title Stanley Advertisement Sheet, and was just that – a single sheet printed on one side only (fig. 18.36a). It was the forerunner of various journals, mostly short-lived. This one was no exception: it appeared weekly from May to June 1870, then changed its title to the grandiloquent Stanley Government Gazette for the fifth issue (fig. 18.36b), but this proved too much and it did not appear again. That first (and last) issue of the Stanley Government Gazette contained an appeal from the Commercial Agency of the United States for people to pay in any money owed to the estate of William Smyley. Smyley had died on 13 February 1868 (section 18.28); the money was due to his children, and was to be paid into “this Consulate” with interest paid as from 13 February 1869, exactly a year after his death – it was presumably the date on which his will was actually proved.

A notable arrival in Stanley Harbour in August 1870 was the barque Jhelum, built in Liverpool in 1849. She was leaking, and was condemned and sunk as a jetty; she survived as a hulk (fig. 18.36c) until she was largely destroyed in the storm of 18 January 2008.236

18.37 Two deaths and a birth, 1871: Louis Vernet, Gregoria Parry and Ellaline Terriss

The year 1871 marked in more ways than one the end of an era for the Falklands. On 17 January Louis Vernet died at his house in San Isidro near Buenos Aires aged 79; he was buried in the Recoleta cemetery next to his wife María (born 19 November 1800, died 25 March 1858 while Louis was in Europe, sections 17.2, 17.14); their sons Carlos and Emilio and daughter Matilde (“Malvina”) were later buried there too. His struggle to establish a commercial business and a settlement in the Falklands was the greatest of all the many Falklands sagas, though it came to grief when he went too far and seized American ships – ironically, just before he might have begun to be successful (vol. 2, chapters 11, 12).237
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18.36a First issue: the Stanley Advertisement Sheet, “No. 1”, 23 May 1870. (JCNA)
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	18.36b First and last issue: the Stanley Government Gazette, “No. 5”, 28 June 1870. (JCNA)
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18.36c In memoriam: the Jhelum in Stanley harbour, 2005; destroyed in the storm of 18 January 2008. (RGP)

________________________________________________________________________


	
Three months later in April 1871 the Falklands lost their longest-standing inhabitant and also acquired a new citizen who was to become probably the most famous person ever born in the islands. On 11 April 1871 Gregoria Parry (or Perry) died of “apoplexy” (a stroke). She had been one of the black slaves Louis Vernet bought in Río Negro and took to the islands in September 1828; as described in vol. 1, section 11.39, she had been given the name “Gregoria Madrid” when she arrived, to distinguish her from another slave called “Gregoria”.

Gregoria Madrid was one of those who fled from Port Louis to Hog and Turf Islands at the time of the Port Louis murders in 1833 (vol. 2, section 13.56), and was now the last survivor from Louis Vernet’s establishment in the islands. Her death certificate states that she was “a native of Cordova South America” and gives her age as 55238 – if that is correct, she was aged about 16 when Vernet bought her. She married Francis Henry Parry (also spelt Perry) from Bermuda, who had signed Lowcay’s list of inhabitants at Port Louis in 1837 (the “1837 census”, vol. 2, section 14.101 and Appendix B.3); their date of marriage is not recorded, but they were already married at the time of the 1842 census (Appendix B.4). In 1846 Francis Parry was appointed Chief Constable of the new police force in Stanley (section 15.30), and became one of the longest-serving government officials of the 19th century in the islands – he was still working as jailer and courthouse-keeper in 1883 at the age of 73, two years before he died.239

Given the small population of the Falklands and the limited opportunities available to their people, it is not surprising that few native-born “Kelpers” have achieved more than local fame. The most famous Kelper was probably the actress Ellaline Terriss, born Mary Ellaline Lewin in Marmont Row, Stanley, on 13 April 1871 (for Marmont Row see section 18.2, and vol. 2, section 16.38). Her father, William Charles Lewin, had started out as an actor, but then turned his hand to sheep-farming in the Falklands in partnership with Captain Packe.240 Governor D’Arcy attended her christening, but Lewin’s wife Isabel disliked the islands, so they left when Ellaline was only two weeks old and returned to Britain, where William Lewin adopted the stage name Terriss and became one of the most famous London actors of his day. In her first autobiography Ellaline gave a brief but accurate account of the Falklands:241

Of my birth I remember little. This is hardly to be wondered at, but it took place, my mother told me, in the Falkland Islands, where my father, then little more than a boy, had gone to farm sheep. A sailor, I remember, told me of these Islands that one eats so much mutton there that one grows wool. I am not sure I believed him. This lonely little spot is celebrated for three things: a great naval battle, a large quantity of penguins, and as being the birthplace of Ellaline Lewin, which is my real name. Mind you, while I am all for the praise and glory of Admiral Sturdee’s splendid victory,242 the fact that the inhabitants have placed over the tiny wooden door of the little Ship Hotel which heard my first cry, a tablet which reads: “In this house the great actress Ellaline Terriss was born,” makes me extremely doubtful that the Falklands have anything but two things and not three things to be proud of…

Her father was murdered outside the Royal Adelphi Theatre in London on 16 December 1897 by Richard Arthur Prince, an unemployed actor; the murder and Prince’s trial topped the national headlines for weeks.243 In 1893 Ellaline married Seymour Hicks (1871-1949), a fellow actor; their first child, a boy, died aged 2 days, but their daughter Betty, born in 1904, became a well-known actress. Ellaline and Seymour appeared in many light comedies, some written by him, and also in several films; Seymour founded two London theatres, the Aldwych and the Seymour Hicks (later renamed the Globe), and was knighted in 1934.

Ellaline’s second autobiography244 contained quite a different story – it seems she had by then fallen victim to a joker who had told her about the Falklands:245

… my mother… was one of the very first white women ever to go to the Falkland Islands… and the natives went quite wild about her. They insisted on crowning her with tufts of grass and they declared her a queen… It was quite an important entrance I made, for the arrival of a little white girl was a most unusual event.

Perhaps the joker was her mother. At all events it was a pity she never visited the islands again – she would have been quite surprised. Sir Seymour Hicks died in 1949, and Lady Ellaline Hicks died on 16 June 1971 just after her hundredth birthday.246

18.38 Developments on West Falkland: Holmested, Lee, Cobb and Blake247

At Shallow Bay in September 1870 Jacob Lee got drunk; Ernest Holmested was extremely angry and made a scene, whereupon Lee gave in his notice on the spot and left for Port Howard, where the Lee family were to live for generations, initially as farm managers for the Waldrons – Port Howard farm and settlement are now owned and run by brothers Myles and Christopher (“Critta”) Lee, direct descendants of Jacob Lee (section 18.25).248 In November 1870 William Wickham Bertrand arrived at Shallow Bay after his work at Darwin, now married to Kate Felton and with a baby daughter, joined in June 1871 by a second baby. Holmested then went on leave to Britain, returning in January 1872 with a new business partner called Rees, who however eventually proved unable to cope with the strain. Bertrand’s lease of the 171,000 acres at Shallow Bay had been confirmed in 1871, and he agreed to transfer 110,000 acres of it to Holmested and Rees, while he himself set up a new establishment at Roy Cove further west on the north-west peninsula of West Falkland. Holmested and Bertrand agreed to separate, Bertrand remaining at Roy Cove, Holmested (with Rees) at Shallow Bay.
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18.38a Stone house: Ernest Holmested’s new house at Shallow Bay, begun 1873. (FIC 1.0017)

In February 1873 Rees started work on a new stone house at Shallow Bay, which is now one of the two oldest buildings on West Falkland (fig. 18.38a).249 He then left for Britain and returned with a wife, causing a rift between him and Holmested, who soon acquired a new business partner thanks to F. E. Cobb.

Cobb had himself gone to Britain to find a wife, and had married Emily Blake of South Petherton in Somerset. The Blakes were a Unitarian family who were distantly related to the Cromwellian Admiral Robert Blake (but not directly descended; he had no children).250

Emily’s brother Robert Blake (1851-1931) had studied engineering in Manchester and Munich,251 but had left Germany in 1870 on the outbreak of the Franco-Prussian War and returned to South Petherton, where Cobb was staying with the Blakes. The story goes that when out on a drive in the dogcart, Cobb asked Robert Blake if he was interested in going out to the Falklands. He jumped at the chance, and sailed with Fred and Emily Cobb on 9 May 1873.

After working for a few months at the Company farm at Darwin, Robert Blake was invited by Ernest Holmested to join him at Shallow Bay, which he did after spending Christmas 1873 with the Bartletts on Keppel Island. Rees and his wife were happy to sell their share in the partnership at Shallow Bay to Robert Blake, who on 31 January 1874 replaced Rees as Holmested’s partner. Blake proved the ideal partner, with an amazing capacity for hard work, and helped Holmested to move the settlement to a new site at New House Cove.

18.39 International recognition, III: a United States Consulate opened in Stanley, 1875

During the 1860s there had been a steady slow increase in the acceptance of British sovereignty in the Falklands by other countries, as shown by the appointment of consuls, which had begun in 1853 with the appointment of John Pownall Dale as consul for Hamburg (section 17.6). In 1860 James Lane had been provisionally recognised as consul for Hamburg,252 and in 1863 William Smyley had at last achieved a measure of official recognition, though still only as commercial agent: the Blue Book for 1863 records him as “Recognised by Her Majesty’s Government 19th February 1863.”253 On 2 October 1868 F. E. Cobb had been provisionally appointed consul for Belgium,254 and in 1869 there were several changes: after Smyley’s death Joseph Powell was appointed commercial agent for the United States and was “Recognised in the Colony 8th April 1869”, and F. E. Cobb finally received his exequaturs as consul for Belgium on 18 March 1869, for Italy on 14 June 1869 and for the North German Confederation on 19 October 1869.255 By the end of the 1860s the presence of several consular representatives in Stanley betokened at least a certain degree of international acceptance of British sovereignty in the Falklands – while the opening of a consulate does not itself constitute diplomatic recognition, it presupposes it (vol. 4, section 32.21).

However, for a while Britain was still unwilling to recognise a full US consul in the Falklands, perhaps because of the ill feeling resulting from earlier encounters between nationals of the two countries such as the Germantown affair in 1854 (vol. 2, sections 16.33, 16.35). US commercial agent Joseph Powell was thus disappointed in any hopes he may have had of becoming the new US consul, and was in any case replaced as commercial agent by George Gerard, who arrived in Stanley on 24 March 1874 and on 31 March sent a long despatch to the State Department in Washington from the “U. S. Commercial Agency, Port Stanley”, describing the people and activities in the Falklands. He mentioned that 9 US ships had touched at Stanley during 1873, chiefly for repairs and supplies, and gave a long account of the sheep-farming industry. The population was, he said, about 800 on the two main islands, 492 “white males” and “females 301”; there were two “Colored” men but no “Colored” women.256

Till the 1870s the United States did not recognise the territorial authority of any country in the Falklands, neither of Britain, nor Argentina, nor any other country (vol. 2, section 16.35), but that policy changed soon after George Gerard was appointed as US commercial agent: the US implicitly recognised British sovereignty by promoting Gerard on 17 June 1874 to the rank of consul and upgrading its commercial agency in Stanley to a consulate.
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18.39a Same pay as Athens: US consulates, 1873-74, including the one in the Falklands.257

______________________________________

The new US consulate in Stanley was duly listed under “Great Britain” in the Revised Statutes of the United States…1873-’74. In the US Consular Regulations it was initially ranked in Schedule C, under which consuls received a fixed salary but were also allowed to transact business (fig. 18.39a). Britain likewise gave up its earlier reluctance and on 2 August 1875 the British government issued an exequatur recognising George Gerard as the first official US consul in the Falkland Islands. Unlike Messrs Dean and Cobb, who were British citizens and served as honorary, i.e. unsalaried, consuls of the countries they represented, Gerard was an American career diplomat representing his own country – then as now, the United States employed no honorary consuls and was represented only by US citizens.258 On 3 August 1875 Gerard wrote from the “Consulate of the United States of America, Port Stanley” to John Cadwalader, the US Assistant Secretary of State:259

Sir, I have the honor to inform the Department that I have received yesterday, a despatch from the U.S. Legation in London, inclosing my Commission as Consul of the United States at Port Stanley accompanied with Her British Majesty’s Exequatur and that I have acknowledged their receipt, according to the request of the Second Secretary of the Legation in London.

The issuing of the exequatur by Britain formalised the establishment of consular relations in the Falklands between the two countries and made that recognition explicit.

For the rest of the 19th century and into the 20th, there was a United States consulate in Stanley – the US government recognised British sovereignty in the islands. That recognition was given at a time when US diplomacy still followed a “legitimist” policy; not till the 1880s did US policy first begin to move to a more “defacto-ist” position in according diplomatic recognition, and it did not finally adopt that position until the end of the 1890s.260 In short, the US government regarded Britain’s sovereignty in the Falklands as legitimate (see also sections 18.41, 18.52).

18.40 The end of the warrah

The warrah (also called the Falklands fox, Falklands wolf, or Falklands wolf-fox), Dusicyon australis, formerly called Dusicyon antarcticus (vol. 1, section 1.5 and Plate 13),261 survived for just over a century from the arrival of the first resident human beings in 1764 (section 4.2). He was completely harmless to human beings, inquisitive and absurdly tame, but he looked like a fox; foxes were vermin by definition, so he was shot whenever seen and was mercilessly hunted to extinction with no questions asked.

When the last one died is not known for certain; the question was asked in The Falkland Islands Magazine (FIM) in July 1894, apparently by the editor, Dean Brandon:

Wanted to know if anyone on the Islands has a skin of the native fox and if so if they would sell it and the price? Also if any one can inform the Editor when and where the last wild fox was killed on the East Falklands and the same with regard to the fox on the West Falklands. Also if any person has got or could get the skull of one of them.262

In answer to the query, three letters appeared in the FIM in October 1894. The first writer, E. J. Smith, said “the last one to my knowledge, I think it was in the year 1873 or ’74, was killed by Mr. Edward Packe in Fox Bay”; the second, Thomas H. Butler, said “the last fox killed in the West Falklands to my knowledge, was killed in Fox Bay, west side, in the early part of the year 1874”; and the third, who called himself merely “A Witness”, said “The last fox killed out here was shot outside the old cook-house door at West Fox Bay, which used to be the Station dwelling-house, in February 1873”.263 Since Fox Bay is on West Falkland, the fate of the last one on East Falkland was left obscure; it presumably died earlier.

The very last one is also said to have been shot at Shallow Bay on West Falkland in 1876;264 one or more warrahs may perhaps have lived on a little longer, but the death of the last one cannot have been much later than about 1880. That ended a species that had lived in the islands for millennia. There remain only six complete mounted (stuffed) warrah specimens in the world: the best known is the one in the Institut Royal d’Histoire Naturelle in Brussels, Belgium; it was photographed in the Falklands in 1989 (vol. 1, Plate 13); there is one in Naturhistoriska Riksmuseet, Stockholm, Sweden, and three in the Museum Naturalis (Nationaal Natuurhistorisch Museum) in Leiden, Netherlands,265 while several other museums hold partial specimens such as skulls or skins. The Natural History Museum in London has skins and several partial specimens.266

As described in section 1.5, recent research suggests that the warrah had lived in the Falklands for thousands of years and was thus a genuinely wild animal. By contrast, the “wild” cattle and pigs that still survived in some places were feral – they had become wild but were descended from domestic animals released by French, British, Spanish and American seamen or colonists on many occasions from the 1760s to the 1830s. Their days, too, were numbered.

18.41 Governor Callaghan, 1876-80;267 contacts with Chile; the Chilean and US consulates
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18.41a Jeremiah Thomas Fitzgerald Callaghan, Governor of the Falkland Islands, 1876-80. (JCNA)

Governor D’Arcy was replaced in May 1876 by Jeremiah Thomas Fitzgerald Callaghan (1827-81; fig. 18.41a), an Irishman, who was highly competent in financial matters. He found that “On my arrival here in 1876, the Colonial debt amounted to 4,500l.”268 – a considerable sum for such a small community, whose finances could only be kept going by steady injections of cash from London. He set out to remedy the situation, and in his address to Executive Council on 31 October 1877 he stated that “the financial position of the Colony… renders all possible retrenchment necessary.” He proposed to replace the Royal Marines detachment of a lieutenant, a naval surgeon, a sergeant and 14 privates, by a small police force of a sergeant and four privates.269 The Marines detachment, he said, cost about £1,036 a year from local funds plus about the same from London. His suggestion was adopted, the Council requesting half a dozen revolvers “for the use of the police force in case of emergency or in escorting refractory sailors to their ships,” and the Marines duly left the islands on 2 January 1878. They were to return some ninety years later (sections 24.36, 25.12, 26.27, 26.46).

The departure of the Marines reduced expenses by £1,940 a year, and a further improvement in the islands’ finances resulted from the doubling of import taxes on wine and spirits and the introduction of a tax on tobacco (for smoking; tobacco for sheep-dipping remained untaxed), so that Callaghan was able to state in the same paragraph of his report on the Blue Book for 1878 that “I am happy to say that at the present moment the Colony may be regarded as out of debt… The aid required from Parliament next year will not exceed 1,000l., and there is every prospect that in 1881 the Colony will commence to be self-supporting.”270 By that time he himself had left; in the early 1880s the islands were indeed free of public debt, though the mail service was still subsidised by Britain until 1885.

The islands had been a loss-making concern for Britain from 1834 onwards, but by the mid-1880s, after half a century of British rule, they began to pay their way. That was a very significant development (section 19.6, and vol. 4, section 32.19).

Another significant development during Callaghan’s tenure was the beginning of contacts between the Falklands and Chile (i.e. the Chilean authorities, not the indigenous inhabitants of the Straits area, with whom there had been contacts for over a century since Bougainville’s day). By the early 1870s Punta Arenas on the Magellan Strait had developed into a small port, around which was the embryo province of Magellanes. In 1874 Brigadier Diego Duble Almeida (1840-1921) was appointed governor of Magellanes, and proved an energetic administrator especially keen to promote European immigration. He found out about sheep-farming in the Falklands, which had greatly expanded since the settlement of West Falkland in the 1860s under Governor Robinson (section 18.25), and in December 1876 he went to Stanley in the Chilean corvette Chacabuco to establish contacts with the Falklands government. He spent ten days in Stanley, finding a ready ear in Governor Callaghan, who reported to London that he was hopeful that Punta Arenas (or “Sandy Point” as he called it, a name still sometimes used in the Falklands) would become an important market for Falklands sheep, cattle and other products. Duble Almeida bought 300 sheep in Stanley, took them back to Punta Arenas and sold them to the British immigrant Henry Reynard, who used them for breeding on Isabel Island in the Magellan Strait. This led to the increasing introduction of sheep into the Magellanes area from 1877. It was probably during Duble Almeida’s visit to Stanley that the decision was taken to open a Chilean consulate, which duly took place in early 1877.271 The first Chilean consul was F. E. Cobb; he was officially appointed by Chile on 23 March 1877272 and his British exequatur, confirming his appointment, was issued on 27 June 1877. In opening a consulate Chile made it clear that it recognised the islands as British, and it continued to do so for a long time, until at least 1959 (18.52 and vol. 4, section 32.21).

The atmosphere between Britons and Americans in the Falklands had improved since the days of William Smyley, and US Consul George Gerard enjoyed cordial relations with the British authorities. On 8 March 1876 he displayed the flag of the United States at half mast above the door of the US Consulate as a sign of mourning for the death of US Vice-President Henry Wilson, and Governor Callaghan “called officially at the Consulate to express his regrets” at the sad news.273 However, Gerard found that the climate of the Falklands did not suit him. On 26 March 1877 he had himself examined by the ship’s surgeon of HMS Volage,274 which was visiting Stanley, who wrote a brief medical certificate for Gerard’s superiors stating that “I consider this Climate unsuited to his state of health, and that it is absolutely necessary he should live in a warmer or milder climate.”275 Gerard also obtained a letter from Governor Callaghan, who wrote that “From the high opinion I entertain of Mr. Gerards energy and ability – which was shared by my predecessor Governor D’Arcy – I make no doubt, that if transferred to a warmer climate more suitable to his constitution he would be able to render still more valuable services in the discharge of his consular duties, and I… hope he may be spared to do so, for many years to come.”276 However, Gerard had to wait three years for the State Department to comply with his wishes; in the meantime he continued to send regular despatches to Washington reporting on the Falklands. On 4 November 1877 he wrote “The importance of these islands, if not in direct  commerce with the world, is at least to vessels of all nations on their way to and from Cape Horn or to whalers and sealers. They are a ‘Havre-de-Grace’ for vessels in distress, for the shipwrecked and sick mariner. Here disabled vessels may get repaired and provisioned. Here the crew may find relief, redress and protection, for every nation has its own consul to watch over the interests of the seamen in these distant and inhospitable regions.”277

Though Gerard was exaggerating in saying that “every nation” had its own consulate in the Falklands, there were in 1877 seven countries represented by consuls in Stanley: Denmark, Belgium, Italy, Germany, the United States, Sweden/Norway, and Chile (section 18.52).278 All those countries accepted that the Falklands were British, and Argentina had done nothing for over a quarter of a century to indicate any kind of disagreement with that position.

18.42 The Falklands on maps of Argentina in the late 1870s

In 1855 the French doctor, explorer and surveyor Jean Antoine Victor Martin de Moussy (1810-69) was commissioned by President Justo José de Urquiza to survey the Argentine Confederation (which did not include the Falklands or the province of Buenos Aires). He made extensive journeys into the interior (though not to Patagonia, which had not yet been incorporated into the country), and back in France published a description of the country in three volumes, plus an atlas volume published in 1869 after his death.279 Plate XI of his atlas (not reproduced here) shows the southern tip of the continent including Tierra del Fuego and the Falklands, uncoloured, without any international borders, and labelled almost entirely in French: Terre de Feu, Détroit de Magellan, Ile des Etats (the last being Staten Island / Isla de los Estados), etc. The French nomenclature extends to the Falklands: the islands as a whole are labelled Archipel des Iles Malouines ou Falkland, but within the islands the English names are retained, with the geographical terms translated into French, for example:





	Falkland Sound: Détroit de Falkland


	King George Bay: Baie du Roi Georges





	West Falkland Falkland Occid[ent]ale


	East Falkland: Falkland Or[ienta]le





	Byron Sound: Baie Byron


	Beaver Island: I. Beahaver [sic]





	Berkeley Sound: Baie Française


	Choiseul Sound: Baie Choiseuil [sic]280








Apart from Baie Française, the map followed British cartography, not French; on early French maps Baie Choiseul was not the present Choiseul Sound281 but today’s Port William (see vol. 1, section 4.2 and fig. 5.7b). The map is purely geographical; since it marks no international borders, it does not attribute the Falklands to any specific country. This map by Martin de Moussy was the basis for several maps produced in Argentina in the 1870s and early 1880s which illuminate the status of the Falkland Islands in those years (see Table 18.42a below).

The first two of those maps were published as part of the Argentine contribution to the celebrations marking the centenary of the independence of the United States. The centrepiece of the celebrations was the Centennial Exhibition in Philadelphia, which opened on 5 May 1876 and closed on 10 November. For the exhibition a 497-page book describing the geography, natural history and politics of Argentina was produced, written largely by a group of German scientists and edited by Richard Napp, the German-born head of the Argentine “Oficina General de Estadística Comercial”. The original German version282 was translated into English, Spanish and French, and a total of 15,000 copies were published and distributed at the exhibition as well as to Argentine consulates all over the world.283 It describes the whole of Argentina as it then was (14 provinces, plus Patagonia and some other territories such as the Chaco and Misiones), and does not avoid territorial controversies – it goes into considerable detail on border disputes with Bolivia284 and describes in aggrieved tones the recently-raised Chilean claims to much of Patagonia and Tierra del Fuego, even quoting part of the treaty by which Spain recognised the independence of Chile on 25 April 1844 (ratified on 1 July 1845), which according to Napp excluded any Chilean claim to Tierra del Fuego.285 The Falklands, however are not mentioned in the “Historical Overview” in chapter 2,286 nor in the description of the course of the Argentine coast, nor in the table of the latitudes and longitudes of the extreme easterly points of Argentina at different latitudes,287 in which they would have provided another “most easterly point” on latitude 51° South but are missing from the list.

The Falklands are only mentioned in a single seriously inaccurate paragraph towards the end of the book,288 which very briefly recounts the events of 1833 in “Puerto Ruiz” ([sic], i.e. Port Louis), and claims that Britain and the United States recognised Argentina’s rights to the islands, Britain by recognising the independence of Argentina, Washington by diplomatic negotiations after the conflict between the “Argentine authority” and “North American seal-killers”. In fact Britain’s recognition of Argentina’s independence (by the Treaty of Amity in 1825, see vol. 1, section 11.26) in no way implied recognition of Argentina’s possession of the Falklands, where there was no Argentine presence at the time, and the only “diplomatic negotiations” with Washington had explicitly denied Argentina’s rights to the Falklands (vol. 2, section 12.19). The same paragraph says twice that England was occupying the islands “illegally”; it mentions that Argentina had protested in London at the time, and adds: “Although that step has had no practical consequences, Argentina’s good rights were maintained by it”.289 That was true only as long as protests continued; Argentina’s rights (such as they were) were maintained by annual protests for 17 years from 1833 to 1849 inclusive (vol. 2, chapters 13, 14 and Appendix A.36). But those protests ceased in 1850 after the ratification of the Convention of Peace, and by 1876 there had been none for 26 years. Napp does not draw attention to the fact that Argentina had not protested for over a quarter of a century, nor that Britain and Argentina had ended all their disputes by signing and ratifying the Convention of Peace.

It is well established in international law that maps published by a claimant to a territory may support or undermine that claim (see section 18.58, and vol. 4, sections 32.15, 32.20). As regards their representation of the Falkland Islands, all maps of Argentina published between 1839 and 1886, and some published later, can be divided into four types, as in Table 18.42a. Maps that unambiguously mark the Falklands as Argentine territory would be type (E), but from 1839 to 1886 there do not seem to be any – the last map to do so was Woodbine Parish’s map (dated 1839) in the 1838 edition of his book on Buenos Aires (vol. 2, fig. 16.30a), which had outlined them in the same colour as the Province of Buenos Aires – not unreasonable at that date, since the status of the islands was still unclear.

The evidence from maps thus suggests that in those years Argentina was not actively maintaining a claim to the Falklands. One map produced in those years (the 1882 Latzina map, published after 32 years of complete silence from Argentina on the Falklands following the Convention of Peace) was of special significance in the context of British arbitration in Argentine territorial affairs, recounted in section 18.58.

Table 18.42a. Maps that do not mark the Falklands as Argentine territory.

(A) Maps whose southern edge cuts across northern or central Patagonia, thus excluding the Falklands completely, such as Sir Woodbine Parish’s main map of 1852 (vol. 2, fig. 16.30b), the map of 1877 (fig. 18.42c), or the maps in Rómulo Félix Menendez, Las Conquistas Territoriales Argentinas, Buenos Aires 1982, pp. 35, 55, 100, 147, 234, 266 and 274 (see vol. 4, 28.7, 32.1);

(B) Maps which include the South Atlantic but on which the Falklands are silently omitted (i.e. represented as sea and/or covered by some part of the legend such as titles, colour codes, etc.), for example the insert on Parish’s 1852 map (vol. 2, fig. 16.30b), the “phytogeographical map” of 1876 (fig. 18.42b), the insert on the 1882 Latzina map (fig. 18.58c), and the large map in Latzina 1890 (fig. 20.3b);

(C) Maps which mark the Falklands in a “non-Argentina” colour, i.e. either (i) exactly the same colour as areas outside Argentina, such as the main 1882 Latzina map in figs. 18.58b and e, and the rainfall map in Latzina 1890, fig. 20.3a, or (ii) in a colour distinct from Argentina but not the same as any other area, as in the maps in Menendez 1982, pp. 294 and 316, both showing the Falklands diagonally cross-hatched with thin borders, unlike Argentina (blank with thick borders); the map on Menendez’s p. 294 is also reproduced in Andrés Cisneros and Carlos Escudé, Historia General de las Relaciones Exteriores de la República Argentina, Buenos Aires 1998, Part I vol. I, p. 88;

(D) Maps which are purely geographical, not political, which mark the Falklands but make no territorial attribution, such as those by Victor Martin de Moussy (above) and maps derived from them such as that made in Buenos Aires in 1875 by A. de Seelstrang and A. Tourmente for the 1876 Philadelphia Exhibition.

_____________________________________________________________

Of the five maps at the end of Richard Napp’s „Argentinische Republik“ (1876), the first, second and fourth are of “type A” in Table 18.42a: they show only the northern part of the country. But two of them do include the latitude of the Falklands. The third map, illustrated in fig. 18.42b (overleaf), is of “type B”; it silently omits the Falklands – most of their area is covered with the colour-key, and empty sea is shown where the westernmost islands should be.

The fifth map (not illustrated here), is of “type D”: a large folding map based on Martin de Moussy; it marks the Falklands but is purely geographical and does not specifically indicate them as being Argentinian. The islands as a whole are named in Spanish Islas Malvinas, which is unremarkable, but the local names are not the old Spanish names (Isla Soledad for East Falkland, Gran Malvina for West Falkland, etc.), but Martin de Moussy’s names (including his misspellings) translated into Spanish, for example:





	Falkland Sound: Estrecho de Falkland

	King George Bay: Bahía del Rey Jorge





	West Falkland: Falkland Occid[ent]al

	East Falkland:Falkland Oriental






	Byron Sound: Bahía Byron

	Beaver Island: I. Beahaver [sic]






	Berkeley Sound: Bahía Francesca

	Choiseul Sound: Bahía Choiseuil [sic]









Compared with the detailed and indignant treatment of Chilean pretensions in Tierra del Fuego and Patagonia, the book’s treatment of the Falklands is noticeably muted. A reader consulting the first 450 pages, or the maps, would not assume that the islands were part of Argentine territory.

A year later in 1877, the first complete atlas of Argentina specifically intended for use in Argentine schools was commissioned from the Paris publishers Garnier Frères. It contains individual maps of the 14 provinces of which Argentina then consisted, plus at the end a map of Uruguay, which was long considered a “lost province” of Argentina. It also contains a general map of the whole of Argentina as it then was, of type A, omitting the latitude of the Falklands (fig. 18.42c). The Falklands are not marked on any of the maps; they were evidently not considered a part of Argentina at all, not even a lost part.

There are of course many British maps both earlier and later which mark the Falklands as British, which is unremarkable, but there seems to be not a single map made in Argentina or elsewhere in the 47 years between 1839 and 1886 which unambiguously marks the islands as Argentinian.
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18.42b No Falklands in 1876 “Phytogeographical map of the Argentine Republic”, from Richard Napp [ed.], Die Argentinische Republik. Im Auftrag des Argentin. Central Comité’s für die Philadelphia-Ausstellung und mit dem Beistand mehrerer Mitarbeiter bearbeitet von Richard Napp, Buenos Aires 1876. (Type B)
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18.42c No Falklands in 1877 General map of Argentina, from Atlas Geográfico de la República Argentina Comprendiendo al Mapa General y los de cada Provincia, grabado por Dufour é impreso en colores: Obra dedicada á las Escuelas y Bibliotecas populares de la República, Paris 1877. (Type A)


	
The few written Argentine references in the 1860s and 1870s that mention the Falklands as having been formerly Argentine territory and complaining about the British “occupation” are of course irrelevant in international law; they are all unofficial comments by private people. Only a government can be the guardian of a country’s territory, and only a government can make a protest that is valid in international law. But successive Argentine governments failed to do so.


	



	
18.43 International recognition: The Universal Postal Union and a new Falklands industry

The second-oldest international organisation in the world after the International Telecommunications Union is the Union Postale Universelle or Universal Postal Union. It was founded (as the Union Postale Internationale) by the Treaty of Berne, signed in the Swiss capital by representatives of 22 countries including Britain on 9 October 1874, a date since celebrated worldwide as World Post Day. Its headquarters is still in Berne, though its name was changed in 1878 to Union Postale Universelle (no doubt so that the same initials work in English and French). Its members now include the 193 members of the United Nations, plus the dependent territories of a number of them including Britain, France, the Netherlands, New Zealand and the United States.

Britain formally joined the IPU (before its change of name) on 1 July 1875, and on 1 April 1877 the dependent territories of the British Empire, including the Falklands, were also registered as members. Negotiations were already under way between the Colonial Office and the Falkland Islands Company to print postage stamps, and the first ones, valued at 1d [a penny] and 6d [sixpence], were issued on or about 19 June 1878. That introduced a significant new “industry” to the islands, and the issuing of postage stamps has since then not only been a significant source of revenue, but has spawned considerable international philatelic interest.290 In 1879 the postal rates between member countries of the UPU were lowered, and a new 4d [fourpenny] Falklands stamp was introduced, which was first issued in September 1879.

On 1 April 1878, exactly a year after the Falklands were included in the UPU, Argentina joined the organisation, and for the rest of the 19th century and well into the 20th, accepted the inclusion of the Falklands in the organisation without protest or comment. The acceptance of the Falklands by the other members of the UPU provides further evidence of general international recognition of the islands as British territory, while conversely the absence of Argentine protests is yet another sign that Argentina consented to British possession of the islands.291

18.44 A new house for the Manager of the Falkland Islands Company: Stanley House, 1878



[image: image]




18.44a The Colonial Manager’s Old House, 4 January 1876, with a large glass porch on the north side. (FIC 1.0022)

For a quarter of a century the Colonial Managers of the Falklands Islands Company lived in a rambling building dating from the 1850s, on Ross Road fronting Stanley harbour (fig. 18.44a), but then, at the instigation of F. E. Cobb, the FIC commissioned an imposing new house for the Company’s resident Colonial Manager.

It was designed by Alfred Robert Pite, of the London firm of architects Habershon and Pite, and took the form of a large four-square building of ochre-coloured “London stock” bricks with red brick quoins, which was built during 1878 (fig. 18.44b).
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18.44b Stanley House: the new house under construction, first week of October 1878. (FIC 1.y)

It was named Stanley House, and was an impressive addition to the town – it dominated the view of the central part of Stanley and made Government House look positively humble by comparison. F. E. Cobb is shown at home in the living-room in fig. 18.54c.

For a century the house stood open to view on all sides in the middle of its large garden (with tennis court of course), but from the late 1970s it progressively disappeared behind a screen of tall macrocarpa trees, which were only felled in 2011.292

It eventually became a boarding hostel for schoolchildren from the Camp, some of whom were evacuated at the beginning of the Falklands War in 1982 (vol. 4, sections 27.4, 27.8, 27.12, 27.14, 27.17). That was the third evacuation of children from Stanley in the 20th century after those of 1914 (section 21.9) and 1942 (section 23.20).

18.45 The first Stanley peat slip, November 1878

Back in 1849 J. B. Whitington had criticised Richard Moody’s choice of a “miserable bog-hole” for the site of Stanley. His criticism seemed vindicated some 30 years later on the night of 29-30 November 1878, when the first of two serious peat slips took place in the town. Governor Callaghan was out of the islands at the time, having travelled to Britain after his mother’s death; it seems to have been the first time a Governor was absent during his term of office. He was away from 15 May to 20 December 1878,293 during which time the Surveyor-General, Arthur Bailey,294 was “Administering the Government”, as the phrase went. With the improvement in communications brought by steamships, it later became quite usual for Governors to take periods of leave, during which the reins of government were left in the hands of an official, usually the Colonial Secretary but sometimes a Justice of the Peace, and in recent years the Chief Executive. The custom recalls the practice in Britain, when a Council of Regency performs the Sovereign’s functions when he or she is absent or incapacitated.
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18.45a The first Stanley peat slip, 1878: “Peat slip at Stanley at night of 29 Nov 78. View taken from grounded Hulk ‘W. Shand’ near Town Jetty looking up the Hill showing the dark line of Peat from left to right.” (FIC 1.0019) Much of the peat slipped down Philomel Street.
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18.45b The first Stanley peat slip, 1878: “Halfway up the hill looking down on Town Jetty” – a view down Philomel Street, buried under the peat. (FIC 1.0020)  One of the two derelict hulks side by side is the William Shand, from which fig. 18.45a was taken. She was a 432-ton British barque built at Greenock in 1839; she put into Stanley on 1 February 1859 bound from Liverpool to Valparaíso under Captain Waller, with a crew of 19 and a cargo of coal, and remained until 17 February undergoing repairs. She was then severely damaged trying to round Cape Horn, and put back into Stanley on 16 April 1859, where she was condemned (John Smith, Condemned at Stanley, Chippenham 1985, p. 19). She served for many years (and part of her still serves) as a jetty foundation.
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18.45c The first Stanley peat slip, 1878: “Peat Slip – taken from the remaining Bank looking through the gap. Govr. Callaghan standing on the left.” (FIC 1.0021) The more portly of the two figures on the left looks as if it might be Governor Callaghan, but he did not return to the islands till 20 December 1878, three weeks after the slip. The apparent lack of clearing up and the crowd at the top of the bank suggest that the photo was actually taken on 30 November 1878, the morning after the slip, and Callaghan is therefore not present; perhaps the portly man is Arthur Bailey.


______________________________________

	
Governor Callaghan was on his way back to the islands when the peat slip occurred, on the night of 29-30 November 1878, some three weeks before he arrived. Hundreds of tons of peat slid down Philomel Street and the ground either side of it, partly blocking the street itself right down to the public jetty (figs. 18.45a, b and c).295 Arthur Bailey submitted an official report on the incident to the Governor, who inserted it in his Report on the Blue Book for 1878:296

The following report, which I have received from Mr. Bailey, the late Surveyor-General, refers to a considerable slip which took place in the peat bog on the hill at the back of the Settlement in November last, and which was fortunately not attended with any serious consequences :—

“I regret to have to report to you the circumstances attending an accident which happened early on the morning of the 30th November last.

“Just after midnight on Friday, the 29th November, one of the inhabitants was awakened by the continued barking of his dog, and thinking that a cow had strayed into his garden, he went outside, when to his alarm he found that his house was surrounded by a black moving mass of peat several feet in height, and travelling down the hill, which is about 150 feet in height, at the rate of about four to five miles an hour. It was not until daylight that the extent of the disaster was manifested.

“The sufferers by the calamity were quite shut off from communication with the rest of the Settlement until they had cut a way for themselves through the heap of liquid peat which everywhere surrounded their dwellings. Fortunately no lives were lost.

“Immediately when the report reached me, I proceeded to the scene of the disaster, and found the town in a worse state than it had been represented, all communication between the east and west end of Stanley being cut off except by boats. At this time there was no perceptible movement in the mass of peat which covered the ground in confused heaps, except in Philomel Street and in the drain on the east side, where I perceived the liquid peat moving down at a very slow rate. To get rid of this as quickly as possible, I found it advisable to turn all the water that could be dammed up, and sluice the peat whilst in a liquid state, and by this means I eventually cleared Philomel Street.

“On following up the course which the slip had taken, the hill presented a curious appearance. From the peat bank down to the brow of the hill, a distance of about 250 yards, the surface peat lay in confused heaps direct from the opening in the bog. The moving power (whether water or liquid peat it is impossible to say) travelled over the ground faster than the heavier bodies, which were left standing three to four feet above the level of the ground.

“Proceeding to the top of the bog, I found a depression extending over an area of from 9 to 10 acres, the edges of which were cracking and filling up with water and threatening another accident. I at once saw the necessity of calling upon the inhabitants to assist me in cutting a trench at the back of the hill so as to drain off this accumulation of water, which seemed likely to float the loose peat left in the depression down into the Settlement. I am glad to say that this call was heartily responded to by every man in the Settlement, the gentlemen finding substitutes to take their place. All worked for eight days in the cold and rain, but, nevertheless, their efforts were unsuccessful in carrying the trench through the bank into the bottom of the slip, owing to the soft peat welling up from the bottom and filling the trench again. Seeing that their exertions were of little avail in the present state of the bog, I did not press the settlers to continue the work that was so disheartening in its results, and as I now felt satisfied from the great quantity of water that had been drained off, and the cuttings being at a level that would prevent any further accumulation of water in the slip, and as there was no immediate danger of another accident taking place, the work was stopped.”

Thanks to the energetic work by the inhabitants, including the substitutes for the gentlemen (who could not be expected to get their hands dirty however great the danger), the bog at the east end of the town was drained and made safe. The work was not, however, extended to the centre of the town, where a much worse disaster was to occur eight years later (section 19.8).

18.46 First Argentine school geography book, 1879: no Malvinas

The development of the teaching of Argentine geography in Argentina has been studied by Carlos Escudé, who analyses 77 Argentine school geography books at primary and secondary level printed between 1879 and 1986,297 tabulating their contents according to whether they mention certain topics: Patagonia as part of the Viceroyalty of the River Plate; Argentine sovereignty over the Falklands; the Beagle Channel dispute; Argentine sovereignty over the South Orkneys, South Georgia and the South Sandwich Islands, and Argentine sovereignty over a sector of the Antarctic, the first and last of which are irrelevant here.

The first Argentine school geography book, published in 1879,298 made no mention at all of Argentine sovereignty over the Falklands – it was almost thirty years since the Convention of Peace, during which time Argentina had never raised the question of the Falklands with Britain. A book printed in 1881 did mention the claim, but did not include it in the table of chronology. After the “Affair of the Map” in 1884-8 (for which see chapter 19), most books did include a mention of Argentine sovereignty, but after twenty years or so (during which Argentina did not actively maintain any claim) three books published in 1899, 1902 and about 1918299 mentioned no claim to the Falklands (though others did so), and as late as 1938 two books mentioned no claim,300 but since then all have mentioned it.

Escudé comments that before 1940, six out of 31 books failed to mention an Argentine claim to the Falklands, after which 44 books without exception all mention it. Some books that do mention the Falklands claim contain odd errors – Escudé quotes a book of 1905 that states that the capital of the islands is Port William and that Argentina was dispossessed of them in 1839, suggesting a lack of preoccupation with the topic. He analyses the way in which territorial questions are dealt with, grading the treatment as “very gentle”, “gentle”, “moderate”, “strong”,  and “very strong”; before 1945 far more books treated the question in a “gentle” way than after 1945, and there has been an “intensification of Malvinist indoctrination” from the 1940s onwards.301 All in all, Escudé’s study of teaching materials for the geography of Argentina supports the view that in the 1870s Argentina maintained no claim to the Falklands at all, and only half-heartedly maintained one in the half-century between the 1880s and 1930s. Since the 1940s the Argentine claim has been maintained consistently – but that is a recent development without a long history.

The very first Argentine school geography book to mention any claim to South Georgia was published in 1946-8, during what Escudé calls “La crucial década de 1940” [“The crucial decade of the 1940s”]. Since 1948 all Argentine school geography books have mentioned the claim to South Georgia, the South Orkneys and the South Shetlands (sections 24.5, 24.12).

18.47 End of the Land Order system, 1879302

In the 19th century many countries including the United States, Canada and Argentina (section 18.58) encouraged immigration from Europe, and in Britain Her Majesty’s Colonial Land and Emigration Commission was established in 1840 to promote immigration into all British possessions by the “Land Order System”. Under this system, for every £100 invested in land in the colonies, a purchaser could nominate five labourers, whose travelling expenses from Britain would be paid by the Crown at a fixed rate. The Commission was renamed the Emigration Commission in 1855, and was abolished in 1878.

In the Falklands a significant change in the exploitation of the land was taking place, which required a new pattern of immigration, as Wayne Bernhardson says:303

In just a few decades, docile flocks of sheep replaced the cattle herds of the Falklands. As sheep demanded a larger human population to tend them, the Islands’ population soon acquired many of its present characteristics. Prior to this time, it had consisted of a camp sector of South American gauchos under British overseers, and an “urban” sector of British laborers and maritime immigrants of European origin. Outside of expatriate, transient British officials, no local “elite” really existed. Merchant J.M. Dean and cattleman R.C. Packe, a retired military officer, were the only permanent residents of definably higher social standing. The only extensive landholdings belonged to the Falkland Islands Company, whose first local managers lasted only a few years and established no permanent local links; the traditional standard of landholding to identify a local elite was absent.

The rural Hispanic population, also transient, thrived on cattle work rather than on the relatively placid occupation of sheep herding; Stanley residents were, in large part, military pensioners or former mariners whose interest in rural labor was minimal. When sheep became ascendant, both new and established landholders looked to Britain for labor. By world standards, immigration was never more than a trickle, but it transformed local society.

For purchasers of land in the Falklands the rate was 8 shillings per acre, so the purchase of one of the units of 160 acres that Moody had standardised (vol. 2, section 15.31) brought a subsidy of £64 for bringing out labourers to work it. This system was important in settling Australia and New Zealand, but in the Falklands it did not start till around 1858, and the Falkland Islands Company (FIC) was almost the only beneficiary – between 1859 and 1874 it obtained 42 separate Land Orders at a total cost of £8,900 to the Crown. It is unclear exactly how many people were brought into the islands under this system, since only total numbers of immigrants are recorded, not those specifically brought thanks to subsidies.

Bernhardson says most of the new arrivals were “shepherds in their twenties and thirties, Scots from small towns and rural zones such as Carnoustie, Dumfries, Forfar, Inverness, and Glasgow County [sic]. Others of undocumented origin had Scottish surnames.”304 As well as their  surnames, those people brought a few place-names too: Burnside House near Darwin was named after its situation beside a “burn” (Scots for “stream”).305

As was typical of the British way of doing things, the government itself did as little as possible and left the work to commercial companies – as Fred Hitchins says: “In the actual colonial development the state did little; chartered companies did the work. But although the British government was too poor to subsidize these companies to any appreciable extent, it claimed the right to control the development of the colonies.”306 As an American writing in 1931, Hitchins held no particular brief for or against the British Empire, but he makes it abundantly clear that in the first half of the 19th century Britain was not pursuing any grand scheme of imperial expansion – that came later (see section 19.17, and vol. 2, section 12.86).

The people agreed to spend 5 years working for the FIC, but the system was extensively misused: many then returned to Britain, so they did not become permanent immigrants; some came twice or more, with each passage paid, and some passages were paid for native-born Falklands children returning from visits to Britain.307 David Tatham lists 327 people “sponsored by the Falkland Islands Company, 1859-1878”,308 but given the abuses, that does not mean that 327 people were added to the islands’ population. The abuses led Governor Jeremiah Callaghan to terminate the system in March 1879 on the grounds it had benefited only the FIC and failed to promote immigration – the Land Order System had actually ended in 1878, but the FIC was slow to respond. Wayne Bernhardson says:309

Governor Callaghan noted that importation of labor on other stations equal to that on FIC lands proved the system had been ineffective. On the contrary, Company policy had been “to discourage the influx of settlers beyond the number required for their own purposes, fearing that it might interfere with the monopoly of the trade of the Islands .... ” The Land Order System had meant that “a very large quantity of land has been concentrated in their hands which it would have been far better for the advancement of the Colony and the increase of the population to have had distributed amongst a more humble class of settlers.”

Bernhardson says several dozen people were brought in between 1864 and 1877, but the total immigration figures differ: records in Stanley give 71 men, 30 women and 37 children under 15 (total 138), while London records give 101 men, 38 women and 54 children (total 193).310

The discrepancy reflects the fact that in Stanley it was known which people were new immigrants and which were returnees, and the figures include some who came under their own steam. In any case, the Falklands Blue Books record a total population of 539 in 1859 and 1,461 in 1879,311 an increase of 922, of which 123 were births, so the number brought in by the Land Order System formed only a small part of the total.

The effects of the Land Order System were pernicious, in that it introduced numbers of landless British people who had no chance to acquire land since it was all held either by a local landholding elite (who were by no means all British, see section 18.49) or by a single London-based company, the FIC, which eventually came to own about 45 per cent of the land area of the islands, though it is worth remembering that the Company did not reach its maximum freehold landholding until as late as 1964.312 Since both the elite and the labouring population were living  in an isolated group of islands far from their original homes, they developed a community of interest which eventually led to the growth of a distinctive Falkland Islands identity. However, the tensions between the two main sectors of the population, exacerbated by the dominance of the FIC, began to surface in the 1880s (section 20.11).

18.48 Change of neighbours: the Devonshire incident, 1878

Even as late as the mid-1870s, there was no certainty as to whether Patagonia was going to end up as Chilean or Argentine territory. Over its vast area there roamed semi-nomadic tribes, amounting to perhaps 100,000 people in all, among whom George Chaworth Musters had lived in 1869-70 (section 18.34). They had lived there for millennia and had their own languages, customs, religions, mythology and social structure, though that was all about to change. For a couple of centuries they had had sporadic contact with outsiders, and those contacts had grown steadily during the 19th century, both with the British and Americans (from whom they may have learnt the word “kelp”, see vol. 1, section 1.4) and with Spanish speakers.

There had been since 1779 an isolated Spanish frontier post at Carmen de Patagones (called in English “Rio Negro”) on the southermost border of the province of Buenos Aires, and ever since Argentine independence it had remained entirely isolated, surrounded by Indian territory, though Argentina had maintained a small garrison there. On the coast further south was a small settlement at the place now known as Puerto de Santa Cruz, which had been founded in 1863 by the missionaries Theophilus Schmidt and John Friedrich Hunziker of the Patagonian Missionary Society based on Keppel Island in the Falklands (sections 18.3, 18.5, 18.8, 18.26, and vol. 2, section 16.28). They had landed at Weddell Bluff, now Moro de Weddell, named after James Weddell (for whom see vol. 1, chapters 9, 10), and the original settlement there was known as “Cañadón de los Misioneros” (“Missionaries’ Gully”). A French settler, Ernest Rouquaud, had lived with his family nearby at the mouth of the Santa Cruz River for some time under a concession from the Argentine government, though at that time Chile claimed Patagonia too – Chile had expanded south down the Pacific coast much faster than had Argentina on the Atlantic seaboard. At that time the southernmost Europeans in the world (apart from those in the Falklands) were several dozen Welsh speakers who had emigrated from Britain and settled in the Chubut valley in the south of Patagonia in 1865.

Parts of the Patagonian coast were rich in guano (accumulated bird dung, which yielded phosphates for the expanding fertiliser market), and for a time ships from various countries had collected guano for sale. One of those ships was a large French ship, the Jeanne Amélie, of 535 tons, which held an Argentine concession for the extraction of guano around the Santa Cruz River. But on 27 April 1876 the Chilean corvette Magallanes seized the ship for exploiting the area without permission from Chile. The ship was taken in tow for the Chilean base of Punta Arenas on the Beagle Channel, but was wrecked on the way there. That led to a diplomatic dispute between Chile and Argentina (by no means the last), in which Chile declared that it did not recognise Argentine sovereignty over southern Patagonia. The problem was not solved, and on 11 October 1878 the Magallanes seized another ship in the same area, the American merchant ship Devonshire, which likewise held an Argentine concession not recognised by Chile.

There ensued a confrontation between squadrons of both sides, though there was no actual fighting. The Chilean squadron was by far the stronger; the Argentine squadron was commanded by Colonel Luis Py (now revered in Argentina as a naval hero; several ships have been named after him), who landed and on 1 December 1878 raised the Argentine flag at Puerto de Santa Cruz, claiming the whole area for Argentina. That event is commemorated on monuments in Argentina and on Argentine banknotes. For Chile the situation was disadvantageous; not only was the disputed area a long way from Chile, but another dispute was brewing with Bolivia and Peru on the northern Pacific coast of Chile (the Pacific War, 1879-84), and Chile could not wage two wars at the same time. The Pacific War eventually ended with a Chilean victory and the gain  of territory by Chile from Peru and Bolivia including the province of Atacama and the entire Bolivian sea-coast. So at the same time as Argentina occupied Patagonia, Chile gained from Bolivia in the north what it had lost to Argentina in the south.

The dispute over Patagonia between Argentina and Chile was eventually ended by a boundary treaty between the two countries signed on 23 July 1881, by which Chile accepted that virtually the whole of Patagonia was Argentine territory, including the originally Chilean settlements on the coast. The conclusion of that treaty led to the publication of a book by the late Pedro de Angelis (1784-1859, for whom see vol. 2, section 16.3), emphasising Argentina’s historical rights to the whole of Patagonia.313 By that time de Angelis had been dead for over 20 years, but he had evidently written the second part of the book in 1848 (see footnote).

In short, if the Chileans had been more successful, or more ruthless, Patagonia might now be Chilean territory; it was Chile’s preoccupation with the Pacific War (1879-84) that made the Falklands neighbours of Argentina rather than of Chile. Such changes were all part of the constant redistribution of territory among the South American republics, which went on for a large part of the 19th century. The fact that most of Patagonia was eventually conquered by Argentina had two consequences for the Falklands. It resulted in a cautious attempt by Argentina to revive its extinct claim to the islands in the mid-1880s, and secondly it left Chile and Argentina with a long-lasting mutual suspicion. Things being what they are in Latin America, the boundaries laid down in the 1881 treaty have been “re-disputed” several times, and in 1978 Argentina and Chile almost went to war again over their boundaries in the Beagle Channel, in the far south of Patagonia (sections 26.21, 26.23, 26.26).

However, the immediate result of the ending of the Argentine-Chilean dispute was that Argentina began to take energetic measures to establish its sovereignty in Patagonia. That involved massacring its original inhabitants (section 18.50).

18.49 Land grants, 1879: land held by British and non-British people



[image: image]




18.49a Land grants confirmed, 1879, from list at end of Blue Book 1879, PRO CO 81/34.

Land could be held by anyone in the Falklands, whatever their nationality (vol. 2, section 15.35). This was demonstrated by grants of large areas of land in East Falkland in 1870 and 1871 to two people of non-British origin. One of them, Andrez Pitaluga, was from Gibraltar and so might perhaps be classed as British, though his forebears were originally from Genoa (vol. 2, section 14.104), but another was José Llamosa, who was apparently originally from Spain but had gone to the River Plate and was sent to the Falklands in 1847 by Samuel Fisher Lafone (section 15.31), and who was never naturalised, though he has descendants in the islands today who have British nationality, including some from the Summers family. In 1872 the Ordinance of 1870 for granting land leases was disallowed by the government in London and was replaced by a new one, leaving open the question as to whether the grants in 1870 and 1871 had been valid, but on 15 April 1879 the original grants of land were confirmed by Legislative Council (fig. 18.49a). Another non-British resident, Charles Hansen, originally from the Danish province of Holstein (section 18.13), had leased Carcass Island and the Jasons for some ten years before he took British citizenship in January 1880.

It is worth remembering that some “aliens” were part of the elite, while many British citizens were not. In the holding of land British citizens and “aliens” had equal rights in the Falklands.

18.50 Patagonian genocide: Julio Roca314 and the Conquest of the Desert, 1879

Argentine governments had long planned to extend the territory of Argentina right down to the southernmost tip of South America. That plan had been adumbrated in the official book on Argentina’s territory by Ignacio Núñez (vol. 1, section 11.25), and now that the possession of Patagonia was assured, the Argentine government began to put it into practice.

In 1879 General Julio Argentino Roca was entrusted with the so-called “Campaña del Desierto” [“Campaign of the Desert”] aimed at “pacifying” Patagonia and bringing it under the rule of the central government. He arrived in Patagonia in June 1879 and began a ruthless campaign of genocide, in Argentina still euphemistically called “the Conquest of the Desert” (“Conquista del Desierto”), in which the Indians were systematically hunted down and massacred. They were precisely the people whose lives and customs had been recorded by George Chaworth Musters in 1869-70 (section 18.34). The last of the major Indian leaders, a cacique (chief) called Namuncura, finally surrendered in 1883.315 That marked the end of the genocide against the Indians, and its timing may have supplied additional impetus to Argentina’s attempt to raise a claim to the Falklands in 1884 (section 19.1). There are no reliable statistics for the number of victims; figures between 1,300 and 100,000 are given in various accounts, and the truth no doubt lies somewhere in between. The result in any case was the depopulation of vast swathes of territory, which thereupon lay open for settlement by Europeans, which Argentine governments soon began to encourage with all the means at their disposal (section 18.58).

18.51 The Kosmos mail service, 1880-1900

For many years postal contact between the Falklands and the outside world had been a hand-to-mouth affair, with some periods of regular mail deliveries but others without a service at all (section 18.15). The Falkland Islands Company had carried on the service with the schooners Foam (until 1872) and Black Hawk (1872 to 1880), but the restrictions imposed by the Falkland Islands Government made it unprofitable and in March 1880 the FIC instructed the master of the Black Hawk not to accept mails for the Falklands.316 Governor Callaghan thereupon arranged for the steamer Ramses of the German Kosmos Line of Hamburg to divert to Stanley and carry the mails; the ship arrived at Stanley on 20 April 1880, and a long-term contract was soon signed with the Kosmos line. For twenty years thereafter Kosmos provided an efficient, dependable mail service, much pleasing the FIC manager F. E. Cobb, who had fought for years to bring  steam communication to the islands. Of the total cost of £1,800 per year, £1,000 was to be paid by London and £800 out of Falklands funds – until 1885 the Falklands were not in a position to finance the service without help from London (section 19.6). The Kosmos ships left from Hamburg and made long round trips, calling at Antwerp, St Vincent, Montevideo and Stanley, then on to Punta Arenas and up the Pacific coast to Callao; on the return journey they called at Le Havre instead of Antwerp. Initially the line also operated a small inter-island steamer, the Malvinas, specially built for the purpose in Europe at a cost of £10,000, but she failed to pay her way and was withdrawn in 1885.317

For some years up to 1900 the Stanley agent for the Kosmos line was a German, Hugo Schlottfeldt, an enthusiastic stamp-collector who lived with his wife Magda in Jubilee Villas on Ross Road (for which see section 19.13). When the Kosmos contract ended in 1900 he was appointed German consul in the Falklands, but gave the post up when he and Magda returned to Germany in April 1901.318
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Name of Lessea.

Date on which the present

Description of Land. Acreage. Lease is supposed to have
been granted.
Andrez Pitaluga. No. 19. Shaiier’s Creek. 10,000. \ 7th. November 1871,
l
J. Llamosa. No. 36. Middle Point. 6,000. ) |
| 13th. Oct. 1870.
do, No. 42. Elephant Creek. 6,000. ) 1
John Bonner. No. 39. South San Carlos. 6,000. . do.
Andrez Pitaluga. No. 40. Cape Dolphin. 6,000 .! 16th. January 1871.
J. Pitaluga. No. 41. Limpet Creek. 6,000. ‘ do.
Andrez Pitaluga. No. 53. Salt Lagoon. 6,000.

99nd. October 1870.
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STANLEY ADVERTISEMENT SHEET.

V.

Monday, May 23rd.

1870.

R.

. Tenders will be received by the Colon'a! Seere- |
_tary at his Office for the repair of the Wooden

- Bridge-at the head of the Bay.

The Surveyor General is’prepared to re
“Tenders for the old fence of the Cemeters
removed an the completion of. t)u. Stone Fenee.

e,

This Officer. will also reccive Tenders for a ston
Fence ; dimensions will be given by Lim at his,

Office. v
PUBLIC NOTICE.

Tuesday next May 24th Leing the Birth Day|
of Her Most Gracious Majesty the Governmunt
Offices: will be closed and Public works Suspen-

" ded as usual.
By His Excellency’s Command.
H. Byng.
Acting Colonial Secretary.
‘Government Office

TRINITY CHURCH STANLEY.

* Thursday being Ascension Day there will Le
Divine Service, ( 1. V. ) in the Mormng at
11 o'clock, and in the Kvening at 7 f—
Charles Bull, M. A,
Colunial Chaplain.

ADVERTISEMENTS.

{.M. Dean and Son beg to inform the
Piblic that they have reduced the price of Indian
Yorn, Burlyy, R2i:, aal tihilian dried Fruis.
Dean ‘and Son have exposed for
of Ironmongery, Carpenters Tools,
L UX I}ri: “lamilton”,

Vessis,

nd Co. have on Sale at their
ex Irene Flour 223, 1 Bag ~
Parafine O:l 18s. a Tin of five Gallons
Roust, Cofice 14d o pound = Glyeer-
ine Soap one Shilling a pound.

American.

An early inspection of
there is great demand.

the goods is r.~11L.,W1 as

Sewing Machine.

.+ Girover and Baker, Eleven Gaineas Cash !

NOTICE. .

The town drains are now in course of & ne 'ral
repair, H. E. the Governor enjoins the ‘inhabi-

ftants of Stanley to, confine their Ilorses, Cattle,
and Pigs to il)cir respeclive walks and not ‘to
suffer them te wander about the tuwn treadingin
the draing, and damaging the highways: to - the
letriment of the community ; the present is alse
an for the removal of all brokem bottles,

The Lieutenant Governor re the in
labitants of\"Stanley the nccessity of using,
Fherally Peat-ash as: powerfnl deodorizing me|
dium between ‘their dw:lling houses and appur-
‘lenances.

On Sindays instead of the Union Jack leing]
lovered balf-mast at the Dock-yard Ilag Staft,
aChurch Flag will be hoisted Lill Divine Service

. ommenges at' 11 2. m.
*, By lis Excelleney’s Gommand.
5 1I. Ring.

bones, old rags, empty tin cases, and other un-
sightly trash; ler Majesty’s Flying Squadron wn
their homeward voyage, being about to refit i
these waters.

The Government Printer wisl receive Adver-
tiscuients at the Colonial office fur insertion, at the
rate of twenty words for 6d.
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O LAWYERS.—A Gentleman, having a just clair.

. for a sum of money exceeding £100,000, wishes to be introduced to
an Attorney who will undertake the suit for him on the following terms :—
The Attorney to advance £2,500, and to receive a moiety of the sum
reclaimed.

Address by letter, post paid, A. B. C., Esq., 39, Upper Charlotte-street,
Fitzroy-square, W.C. | ;
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STANLEY GOVERNMENTGAZETTE.

Tuesday, June, 28th. 1870.

NEWS.

The fate ofa noble Steamer the “City of Boston,”
is the subject of anxious suspense on hoth sides
of the Atlantic. She left Halifax early in March
and Las not been heard of since, he was crowded
with Passengers.

We understand that an Exhibition of Industry
will take place at Cordova, S. A. next October.

Another flying Squadvon is to be commissioned
to cruize round the world.

Lord Napier of Magdala has left England to as-
sume the command of the Indian Army.

The last Mail has brought us very sad news from
Greece ; the murder by brigands of Mr. Herbert
Mr. Vyner and Count Boyl has caused profuund
indignation in Engiand.

It is supposed that the gold discovered at Sandy
Point will be the means of opening a market for
these settlements, inasmuch as the Miners will re
quire supplies of every kind,—and it is u matter
for consideration, which is the most advantageous
Port for our Mails, Monte Video or Sandy Point.

ARRIVAL OF SHIPS,

On the 21st. of June the Barque “ Osborne,”.
On the 22nd. June, the “ Louisa ™
" The “Humingo,” 24th. June.

V.R.

Price 1d-
ADVERTISEMENTS.

Messrs. A. E. Goss and Company, have on Sale at
their Stores Fine Soachong Tea at three shillings
a Ib. Brown Windsor Soap at oné sbilling & six
pénce a Ib. Men’s brown Ilose, at eight shillings
a dozen, Women's white Hose at seven shillings
a dizen, Dricd Apples at threepence a 1b.

Orders received for Tussack at 6d.a Bundle.

Terms b per cent allowed for Cash on delivery.

The Stanley Government Gazette may be had
at their store immediately after Publication.

NOTICE.

Commercial Ageney of United States.
Stanley Falkland 1slands, June 23rd 1870.

All persons having in their hands Money due to
the orphan, Minor Children of the late William Ii.
Smiley. deceased, a Citizen of the U. S. are hereby
notified to pay it into this Consulate with the Fees
due to the Government of the United States on all
money collected by them, with Interest thereon
from the 13th. day of February 1869, also, to ve-
turn to this Consular Office all effects not sold or
accounted for as appears from Inventory recorded
in this Consulate.

Joseph Powell,
Commercial Agent U. S.

The Government Printer will receive Adver-

tisements at the Colonial Office for insertion, at
the rate of Is. 6d. for 25 words.

John Nixon, Government Printer.
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SCHEDULE C.
I. ConsuLs.

GREAT BRITAIN.

Bay of Islands, one thousand dollars.
Cape Town, one thousand dollars.

Ceylon, one thousand dollars.

Falkland Islands, one thousand dollars.

‘Windsor, (Nova Scotia,) one thousand dollars.
PORTUGUESE DOMINIONS.

Fayal, seven hundred and fifty dollars.

Santingo, (Cape Verde,) seven hundred and fifty dollars.

DOMINIONS OF THE NETHERLANDS.

Batavia, one thousand dollars.
NORTH GERMAN UNION.

Stettin, one thousand dollars.

GREECE.

Athens, one thousand dollars.
Pirsus, one thousand dollars.

AVTISIR) T AT e WE W

Ibid.

18 Aug., 1856, c.
127,8.3, v. 11,p.52.

20 June, 1864, c.
136,8.1,v.13,p.139.

18 Aug., 1856, c.
127,s.3,v.11, p. 52.

22 May, 1872, c.
194, v. 17, p. 144,

18 Aug., 1856, c.
127, 8.3,v.11, p. 52.
Ibid.

Ibid.

Ibid.

Ibid.

20 June, 1864, c.
186,s.1,v.13,p.139.





